
پیام تشکر و قدردانی 
بدینوسیله مراتب سپاس و امتنان وافر خود را نسبت به حسن اعتمادی که روسای محترم اتحادیه های صنفی قم در انتخاب اینجانب 

جهت عضویت در کمیسیون بازرسی ورسیدگی به شکایات اتاق اصناف قم نمودند اعلام می نمایم .
همچنین از مسوولین  برگزار کننده  که بارعایت  امانت داری کامل شرایط برگزاری انتخابات عادلانه را فراهم نمودند قدردانی می نمایم.

امیدوارم بتوانم در عرصه عمل نیز با حسن انجام وظایف قانونی کمک کار اتحادیه های محترم در توسعه اقتصادی شهر کریمه اهل بیت 
علیهم السلام باشم.

روزنامه
سه شنبه 10 آبان ماه 1401  6 ربیع الثانی 1444 1 نوامبر 2022  شماره 5609  سال بیست و پنجم  3000 تومان

عزم جدی برای توسعه جمکران وجود ندارد؛ 

محله جمکران همچنان 
غرق درمشکلات؟!

مدیرکل راه آهن استان قم خبرداد:

پیشرفت 70درصدی طرح اتصال منطقه ویژه سلفچگان به راه آهن
8
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معاون استانداری قم:

نظام مسائل استان قم برای ۱۵ سال 
آینده تهیه شده است

2

8
یادداشتی به قلم عباس جعفری کارشناس محیط زیست؛

زمستانی آلوده در انتظار مردم قم

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم بر لزوم افزایش 
اختیارات ملی به استانها برای تسریع در حل مشکلات تاکید 
تهیه  آینده  برای ۱۵ سال  استان  نظام مسائل  و گفت:  کرد 
شده است.  ابراهیم معتمدی روز دوشنبه در جلسه پیگیری 

امام  به قم  در سالن جلسات  مصوبات سفر رئیس جمهور 
جواد)ع( استانداری ،با بیان اینکه نظام مسائل استان در حوزه 
پیشران ها در ۱۳ سناریو تهیه شده است،افزود: دقیقا نیازهای 
قم تا حدود ۱۵ سال آینده تامین و می دانیم که به چه سمتی 

8

ایمان / روح اله کرمانی ؛ پس از چندین سال بلاتکلیفی 
وعدم بهره مندی ازاعتبارات روستایی و شهری ،روستای 
با   ۱۳۸۶ ماه  اردیبهشت  چهارم  و  دربیست  جمکران 
مثبت  نگاه  وبا  اهالی  توسط  گرفته  صورت  های  پیگیری 
مجموعه مدیریت استان ،جمکران به شهر قم الحاق شد و 

پس از مدت کوتاهی از این الحاق، شهرداری تحت عنوان 
شهرداری منطقه جمکران تاسیس وسیدعباس جوهری 
بعنوان شهردار  قم  بافنده شهردار وقت  احمدی  با حکم 
این منطقه انتخاب و معرفی وبعد ازوی نیزمدتی اکبر قلیچ 
ومهندس امین مقومی عهده داراین سمت بودندودرطول 

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری قم :

پروژه های مهم قم باید مطالعات
 پدافند غیرعامل داشته باشند

پروژه های بدون تاییدیه پدافنداجازه اجرایی شدن نخواهند داشت

عزم جدی برای توسعه جمکران وجود ندارد؛ 

محله جمکران همچنان غرق درمشکلات؟!

ایمان / روح اله کرمانی ؛ پس از چندین سال بلاتکلیفی وعدم بهره مندی ازاعتبارات 
روستایی و شهری ،روستای جمکران دربیست و چهارم اردیبهشت ماه ۱۳۸۶ با پیگیری های 
صورت گرفته توسط اهالی وبا نگاه مثبت مجموعه مدیریت استان ،جمکران به شهر قم الحاق 
شد و پس از مدت کوتاهی از این الحاق، شهرداری تحت عنوان شهرداری منطقه جمکران 
تاسیس وسیدعباس جوهری با حکم احمدی بافنده شهردار وقت قم بعنوان شهردار این 
منطقه انتخاب و معرفی وبعد ازوی نیزمدتی اکبر قلیچ ومهندس امین مقومی عهده داراین 

سمت بودندودرطول این مدت  مقدمات لازم  برای ارائه خدمات شهری فراهم شد .
منطقه ۵  جز  محدوده  این  شهری  مناطق  تغییر  با  چندسال  ازگذشت  پس  متاسفانه 
شهری قم قرارگرفت ومنطقه شهرداری جمکران تبدیل به ناحیه شد وارائه خدمات محدود 
به رفت وروب،صدورپروانه و نظارت برساخت وسازها شد وهیچ عملیات عمرانی درراستای 

تغییرساختاری این محله صورت نپذیرفت.
باوجود اینکه بیش از۱۵ سال از از الحاق جمکران به شهر قم می گذرد هیچ تغییری به لحاظ 
ظاهری درمحدوده مسکونی جمکران  ایجاد نشده است و با قبل از الحاق به شهرقم  تفاوتی 
پیدا نکرده است وهمچنان شاهد معابر و کوچه های با عرض کم که تردد خودروها و حتی 
عابرین پیاده  درآنها به سختی انجام می شود و خانه های فرسوده و نبود سرانه های شهری اعم 
از فضای سبزشامل پارک و بوستان و خانه های فرهنگ وغیره هستیم واین منطقه همچنان با 

فقر سرانه های شهری مواجه است .
مسئولان محترم مشکل الحاق مشکل مردم نبود!

علیرغم پی گیری های صورت گرفته ازسوی اهالی وقول های مسئولان شهری و استانی 
این محله همچنان غرق در مشکلات ومحرومیت است. آنچه بیش ازهرچیز مردم جمکران از 
آن دل آزرده هستند بیان این مطلب از سوی برخی مسئولان شهری واستانی که این محله تازه 
به شهر قم الحاق شده است !این درحالی است که مصوبه شورای عالی مسکن وشهرسازی  
کشور که در سال ۸۶ این منطقه به شهر قم الحاق شده است موجود است. اینکه روند الحاق 
نیازبه مصوبه هیئت دولت داشته است مشکل مردم نبوده است بلکه بی توجهی ویا جهل به 
قانون بوده که هرکدام از این دومقوله باشد مسئولان استانی و ملی مربوطه به علت ترک فعل 

ها باید پاسخگو باشند.
درطول  سالهای  اخیر بارها مسئولان شهری و استانی درسخنان خود برتوجه به مناطق 
محروم  شهری و استانی تاکید داشتند ولی گویا مردم جمکران جز این شهر واستان نیستند.
اگر مسئولان اراده داشتند ظرف مدت ۱۵ سال با برنامه ریزی و تملک سالانه حداقل 100متر 
با هزینه بسیار کمتر نسبت به امروز شاهد اتمام تملکات برای تعریض معابرجمکران بودیم ، 
دیگر امروز لازم نبود شهرداری با هزینه سنگین اقدام به تملک املاک واقع درمسیر تعریض 
معابراقدام نماید. چرا درطول این سالها از بودجه های مناطق محروم و سکونتگاههای غیر 

رسمی ریالی برای این محله هزینه نشده است؟
دراوایل سال 99درحالی که نمایندگان اهالی این محله پیگیرمشکلات خود دردستگاههای 
ازمالکان واقع  باشکایت یکی  الحاق آن هم  آمده  درروند  ازمشکل بوجود  بودند  مربوطه 
دربلوار پیامبراعظم )ص(ازشهرداری قم  دراوایل سال 96وگرفتن رأی دیوان مبنی برای طی 
نشدن روند قانونی الحاق جمکران به شهرقم مطلع می شوند.با پیگیری های نمایندگان 
اهالی از شهرداری واستانداری روند رفع مشکل بوجود آمده از سوی این دونهاد تسریع می 
شودودراواخردولت دوازدهم الحاق جمکران به شهر قم به تصویب هیئت دولت می رسد وبه 

استان ابلاغ می گردد.
انتظارات ازاستاندارو دولت مردمی

بارفع این مانع وبا روی کارآمدن دولت سیزدهم که یکی از اولویت های خود را  توجه به 

مناطق  محروم وکم برخوردار اعلام کرد وهمچنین انتخاب استاندارجدید قم جناب آقای 
شاهچراغی  که با توجه به سمت قبلی ایشان دراستان درقامت فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب 
)ع( و شناخت خوبی ازمناطق محروم وکم برخودار شهر قم داشتند مردم این محله خرسند 

ازاین انتخاب امیدواربه توجه ویژه به این محله در دولت جدید شدند.
آقای شاهچراغی دریکی از روزهای پایانی آذرماه سال گذشته دریکی ازاولین بازدیدهای 
خود از محلات شهر قم به جمکران رفت و درمسجد امام حسین )ع(مشکلات را مجدد 
ازسوی نمایندگان اهالی شنید،وی دراین بازدید ضمن اذعان به محرومیت ها وکم توجهی 
های صورت گرفته به این محله درگذشته قول دادباتشکیل کارگروهی متشکل از دستگاههای 
مربوطه و نمایندگان اهالی برروی مشکلات مطرح شده بررسی بیشتری صورت پذیرد تا 
راهکارهای مناسب اتخاذ شودوپس ازانجام این بررسی ها درآینده نزدیک مجدد بین شما 
حضورخواهم یافت ونتیجه رابه اطلاع شما خواهم رساند.استاندارقم به وعده خود عمل کرد 
ودر17 بهمن سال گذشته  به همراه شهردار قم و تعدادی از مدیران شهری و استانی درجمع 
اهالی این محله حضوریافت وگزارشی ازبرنامه های که دردستور کاربرای رفع مشکلات این 
محله قرارگرفته ارائه کرد.اما دکترسقاییان نژاد شهردارقم دراین جلسه بیان داشت: شهرداری 
به تنهایی توان حل مشکلات محله جمکران را ندارد وبرلزوم همراهی مجموعه مدیریت استان 
و اختصاص منابع مالی به شهرداری منطقه پنج تاکید کرد تا در مسیرمحرومیت زدایی از این 
محله حرکت نماید.باگذشت نزدیک به یک سال ازحضوراستاندارمحترم متاسفانه هیچ اقدام 
عملی درراستای بهبود وضعیت زیرساختی و بصری انجام نشده است وهمچنان مشکلات 

پابرجاست .
مردم جمکران از وعده های بدون عمل مسئولان خسته شده اند!

مردم جمکران تا قبل از پیروزی انقلاب اسلامی باتلاش فراوان چراغ مسجدمقدس جمکران 
را روشن نگهداشتند وبا پیروزی انقلاب اسلامی وحمایت های صورت گرفته امروزاین مکان 
مقدس به میعادگاه عاشقان حضرت مهدی عجل الله تبدیل شده است که سالیانه میلیون ها 
زائر به این مکان مقدس مشرف می شوند. مردم این محله در همراهی بانهضت امام خمینی 
)ره( درسال ۴۲ شهیدداده اند  وهمچنین  دوران دفاع  مقدس واخیرا شهید مدافع حرم  
تقدیم انقلاب نموده اند سزاور نیست پس ازگذشت ۴۳ سال از پیروزی انقلاب در محرومیت 
مطلق به سر ببرند.رفع مشکلات محله جمکران عزم جدی ترمسئولان استانی و شهری را می 
طلبد. انتظار می رود استاندارمحترم جدی ترازگذشته به مشکلات این محله که به نوعی می 
تواند به نمادعملکرد مدیران استان تبدیل شود ورود نماید وبا استفاده از ظرفیت های ملی 
، استانی و شهری که وجود دارد مشکلات این محله را که سالیان سال هست به علت بی 
توجهی مسئولان وقت روی هم انباشته شده است برطرف نماید چرا که تاخیر دراین کار تبعات 

اجتماعی و فرهنگی و غیره  به همراه خواهد داشت که زیبنده این محدوده مقدس نیست.
جناب آقای استاندارجناب آقای شهردارقم، اقدام صورت گرفته دراطراف مسجد مقدس 
جمکران شایسته تقدیر است ولی آنها را نباید به حساب ساکنین گذاشت اولویت اصلی در 
محله جمکران تعریض معابر اصلی آن می باشد که به طبع آن دیگر مشکلات هم برطرف 
خواهد شد. توسعه وپیشرفت محله جمکران  موجب  ارائه  خدمات  شایسته تر به زائران 
وافزایش ماندگاری آنها  خواهد شد  وبه طبع  آن منجر به رونق بیشتراقتصادی  استان قم 

می شود. 
مردم این محله از وعده ای بدون عمل مسئولان خسته شده اند اقدام عملی می خواهند. 
امیدوارم با توجه بیشترمسئولان درآینده نزدیک شاهد رفع محرومیت و رضایتمندی مردم این 
محله از مسئولان شهری و استانی باشیم که به طبع آن رضایت حضرت والیعصر)عج( را به 

همراه خواهد داشت. به امید آن روز

اسحاق جهانگیری: 
راه را برای گفت وگوی ملی با 
اجرای قانون اساسی باز کنیم 

معاون اول رئیس جمهور در دولت 
های یازدهم و دوازدهم در مطلبی 
بــا عنوان »قــدرت مــردم، صدای 
مــردم« تاکید کــرد: کشــور امروز 
در شــرایط دشواری اســت. مردم 
مهمترین سرمایه ایران هستند و 
انسجام و وحدت ملی اصلی ترین 
مولفــه قــدرت و بازدارندگی ملی 
ایران بوده و هست. با اجرای دقیق 

سخنگوی وزارت امور خارجه :
قرار دادن سپاه در لیست گروه های 

تروریستی غیرقانونی است

7

رییس مرکز پژوهش های مجلس :
شنیدن اعتراضات و توان اصلاح 
رویه برای هر حکومتی نیاز است 

ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
گفــت: ســپاه پاســداران انقلاب 
اسلامی نهاد نظامی رسمی ایران 
اســت و قرار دادن سپاه در لیست 
تروریســتی غیرقانونی  گروه های 
اســت. ناصر کنعانی روز دوشنبه 
۹ آبــان مــاه در نشســت خبری با 
اصحاب رسانه ضمن محکوم کردن 
حادثه تروریستی شاهچراغ، گفت: 

رییــس مرکــز پژوهــش های 
مجلس با بیان اینکــه با تاکید 
اینکه شــنیدن اعتراضات  بر 
و تــوان اصلاح رویه بــرای هر 
حکومتی نیاز اســت، تصریح 
کرد: آرامش و ثبات از لوازم هر 

اصلاح و روزآمدسازی است. 
بابک نگاهــداری، در تحلیل 
وقایــع اخیر در کشــور با بیان  72

محمد حسین کریمی عضو کمیسیون بازرسی ورسیدگی به شکایات اتاق اصناف قم
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زمستانی آلوده
 در انتظار مردم قم

وسایل  است،  نشده  سرد  آنچنان  قم  هوای  هنور 
سیکل  نیروگاه  است،  نشده  روشن  خانوارها  گرمایشی 

ترکیبی قم از سوخت مایع استفاده نکرده است، اما مشاهدات میدانی موید آلودگی 
صبحگاهی هوای شهر قم در این هفته بود. متاسفانه وضعیت آلودگی هوا قم هر سال بدتر 
می شود، واحدهای آلاینده بازیافت پسماندهای ویژه متعدد غیرمجازی در حومه شهر قم 
بخصوص در ورودی جاده قدیم کاشان، کوه سفید و جعفریه مستقر و فعالیت شبانه دارند 

که متاسفانه عزم جدی در برخورد و جمع آوری با آنها وجود ندارد.
 طی یک اقدام مشترک در اوایل دهه نود، دادستانی قم با کمک سازمان های ذیربط 
دیگر ، اقدام به تخریب و جمع آوری بسیاری از این واحدهای غیر مجاز نمودند، اما در 
ادامه عدم نظارت و پایش مقبول و مستمر باعث شد که طی چند سال اخیر مجددا این 
واحد ها با حجم گسترده تری حتی نسبت به گذشته در اطراف و گوشه کنار استان قم 
فعال شوند. واحد هایی که آسیب های محیط زیستی متعددی به خاک، آب و هوای قم 
وارد می کنند و عمده اشتغالزایی هر کدام از آنها نیز برای حداکثر دو تا سه نفر از اتباع 

غیر مجاز می باشد. 
اگرچه مسئولین و سازمان های دخیل استانی با استفاده از کلید واژه حفظ اشتغال 
سالهاست سرپوشی بر ضعف ها و ترک فعل های صورت گرفته در انجام شرح وظایف خود 
گذاشته اند، لیکن پیامد فعالیت واحد های آلاینده مجاز و غیر مجاز بازیافت پسماندهای 
ویژه در استان نتیجه ای جز تخلیه سمی ترین آلاینده ها در هوای قم و تخلیه پسماندهای 
های  محور  و  زراعی  های  زمین  اطراف  و  مراتع  در  بلاتکلیف  مدتهاست  که  ای  ویژه 

مواصلاتی قم باقی مانده است، آورده ای دیگری برای استان نداشته است.
 با غالب شدن سرما و ایجاد پدیده وارونگی درفصول سرد، امسال نیز تعداد روزهای 
آلوده بالایی را در آسمان شهر قم تجربه خواهیم کرد. به دلیل ایجاد وارونگی تشعشی هوا 
فعالیت واحد های آلاینده در فصول سرد نمود و ظهور بیشتری برای مردم دارد. هر چند 
به دلیل نقص و کمبود ایستگاههای سنجش آلودگی هوا در کلان شهر قم تاکنون آمار 
دقیق و جالبی از وضعیت آلودگی هوای شهر قم ارائه نگردیده است، اما روند افزایش تعداد 

روزهای آلوده در فصول سرد و گرم مشهود و غیر قابل کتمان است. 
وارونگی تشعشعی در فصول سرد بدین صورت رخ می دهد که در طول روز، زمین بر اثر 
تابش نور خورشید گرم می شود و هوای گرم تمایل به حرکت به سمت بالا را دارد، اما در 
هنگام شب سطح زمین به سرعت سرد می شود و لایه هوای اطراف سطح زمین نیز سرد 
شده و در این شرایط، لایه گرم هوا که بالای لایه هوای سرد در اطراف زمین قرار گرفته، 
به آلاینده ها اجازه نمی دهد به سمت بالا حرکت کنند و با بالا رفتن غلظت آلاینده ها و 
انعکاس تابش خورشید، در طول روز نیز دمای هوا بر اثر تابش به حد مناسب نمی رسد و 
پدیده وارونگی هوا نیز بعضا به دلیل تردد وسایل حمل و نقل شخصی و عمومی تشدید 
می شود و اینجاست که مسئولین امر وارد می شوند و اصلی ترین دلیل آلودگی هوای شهر 

را استفاده از خودرو های شخصی شهروندان می دانند. 
با کاهش بیشتر دمای هوا در ماههای آینده وقوع متعدد این پدیده در آسمان شهر 
قم محتمل است. امید است مسئولین استان قم جهت ساماندهی و برخورد با واحد 
های آلاینده غیر مجاز و همچنین واحد های بازیافت مجازی که در فاصله کمتر از ۱۵ 
کیلومتری قم قرار دارند و عمده فعالیت های غیر مسئولانه و بدون ضابطه خود را به شبها 

موکول می کنند، راهکاری اجرایی و متعهدانه بیندیشند.
 کارشناس رسانه و محیط زیست

چرا دهه هشتادی ها 
متفاوت هستند؟

رقم  هشتادی ها«  دهه   « محوریت  با  که  اعتراضاتی 
می خورد، نظام سیاسی را غافلگیر کرده است، آن چه که 

امروزه شاهد آن هستیم محصول جامعه ای است که در برزخ سنت گرایی، مدرنیسم و 
پست مدرنیسم گرفتار شده و همچنان در حال پوست اندازی است.

بطورکلی نسلی که از آن به عنوان دهه هشتادی نام می بریم انعکاس و محصول 
رویکرد پست مدرنیستی در جامعه ایران است. این تئوری که نام دیگرش ساختار 
شکنی است، اصول و مولفه های سنت و مدرنیته را به چالش می کشد و در حالت 
تردید و نفی قرار می دهد. مصرف کننده رویکرد پست مدرن، طالب کثرت گرایی، 
سیالیت و مخالف سرسخت هرگونه وحدت گرایی است. این نسل بر اساس آموزه های 
پست مدرنیستی، هرگونه رفتاری که به اقتضای سنتی بودن، از حرمت اجتماعی 
برخوردارند را به چالش بنیادی فرا می خواند. آن چه که این روزها بر ایران می گذرد 
جنگی است بین حاکمیت سنتی با نسلی که محصول رویکرد ساختار شکنی در 
همه ابعاد آن است. در واقع حاکمیت سنت گرا و عاملیت ساختار شکن توامان کنش 
متناقضی را در صحنه خیابان بروز می دهند که به پولاریزه شدن جامعه انجامیده 

است.
خانواده های  اصول  برخلاف  امروزی،  والدین  تربیتی  سبک  که  است  گفتنی 
سنتی و اقتدارگرا که فرزندان امکان و فرصت ابراز وجود نداشته اند، بر مبنای گفتگو 
و الگوهای متقاعد کننده شکل گرفته، لذا دهه هشتادی ها بر اساس نوع اجتماعی 
شدن شان، آزادی و مطالبه گری آموخته شده در نظام خانواده را، به ساختار سیاسی 
نیز تعمیم داده اند؛ دهه هشتادی ها بر خلاف نسل ما در دل تکنولوژی و شبکه های 
اجتماعی متنوع رشد کرده و کمترین رابطه را با رسانه های رسمی داشته اند در واقع 
عوامل اجتماعی شدن نسل جدید، تفاوت معناداری با شیوه تربیتی نسل ما دارد لذا 
آن اطاعت پذیری و حرف شنوی که نسل سنتی بر آن تاکید داشته و برای ما ارزش 
محسوب می شد برای اعضای جدید جامعه تبدیل به امری ضد ارزش شده است، زیرا 
چارچوب نظری حاکم بر تفکرات نسل جدید، انتقادی است. جالب است بدانید که در 
گذشته رابطه خانواده با فرزند، یک رابطه ی مکانیکی و یکسویه بود یعنی خانواده فرزند 
را اجتماعی می کرد اما امروزه فرزندان نیز در حوزه مطالبه گری سیاسی و مدنی والدین 

را اجتماعی می کنند.
علیرغم اینکه دنیای ما محدود به شهر و روستای مان بوده است اما نسل جدید 
در دهکده جهانی رشد کرده است، لذا نمی توان از این نسل انتظار داشت که 
همانند یک مصرف کننده منفعل منتظر بماند تا نسل گذشته، سبک زندگی اش 
را ترسیم کند. در واقع یکی از شاخصه های مهم دهه هشتادی ها مطالبه گری 
است. بر همین اساس مشاهده می کنیم که سبک زندگی به اشکال سنتی را 
نمی توان به آنان تحمیل کرد شاید این نسل با کنشگری سیاسی و تشکیلاتی 
آشنا نباشد اما مطالباتش را بخوبی می شناسد و به طور مشخص خواسته هایش 
را بیان می کند، دهه هشتادی ها برخلاف نسل ما که قدرت را امری بلامنازع 
تلقی می کردیم بر این عقیده اند که ساختار حاکمیت بایستی در خدمت مطالبات 
مردمش باشد وگرنه مقبولیت اجتماعی اش را از دست خواهد داد، لذا از منظر 
اعضای جدید جامعه، قدرت، کارکردی بجز تحقق مطالبه گری مردم نخواهد 
داشت، این سطحی نگری است که تصور کنیم با اقلیتی فریب خورده، لذت طلب، 
یا لمپن روبه رو هستیم، در واقع ما با نسلی مطالبه گر و هوشمند روبه رو هستیم 
که نه تنها نظم دستوری را بر نتافته، بلکه تلاش مستمری دارد تا حاکمیت را در 

شرایط پاسخگویی نگه دارد.
 جامعه شناس*

وزیر بهداشت :

بزودی کمبود آنتی بیوتیک ها در کشور 
برطرف می شود 

آنتی  کمبود  بزودی  کرد:  تاکید  دیگر  بار  پزشکی  آموزش  و  درمان  و  بهداشت  وزیر 
بیوتیک ها در کشور برطرف می شود.

دکتر بهرام عین اللهی  روز دوشنبه پس از جلسه کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در 
گفت وگویی، شیوع زودرس آنفلونزا و افزایش مصرف آنتی بیوتیک ها را علت اصلی این 
کمبود دانست و گفت: با شبانه روزی شدن واحد های داروسازی داخل و واردات ۵۰ تن 

انواع آنتی بیوتیک از هند بزودی این کمبود برطرف خواهد شد.
وی از دسترس بودن زیاد واکسن داخلی و خارجی آنفلونزا در داروخانه ها خبر داد و 
به گروه های پرخطر سنی توصیه کرد برای پیشگیری از این بیماری حتما این واکسن را 

تزریق کنند. 
وزیر بهداشت و درمان در باره احتمال تعطیلی مدارس بدنبال گسترش آنفلونزا گفت: 
دولت تعطیلی مدارس را کار ساز نمی داند چرا که این اقدام موجب افت شدید و آسیب 

تحصیلی به دانش آموزان می شود. 

اخبار

معاون اول رئیس جمهور :

امروز گزینه نظامی نه روی میز
 دشمن است و نه زیرمیز

معاون اول رئیس جمهور گفت: امروز به نقطه ای از بازدارندگی رسیده ایم که دیگر 
نمی توانند کشور ما را تهدید نظامی کنند و امروز گزینه نظامی نه روی میز دشمن 

است و نه زیرمیز.
محمد مخبر ظهر روز دوشنبه در نهمین همایش ملی پدافند غیرعامل با بیان اینکه 
هیچ دستگاه، نهاد و مجموعه ای نیست که در قبال پدافند غیرعامل مسئولیت و 
وظایفی نداشته باشد، اظهار داشت: از یک بخش خصوصی کوچک تا دستگاه های 
اجرایی و قوای سه گانه همگی نسبت به پدافند غیرعامل مسئولیت دارند چرا که 
امروز تهدیدات متنوع شده و هر چقدر که تکنولوژی و فناوری پیشرفت می کند، 
تهدیدات نیز متنوع تر و پیچیده تر می شوند که این امر اقتضا می کند سازمان پدافند 

غیرعامل به روز رسانی خود را به صورت لحظه ای انجام دهد.
وی افزود: امروز کشورها به سمت دولت الکترونیک و هوشمندسازی خدمات حرکت 
می کنند که فرصت بزرگی در راستای شفاف سازی، مقابله با فساد، افزایش خدمت 
رسانی و بالا رفتن رضایتمندی مردم است اما در مقابل، این موضوع تهدیداتی را نیز 
همراه خود دارد چرا که ممکن است در یک لحظه سامانه های خدمات رسان دچار 

اختلال شده و روند خدمت رسانی متوقف شود.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه برخی تهدیدات که مردم محور هستند از 
حساسیت بسیار بالایی برخوردارند، تصریح کرد: وقتی تهدیدات به سمت مردم 
می رود اهمیت آن بسیار بالا است و اولویت فوق العاده ای در حوزه پدافند غیرعامل 
پیدا می کند که ضرورت دارد برای پیشگیری و مقابله با این گونه تهدیدات برنامه ریزی 

جدی صورت گیرد.
مخبر با بیان اینکه برخی تهدیدات اقتصادمحور هستند، افزود: با درایت رهبر 
معظم انقلاب چندسالی است که سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی ابلاغ شده و 
اقتصاد مقاومتی به عنوان یکی از مصادیق بارز پدافند غیرعامل در دستور کار نظام 
قرار دارد. وی ادامه داد: امنیت در حوزه هایی چون غذا و تأمین دارو و درمان از دیگر 
محورهای مورد تأکید در اقتصاد مقاومتی است وباید نسبت به این نکته اهتمام داشته 
باشیم که نباید اداره و تأمین نیازهای کشور به ارز بیگانه وابسته باشد از همین روی 

همواره بر قطع وابستگی بودجه کشور به نفت و ارز خارجی تأکید داریم.
معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اینکه باید آسیب پذیری اقتصاد خود از ناحیه 
دشمن را به حداقل ممکن برسانیم، گفت: اگر نتوانیم اقتصاد کشور را به استحکام 
قابل قبولی برسانیم تهدیدات و مسائلی که از سوی دشمن برای ما ایجاد می شود 

می تواند مشکلاتی برای ما به وجود آورد.
مخبر گفت: در سال های گذشته آمریکا همواره ملت ایران را با گزینه نظامی تهدید 
می کرد اما امروز به نقطه ای از بازدارندگی رسیده ایم که دیگر نمی توانند کشور ما را 

تهدید نظامی کنند و امروز گزینه نظامی نه روی میز دشمن است و نه زیر میز.
 

اسحاق جهانگیری: 

راه را برای گفت وگوی ملی با اجرای
 قانون اساسی باز کنیم 

معاون اول رئیس جمهور در دولت های یازدهم و دوازدهم در مطلبی با عنوان 
»قدرت مردم، صدای مردم« تاکید کرد: کشور امروز در شرایط دشواری است. مردم 
مهمترین سرمایه ایران هستند و انسجام و وحدت ملی اصلی ترین مولفه قدرت و 
بازدارندگی ملی ایران بوده و هست. با اجرای دقیق و کامل قانون اساسی راه را برای 

گفت وگوی ملی باز کنیم. 
متن یادداشت اسحاق جهانگیری به شرح زیر است:نه قدرت و نه صدای مردم را 
هیچ وقت نمی شود نادیده گرفت. به خاطر دارم چهار ماه پس از تشکیل دولت دوم 
روحانی که در سال ۱۳۹۶ با حدود ۲۴ میلیون رای روی کار آمد، اعتراضاتی نسبت 
به گرانی شکل گرفت، باب این بحث در دولت باز شد. البته تورم در آن سال هنوز تک 
رقمی بود )۹درصد(، ولی به هر سبب، اعتراضاتی به وجود آمده بود. دولت در خرداد 
ماه ۱۳۹۷ تصویب کرد که بر اساس اصل ۲۷ قانون اساسی و به رسمیت شناختن 

حق اعتراض مردم، نحوه برگزاری اعتراضات و محل آن تعیین شود.
»متاسفانه« دیوان عدالت اداری با شکایت افرادی این مصوبه را ابطال کرد. اگر 
این مصوبه اجرایی می شد شاید حداقل بخشی از حقوق ملت در قانون اساسی 
برجسته شده، و طرح اعتراضات مردم در عرصه عمومی و ضرورت توجه به موقع 
مسئولان به آن ها را ممکن تر می ساخت. در این شرایط بود که فرصت سوء استفاده 
بیگانگان گرفته می شد. قانون اساسی در مبحث حقوق ملت اصولی مترقی دارد، 
از جمله اصل ۵۹ که راه همه پرسی را در برابر خواسته های مردم باز گذاشته است. 
خوب است همه کسانی که در مورد اجرایی بودن و تبعات آن تردید دارند برای رفع 
شبهه، به مشروح مذاکرات مجلس خبرگان تدوین قانون اساسی مراجعه کنند. در 
قانون اساسی حرف آخر را در همه امور مردم می زنند و مسئولان اصلی کشور باید 
با رأی مستقیم و یا غیر مستقیم مردم انتخاب شوند. اگر قدرت مردم را عملًا نبینیم، 
صدای آنان به ویژه زنان و جوانان را به موقع نشنویم، و قدرت انتخاب مردم را محدود 
کنیم، آنان قدرت خود را به نحو دیگری اعمال می کنند، که در این صورت ممکن 
است همه ضرر کنند. کشور امروز در شرایط دشواری است. مردم مهمترین سرمایه 
ایران هستند و انسجام و وحدت ملی اصلی ترین مولفه قدرت و بازدارندگی ملی ایران 
بوده و هست. با اجرای دقیق و کامل قانون اساسی راه را برای گفت وگوی ملی باز 
کنیم. در این بین دولت و مجلس در عین یکدستی، بدانند باید با تدبیر و عقلانیت و 
انعطاف هر چه بیشتر به مسائل کنونی کشور و درخواست های مردم بپردازند. در این 
شرایط، بار مسئولیت آن ها از همه سنگین تر است. هر که بامش بیش برفش بیشتر.

 
محمدجواد ظریف: 

ما با امضای برجام افراط گرایان را 
شکست دادیم 

 وزیر پیشین خارجه گفت: اعتدال، افراط گرایان را خشمگین می کند: ما این 
خشم را زمانی که برجام در سال ۲۰۱۵ متولد شد، شکست دادیم. حملات تهمت 
آمیز افراط گریان داخلی ادامه دارد. اکنون من و خانواده ام نیز کانون دروغ های 

بدخواهانه خارج از کشور شده ایم. 
محمدجواد ظریف وزیرخارجه پیشین کشورمان در صفحه توییتری خود نوشت: » 
اعتدال، افراط گرایان را خشمگین می کند: ما این خشم را زمانی که برجام در سال 
۲۰۱۵ متولد شد، شکست دادیم. حملات تهمت آمیز افراط گریان داخلی ادامه 
دارد. اکنون من و خانواده ام نیز کانون دروغ های بدخواهانه خارج از کشور شده ایم.
نزدیک به ۴ دهه را صرف پایان دادن به جنگ، ترویج گفتگو و مهار بحران کردم. 
اکنون به عنوان یک شهروند خصوصی اجازه نخواهم داد که دروغ، ارعاب و تحریم 
های بدخواهانه مسیر من را منحرف کند. گفت وگو - بر اساس احترام متقابل و 
آمادگی برای گوش دادن به جای موعظه و متهم کردن - تنها راه برون رفت از مخمصه 
ملی فعلی ما است.به نظر می رسد مخالفان گفتگو - صرف نظر از لباس مبدل یا 

شعار - خشونت را ترجیح می دهند.«

امیرعبداللهیان در دیدار سفیر جدید روسیه:

سطح روابط ایران و روسیه متناسب
 با ظرفیت های موجود ارتقا یابد

 وزیر امور خارجه کشومان در دیدار سفیر جدید روسیه ابراز امیدواری کرد سطح 
روابط فی مابین متناسب با ظرفیت های موجود در دو کشور ارتقا یابد.

شروع  در  امروز  کشورمان  در  روسیه  فدراسیون  جدید  سفیر  دوف  دی  الکسی 
ماموریت خود در جمهوری اسلامی ایران با حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه 

دیدار و رونوشت استوارنامه خود را تسلیم کرد.
وزیر امور خارجه کشومان دراین ملاقات، چند مرحله دیدار و تماس های تلفنی 
روسای جمهور دو کشور را عاملی شتاب بخش در روابط فیمابین دانست و با اشاره به 
توافقات دو کشور در حوزه های مختلف همکاری ها، ابراز امیدواری کرد سطح روابط 

فی مابین متناسب با ظرفیت های موجود در دو کشور ارتقا یابد.
سفیر جدید روسیه در جمهوری اسلامی ایران نیز در این دیدار سطح و ابعاد 
گسترده همکاریهای دو کشور را مورد اشاره قرار داد و عزم دولت روسیه برای ارتقای 

روابط فیمابین را مورد تاکید قرار داد.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به انتظار و توقع به حق 
مردم از دستگاه های انتظامی، امنیتی و قضایی برای 
پایان دادن به اغتشاشات و دستگیری و برخورد با 

عاملین و مسببین قضایای اخیر تاکید کرد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، امروز 
شورای  جلسه  در  سخنانی  طی  آبان(   ۹( دوشنبه 
عالی قوه قضائیه، با اشاره به درپیش بودن سالروز 
ولادت باسعادت امام حسن عسکری )ع( و تبریک 
این روز خجسته و همچنین تسلیت حادثه تروریستی 
و جنایت رخ داده در حرم مطهر حضرت احمد بن 
موسی علیهماالسلام )شاهچراغ( که به شهادت و 
بی گناه  کودک  و  زن  و  مرد  تعدادی  شدن  مجروح 
انجامید، اظهار کرد: حادثه اسفناک تروریستی در 
برای  آموز  عبرت  نکاتی  دارای  )ع(  شاهچراغ  حرم 
دوستان و دشمنان ایران اسلامی است؛ این واقعه 
نشان داد که تروریست ها و آدمکش های دست پرورده 
آمریکا و صهیونیست ها و انگلیس و دیگر سلطه گران 
چه جنایتکاران خبیث و رذل و درنده ای هستند و 
مرتکب اعمالی می شوند که جانوران وحوش نیز از آن 
اِعراض دارند؛ همگان مشاهده کردند که این سفّاکان 
حتی به کودک معصومی که در آغوش مادر خود پناه 

گرفته نیز رحم نمی کنند.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به انتظار و توقع به حق 
قضائی  و  امنیتی  انتظامی،  دستگاه های  از  مردم 
برای پایان دادن به اغتشاشات و دستگیری و برخورد 
حادثه  بویژه  اخیر  قضایای  مسببین  و  عاملین  با 
و  انتظار  داشت:  اظهار  )ع(،  شاهچراغ  تروریستی 
و مسببین  که عوامل  آن است  مردم  به حق  توقع 
قضایای اخیر شناسایی و دستگیر شوند و به مجازت 
مستحق شان برسند؛ نظام و دستگاه های مسئول نیز 
در طول این مدت نهایت خویشتنداری را به خرج 
دادند تا صفوف کاملًا از هم جدا و متمایز شود؛ یک 
سری از افراد به هر دلیلی ناراضی هستند و حتی 
ممکن است معترض نیز باشند؛ اما این افراد به هیچ 
وجه نمی خواهند با نظام مقابله کنند و امنیت مردم را 
به خطر بیندازند؛ لذا آنها باید صف خود را جدا کنند؛ 
نظام نیز فرصت کامل به آنها داده تا صف خود را جدا 
کنند. حتی در میان اغتشاشگران هم باید روشن 

شود که کدامیک قصد مقابله با نظام و براندازی را 
داشتند؛ همکاران ما در دستگاه قضائی تمام تلاش 
خود را انجام دادند که این صفوف را جدا کنند و این 

امر محقق شد.
قضات با دقت و سرعت به پرونده اغتشاشات 

رسیدگی می کنند
وی ادامه داد: قطعاً آن کسانی که قصد مقابله با 
نظام و براندازی را دارند و وابسته به بیگانه هستند، 
به مجازات شان خواهند  قانونی  موازین  با  منطبق 
قضائی  مراجع  از  باید  تریبون  همین  از  رسید؛ 
برخی استان ها بویژه تهران که پرونده های عناصر 
اغتشاشات را جدا کرده و دادگاه های رسیدگی به 
آنها را آغاز کرده اند، تشکر و قدردانی کنم. بدون تردید 
قضات ما بر اساس موازین قانونی و با دقت و سرعت 
به پرونده های اغتشاشات اخیر رسیدگی خواهند کرد 
و احکام جنایتکاران طبق قانون و آنچه استحقاق آن را 
دارند صادر خواهد شد و در صورت قطعیت، اجرایی 

می گردد.
و  مختلف  ابعاد  تبیین  موضوع  عدلیه  رئیس 
ضروری  بسیار  امری  را  اخیر  قضایای  پشت پرده 
دانست و بر همین اساس به مرکز رسانه قوه قضائیه 

دستور داد با همکاری صداوسیما و سایر رسانه ها 
اخیر  قضایای  زوایای  و  ابعاد  روشنگری  به  نسبت 
اهتمام داشته باشد تا دست دشمن بیش از پیش 
رو شود و برای کسی حجتی باقی نماند؛ و چنانچه 
کسی به همراهی اغتشاشات ادامه دهد مشخص 

می گردد در صف دشمن است.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه 
با اشاره به در پیش بودن ۱۳ آبان، روزدانش آموز و 
سالروز تسخیر لانه جاسوسی، اظهار داشت: حقیقتاً 
دانش آموزان ما سرمایه های اصلی حال و آینده کشور 
می باشند و ضروری است همه بخش های مسئول 
و دست اندرکاران امر تعلیم و تربیت بویژه در وزارت 
آموزش و پرورش هر چه بیشتر در جهت فراهم آوردن 
مقدمات و بسترهای رشد و تعالی این سرمایه های 

کشور در ابعاد مختلف کوشا باشند.
رئیس دستگاه قضا، تسخیر لانه جاسوسی شیطان 
بزرگ آمریکا را یکی از تفضّلات الهی دانست که بر 
دل ها و قلوب جوانان دانشجوی ایران اسلامی در 
مقطع ابتدای پیروزی انقلاب ایجاد شد و در همین 
راستا گفت: اگر نبود بازسازی و انتشار اسناد به دست 
برخی  مصاحبه های  و  جاسوسی  لانه  آن  از  آمده 
حاضران در آن، چه کسی می توانست به این روشنی 
از توطئه های پیچیده آمریکا علیه مردم ایران اسلامی 
آگاه شود و اینچنین زمینه رسوایی آمریکایی ها فراهم 

آید.
رئیس عدلیه با اشاره به دلایل عصبانیت سردمداران 
رژیم آمریکا از اسلام و روحانیت، بیان داشت: شاخ 
غولی استکباری به نام آمریکا و اذناب ریز و درشت 
آن از جمله صهیونیست ها و انگلیسی ها توسط یک 
روحانی بزرگ و شجاع و دلداه به خدا همچون حضرت 
امام خمینی )ره( در دنیا شکسته شد و دست و پاهای 
آنها از کشور ما قطع شد و تهی و توخالی بودن آنها 
نیز برای همگان در اقصی نقاط گیتی آشکار گشت؛ 
بر همین مبناست که سلطه گران شبانه روز مشغول 
توطئه و فساد وفتنه علیه ایران اسلامی هستند؛ آنها 
یک روز با تلاش جهت راه انداختن جنگ داخلی و 
خارجی و روز دیگر با فتنه و تحریم و عملیات ترکیبی 

به سراغ مردم ایران می آیند.

رئیس قوه قضائیه:

پایان دادن به اغتشاشات، توقع به حق مردم است

 رئیس جمهور طرح اصلاح الگوی کشت و کشاورزی قراردادی را دو طرح مهم دولت 
برای ارتقای جایگاه کشاورزی در اقتصاد کشور خواند. 

آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در دیدار اعضای کمیسیون »کشاورزی، 
آب، منابع طبیعی و محیط زیست« مجلس شورای اسلامی به اهمیت و جایگاه 
کشاورزی در توسعه و پیشرفت کشور اشاره و تامین استقلال و امنیت غذایی، امکانات 
موجود در کشور از جمله اراضی حاصلخیز گسترده و آب مورد نیاز بخش کشاورزی را 
مناسب ارزیابی کرد و گفت: با وجود کاهش نزولات آسمانی، با مدیریت درست منابع 

موجود می توان به توسعه بیشتر بخش کشاورزی دست یافت.
رئیس جمهور اصلاح الگوی کشت را از جمله برنامه های دولت برای بهره برداری 
بهتر از منابع موجود دانست و بر همکاری دولت و مجلس برای اجرای کامل این طرح 

تاکید کرد.
آیت الله رئیسی توجه به اقتصاد روستا و به صرفه شدن آن را برای توسعه روستایی و 
افزایش تولید محصولات کشاورزی و کالاهای اساسی ضروری دانست و افزود: دولت 
مردمی برای تحقق این مهم، اجرای طرح کشاورزی قراردادی را آغاز کرده است که 
می تواند با ارتقای شاخص های پیش بینی پذیری و اطمینان بخشی برای کشاورزان، 

به رونق اقتصاد کشاورزی بیانجامد.پ
رئیس جمهور بر اهمیت سرمایه گذاری و نظارت بر بخش های مختلف از تولید، 
تامین تا توزیع و مصرف محصولات کشاورزی تاکید کرد و اظهار داشت: پرداخت 
خسارت به کشاورزان در برابر خسارت های ناشی از بلایای طبیعی، ارتقای عملکرد 

بیمه های محصولات کشاورزی، لایروبی و ارتقای بهره وری قنوات، احداث سدها 
و آب بندها و ارائه تسهیلات به کشاورزان برای تامین تجهیزات، از اقدامات حمایتی 

مهمی است که دولت مردمی به اجرای آنها توجه ویژه دارد.
آیت الله رئیسی این را گفت که آمارهای بیش از ۱۲ هزار عضو هیات علمی در 
دانشگاه ها و مراکز علمی و پژوهشی کشاورزی سرمایه بزرگی برای کشور و کشاورزی 
کشور هستند و ارتقای بهره وری در کشور حلقه مفقوده بوده که دولت مردمی با جدیت 
به دنبال برقراری پیوند و همکاری موثر علم پایه میان بخش های مختلف تولیدی با 

بخش های مرتبط دانشگاهی است.
 ارتقای جایگاه کشاورزی در لایحه بودجه و برنامه پنجم ساله هفتم 

رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت در تدوین بودجه سال ۱۴۰۲ و نیز برنامه ۵ ساله 
هفتم، به ارتقای جایگاه کشاورزی به عنوان یک اولویت نگاه می کند، به نمایندگان 
مجلس نیز توصیه کرد که همین نگاه را در بررسی و تصویب این دو لایحه دنبال کنند.
نیز  و  تسهیل شرایط  با  افزایش صادرات محصولات کشاورزی  رئیسی  الله  آیت 
کمک به بازاریابی، تلاش برای رفع مشکلات در زمینه تامین نهاده های دامی به ویژه 
برای دامداران کوچک و عشایر، امهال و ایجاد شرایط پذیرش درخواست استمهال 
به رفع  از بلایای طبیعی، کمک  تسهیلات کشاورزی برای کشاورزان آسیب دیده 
مشکلات و رونق یافتن شیلات و آبزی پروری و احیای بخش حمایت از کشت پنبه و 
دانه های روغنی را از دیگر برنامه های دولت برای ایجاد رونق و ارتقای جایگاه کشاورزی 

در اقتصاد کشور عنوان کرد.

رئیس جمهورمطرح کرد:

 اصلاح الگوی کشت، طرح دولت برای ارتقای جایگاه کشاورزی 

وزیر اطلاعات گفت: در فتنه اخیر با اعتراض روبرو 
نبودیم، با اغتشاش روبه رو بودیم. در اعتراض کشتن، 
آتش زدن و آسیب رساندن به جایی معنا و مفهوم ندارد. 
هر چیزی که در صحنه اجتماعی و حتی در صحنه 
نخبگان و دانشگاهی همراه با خشونت و تخریب رخ 

می دهد، غیر از اغتشاش نام دیگری ندارد.
حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب وزیر اطلاعات 
صبح روز دوشنبه در همایش ملی پدافند غیرعامل با 
بیان اینکه آنچه دشمن به شکل مسلحانه در کردستان 
از تجزیه طلبی چیز  بلوچستان دنبال می کند غیر  و 
دیگری نیست، اظهارداشت: آنچه با آن روبرو هستیم 
و  اطلاعاتی  سرویس های  که  است  کامل  بسته  یک 
کشورها و رسانه های بیگانه به عنوان یک بسته واحد 
تعریف کرده و هر روز با هماهنگی که ایجاد کردند آن را 

دنبال می کنند و بحران می آفرینند. 
وزیر اطلاعات با اشاره به اظهارات یکی از سردمداران 
اروپایی درباره اغتشاشات اخیر که گفته بود این همان 
چیزی بود که خود را برای آن آماده کرده بودیم، اظهار 
داشت: بنابراین بهانه و عاملی برای شروع موج آفرینی، 
بحران افزایی و تهدیدی برای ملت پیدا و اهداف خود را 

دنبال کردند. حجت الاسلام خطیب ادامه داد: پیش 
صهیونیستی،  رژیم  توسط  متعددی  جلسات  آن  از 
کشورهای  برخی  و  سعودی  آمریکایی  سرویس های 
و  محتوا  که  شد  برگزار  برنامه ریزی  جهت  در  اروپایی 
دست  در  هم  آن  مستندات  دارد.  وجود  آن  مطالب 
و  هدایت  عمده  دارد.  قرار  کشور  اطلاعاتی  دستگاه 
رهبری اغتشاش را دشمنان ملت ایران رهبری می کنند 
و عوامل سنتی از جمله گروهک های تروریستی بازیچه 

این خیمه شب بازی هستند.
مقابله با توطئه دشمنان نیازمند هوشیاری 

همه جانبه مردم است 
وی با بیان اینکه در داخل هم اقلیتی را که پرخاشگر 
و خشونت طلب است را می بینیم، گفت: این ها آموزش 
دیده  و سازمان یافته اند. آن ها مزدوری کرده و مدارکی 
وجود دارد که پول گرفته و امکانات گرفته اند تا به طور 
مستقیم یعنی کسانی که در کشورهای مختلف آموزش 
دیده اند و چه به طور غیرمستقیم که فضای مجازی این 

امکان را برای آنان فراهم آورده است. 
اغتشاشات  در  را  اقلیتی  ما  کرد:  تاکید  خطیب 
می بینیم که محصول آسیب های اجتماعی ما است. 

کسانی که امروز در این کشور مسئولیت اجتماعی دارند 
باید برای این اقلیت آسیب دیده فکری کنند.

گمنام  سربازان  کرد:  اعلام  پایان  در  اطلاعات  وزیر 
امام زمان )عج( توانستند شب گذشته با رعایت یکی از 
اصول کوچک پدافندی، عامل دوم اقدامات تروریستی 

شاهچراغ )ع( را دستگیر کنند.
همچنین حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب وزیر 
خبرنگاران  جمع  در  و  مراسم  این  پایان  در  اطلاعات 
پیرامون جزئیات دستگیری عامل دوم حمله تروریستی 
شیراز، گفت: رعایت دستورات پدافند غیرعامل موجب 
دستگیری عامل دوم حادثه تروریستی شاهچراغ شد. به 
عبارت دیگر، استفاده از اطلاعات مردمی به دستگیری 

عامل دوم کمک کرد.
وی افزود: مقابله با توطئه دشمنان در روزهای اخیر 
نیازمند هوشیاری همه جانبه مردم است؛ در واقع اگر 
مردم توجه داشته باشند و حضور در صحنه را مانند 
در  بتوانند  کردیم،  ملاحظه  اخیر  روزهای  در  آنچه 
مراسم هایی مانند ۱۳ آبان و ۱۶ آذر داشته و نقش فعال 
خود را همچون گذشته نشان دهند، دشمن هم مأیوس 

خواهد شد.

وزیر اطلاعات:

در فتنه اخیر با اغتشاش روبرو بودیم نه اعتراض 

عباس جعفری*

مصطفی آب روشن*

معاون هماهنگ کننده ارتش با تاکید بر اینکه 
تاثیر  تحت  ما  زندگی   سبک  دهیم  اجازه  نباید 
فرهنگ مخرب و منحط غرب قرار گیرد ، گفت : 
در جنگ نرم هدف دشمن تسلط بر فکر است ، 
وقتی بر فکر ما اثر گذاشت در باورها و عقاید ما تأثیر 
می گذارد و دیگر خیلی برای ما ارزش های اسلامی 

و انقلابی مهم نخواهد بود.
امیر دریادار حبیب الله سیاری در دومین جشنواره 
سراسری زوج های جوان ارتش در مشهد با اشاره به 
فرمایشی از امام راحل که به زوج های جوان توصیه 
داشته اند ، »بروید و با هم بسازید« گفت : توکل به 
خداوند ، توسل به ائمه اطهار ، ایمان به قداست 
تقوای  و  پاکی   ، پیوند مشترک  به  تعهد   ، زندگی 
الهی ، احترام متقابل به عقاید یکدیگر ، گذشت 
و وفاداری ، جلوگیری از بحث و جدل بی مورد ، 
جلوگیری از دخالت بی مورد دیگران ، ساده زیستی 
و جلوگیری از اشرافی گری ، داشتن عقل معاش ، 

همدلی و همکاری و هماهنگی در همه زمینه ها 
به ویژه تربیت فرزندان ، در کنار یکدیگر بودن در 
شادی ها و سختی ها ، مبارزه با تهاجم و شبیخون 
فرهنگی و تحت تأثیر جنگ رسانه ای و فرهنگ 
غرب قرار نگرفتن از ملزومات ماندن در کنار یکدیگر 

و ساختن زندگی است.
فرهنگ غرب تلاش می کند  اینکه  بیان  با  وی 
گناه را در جامعه عادی سازی کند ، گفت : اگر 
گناه کردن در جامعه عادی شود آسیب ها فراوان 
می شود و ما باید همواره مراقبت کنیم که مبتلا به 

عادی سازی گناه نشویم.
امیر دریادار سیاری به تدابیر فرمانده معظم کل 
قوا در بیانیه گام دوم انقلاب اشاره و تأکید کرد : 
همه ما مسلمانان ، ولایتمدار ، خواهان پیشرفت 
کشور ، معتقد به گام دوم انقلاب ، مسلط به بیانیه 
گام دوم انقلاب و متعهد به اقدام در راستای این 

بیانیه هستیم.

وی افزود : هدف بیانیه گام دوم انقلاب »ایجاد 
تمدن نوین اسلامی« است که بر عهده شما جوانان 
قرار گرفته و این تمدن ، شامل دو بخش ابزاری و 
حقیقی کار می شود ، بخش ابزاری آن حول محور 
پیشرفت های کشور در حوزه علوم و فنون ، اختراع 
جمهوری  نظام  اقتدار  و  نظامی  پیشرفت های   ،
اسلامی ایران است که امروز به دست آمده و در این 

زمینه دستاوردهای بسیاری داشته ایم.
معاون هماهنگ کننده ارتش خاطرنشان کرد : 
بخش حقیقی هم متن زندگی ما یا همان »سبک 
زندگی« را در بر می گیرد که مسایل مربوط به سبک 
زندگی هم شامل ، قداست تشکیل خانواده ، توجه 
به مسکن ، پوشاک ، خوراک ، تفریحات ، کسب و 
کار ، زبان ، نوع رفتار در اجتماع ، رفتار با پدر و مادر 
، همسر ، فرزندان ، وابستگان ، مسئولان جامعه ، 
زیردستان و بالادستی ها در محیط کار ، رفتار در 
سفر و رفتار با دوستان و حتی با دشمنان می شود.

معاون هماهنگ کننده ارتش :
نباید اجازه دهیم فرهنگ مخرب غرب روی زندگی ما تاثیر بگذارد 
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 آشنایی با خواص فوق العاده کدوتنبل یافته محققان ژاپنی؛

هورمون اُکسی توسین اختلال شناختی 
در آلزایمر را بهبود می بخشد

نتایج یک مطالعه جدید نشان داد که یک مشتق از اُکسی توسین که از طریق 
مجاری بینی منتقل می شود حافظه را در موش های دارای اختلال شناختی بهبود 

می بخشد.
با  از زوال عقل است که  آلزایمر شکل شایعی  از مدیکال نیوز، بیماری  به نقل 

اختلالات شناختی و تغییرات رفتاری مشخص می شود.
گزینه های درمانی فعلی برای آلزایمر محدود به داروهایی است که به مدیریت علائم 

کمک می کنند.
محققان معتقدند یافته های آنها می تواند به گزینه های درمانی مفیدی برای آلزایمر 

در محیط بالینی منجر شود.
در حال حاضر، علت بیماری آلزایمر به طور کامل شناخته نشده است. با این حال، 
برخی تحقیقات نشان می دهد که تجمع آمیلوئید بتا در مغز ممکن است در ایجاد این 

بیماری نقش داشته باشد.
با این حال، با توجه به بیانیه ۲۰۲۲ مؤسسه ملی پیری، آلزایمر یک اختلال پیچیده 
است که ممکن است تغییرات سلولی دیگری را نیز شامل شود. علاوه بر تجمع 
آمیلوئید بتا، پروتئین هایی از جمله تاو، TDP۴۳ و آلفا سینوکلئین نیز ممکن است 
یک عامل مؤثر در این زمینه باشند. همچنین، التهاب، ژنتیک، عوامل محیطی و 

تغییرات عروقی نیز ممکن است نقش داشته باشند.
اکنون، یک مطالعه جدید توسط محققان دانشگاه علوم توکیو نشان می دهد که 
یک مشتق اُکسی توسین، با نفوذ سلولی از طریق مجرای بینی موش های دارای 

اختلال حافظه، اختلال شناختی جوندگان را معکوس می کند.
اگرچه در این مطالعه از موش ها و نه شرکت کنندگان انسانی استفاده شد، اما 
یافته ها نشان می دهد که اُکسی توسین می تواند به طور بالقوه اختلالات شناختی 

مرتبط با بیماری آلزایمر را کاهش دهد.
اُکسی توسین هورمونی است که مسئول رفتارهای پیوندی و دلبستگی عاشقانه 
است. از این رو، اغلب از آن به عنوان "هورمون عشق" یاد می شود. اکسی توسین 

همچنین نقش مهمی در زایمان و شیردهی دارد.
در مطالعه قبلی توسط محققان دانشگاه علوم توکیو، دانشمندان دریافتند که 
اکسی توسین می تواند اثرات پپتیدهای آمیلوئید بتا را در هیپوکامپ موش معکوس 

کند.
با تکیه بر این یافته ها، تیم تحقیقاتی به دنبال بررسی اثرات اکسی توسین در 

موش های دارای اختلال حافظه ناشی از آمیلوئید بتا بود.
بر اساس این مطالعه، پپتیدهایی مانند اکسی توسین دارای نفوذپذیری ضعیفی 
در سد خونی مغزی هستند به این معنی که آنها نمی توانند به راحتی وارد بافت مغز 

شوند.
بنابراین، این تیم از یک مشتق اکسی توسین حاوی پپتیدهای نافذ به سلول و یک 

توالی تسریع کننده نفوذ برای آزمایش های انتقال بینی استفاده کردند.
پس از اینکه موش های تحت درمان با اکسی توسین آزمایش های حافظه فضایی 
را انجام دادند، دانشمندان دریافتند موش هایی که اکسی توسین را از طریق بینی 
دریافت کرده اند، در هر دو تست Y-maze و MWM بهبودهایی در حافظه نشان 

دادند.

ناخن های شما برای بیش از خاراندن خارش های گاه به گاه 
و باز کردن گره های سفت مفید هستند. آن ها می توانند از 
را در مورد وضعیت  نکاتی  بافت خود  و  طریق رنگ، شکل 

سلامت عمومی شما ارائه دهند.
از  رازهایی  می توانند  شما  ناخن های  می دانستید  آیا 
سلامتی تان فاش کنند؟ یک لکه سفید روی ناخن، قرمزی 
می تواند  ناخن  روی  برآمدگی  و  فرورفتگی  یا  ناخن  گوشه 
علامت بیماری در بدن باشد. مشکلات کبد، ریه ها و قلب 

می تواند خودش را در ناخن ها نشان بدهد. 
رنگ پریدگی ناخن

بی رنگی ناخن ها که به آن لوکونیکیا نیز می گویند عارضه ای 
است که در آن ناخن ها تا حدودی یا کاملا رنگ پریده می شوند. 
رنگ پریدگی ناخن می تواند نتیجه ی چند عامل باشد، مانند 
ضربه، کم خونی، کمبود مواد مغذی، بیماری کلیوی و قلبی 

یا حتی مسمومیت.
سفیدی ناخن

اگر ناخن ها بیشتر سفیدند و کناره های تیره تر دارند می تواند 
علامت مشکلات کبدی مانند هپاتیت باشد. در این وضعیت 
انگشت ها ممکن است به زردی هم بزنند که علامت دیگری از 

مشکل کبد است.
زردی ناخن

یکی از معمول ترین علت های زردی ناخن ها، عفونت قارچی 
است. با تشدید عفونت، بستر ناخن ممکن است جمع شود و 
ناخن ها ممکن است ضخیم شده و تکه شوند. در مواردی نادر، 
زردی ناخن می تواند نشان دهنده ی یک عارضه ی جدی تر 
مانند بیماری تیروئید، بیماری ریه، دیابت یا پسوریازیس باشد.

کبودی ناخن
ناخن هایی که به کبودی یا بنفش می زنند به این معنی اند 
که بدن اکسیژن کافی دریافت نمی کند. این علامت نشانگر 

مشکل ریه مانند امفیزم است. بعضی از مشکلات قلبی هم 
می توانند با کبودی ناخن مرتبط باشند.

چروک خوردن ناخن
اگر سطح ناخن چروک بخورد یا گود بیفتد می تواند علامت 
پسوریازیس یا آرتریت التهابی باشد. بدرنگ شدن ناخن نیز 
در این وضعیت شایع است: پوست زیر ناخن می تواند قرمز 

یا قهوه ای به نظر برسد.
ترک خوردن یا خورد شدن ناخن

یا  ناخن های خشک و شکننده که مکررا ترک می خورند 
خورد می شوند با بیماری تیروئید ارتباط دارند. ترک خوردن و 
خورد شدن ناخن همراه با زردی به احتمال زیاد ناشی از یک 

عفونت قارچی است.
و  دارند  فرورفتگی  وسط  قسمت  در  که  نرمی  ناخن های 

میزان  در  مشکلی  علامت  می توانند  شده اند  قاشق  شبیه 
آهن بدن باشند، حالا یا بدنتان آهن کافی دریافت نمی کند 
یا آهن زیادی ذخیره می کند، عارضه ای که به آن هموکروماتوز 

می گویند
تورم پوست پایین ناخن

پارونیشیای مزمن عارضه ای است که باعث التهاب، قرمزی، 
حساسیت و تورم پوست پایین ناخن و بافت های اطراف آن 
می شود. این عارضه معمولا حاصل محرک ها یا آلرژن هاست؛ 
اما می تواند ناشی از قارچ کاندیدا آلبیکانز، دیگر عفونت ها یا 

پسوریازیس هم باشد. 
استفاده  موضعی  استروئیدهای  از  معمولا  درمان  برای 

می شود.
خطوط تیره زیر ناخن

این تغییر رنگ ناخن ملانونیشیا نام دارد و در اثر رنگدانه 
ملانین ایجاد می شود. این عارضه چند دلیل می تواند داشته 

باشد، از جمله سرطان پوست، عفونت و یا آسیب. 
تحلیل رفتگی ناخن

جویدن ناخن ممکن است چیزی بیشتر از یک عادت کهنه 
نباشد؛ اما در برخی موارد علامت اضطراب مداوم است که نیاز 
به درمان دارد. جویدن ناخن یا کندن آن نیز با اختلال وسواس 
مرتبط است. اگر نمی توانید این عادت را متوقف کنید، با 

پزشک مشورت کنید.
قاشقی شدن ناخن

و  دارند  فرورفتگی  وسط  قسمت  در  که  نرمی  ناخن های 
میزان  در  مشکلی  علامت  می توانند  شده اند  قاشق  شبیه 
آهن بدن باشند، حالا یا بدنتان آهن کافی دریافت نمی کند 
یا آهن زیادی ذخیره می کند، عارضه ای که به آن هموکروماتوز 

می گویند.
خطوط افقی روی ناخن

اگر خطوط افقی روی ناخن ظاهر شوند می تواند نشانه ی 
این باشند که یک بیماری جدی دارید یا آسیبی دیده اید و یا 
شوکی به سیستمتان وارد شده که باعث شده رشد ناخن موقتا 
متوقف شود. این خطوط »خطوط بیو« نام دارند و می توانند 
علامت دیابت کنترل نشده یا نتیجه ی درمان سرطان یا قرار 
گرفتن در معرض دمای سرد در افرادی که بیماری رینود دارند 

نیز باشد.
ناخن ها تنها بخشی از معمای سلامتی شما هستند

هرچند تغییرات ناخن با خیلی از بیماری ها مرتبط اند اما این 
تغییرات به ندرت اولین علامت اند. خیلی از ناهنجاری های 
ناخن خطری ندارند، مثلا هر کسی که سفیدی ناخن دارد 
هپاتیت ندارد. اگر تردیدی مربوط به ظاهر ناخن خود دارید 

با پزشک مشورت کنید.

علل بروز مقاومت میکروبی را بشناسید

استفاده نابجا و بیش از حد از داروهای آنتی میکروبیال در انسان ها، حیوانات و 
گیاهان اولین علت بروز مقاومت میکروبی محسوب می شود. 

باید توجه کرد که استفاده نابجا و بیش از حد از داروهای آنتی میکروبیال در 
انسان ها، حیوانات و گیاهان اولین علت بروز مقاومت میکروبی محسوب می شود. 

البته مقاومت میکروبی دلایل دیگری هم دارد که در ادامه به آن ها می پردازیم.
تجویز و مصرف غیر منطقی داروها و عدم تبعیت بیماران از درمان پیش بینی 
شده از جانب پزشک معالج، یکی دیگر از علل بروز مقاوت میکروبی است. به عنوان 
مثال آنتی بیوتیک ها فقط قادرند عفونت های باکتریایی را از بین ببرند، اما بر روی 
عفونت های ویروسی مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا بی تاثیرند و تجویز آن ها برای 

بیماری ویروسی منجر به مقاومت میکروبی خواهد شد.
همچنین کمبود دسترسی به آب تمیز و بهداشتی چه برای انسان ها و چه برای 
حیوانات باعث می شود یکی از  راه های پیشگیری از بروز عفونت ها که شست وشوی 

مناسب است، عملی نشود و مقاومت میکروبی به آنتی بیوتیک ها بروز کند.
استفاده غیر منطقی از آنتی بیوتیک ها در طی پاندمی بیماری کرونا نیز از مواردی 
بود که گفته شد می تواند منجر به بروز افزایش مقاومت میکروبی شود. در حالی که 
بیماری کرونا یک بیماری ویروسی است و تنها زمانی که فرد مبتلا همزمان دچار 
عفونت باکتریایی شده باشد، تجویز داروهای آنتی بیوتیک تحت نظارت پزشک 
مجاز خواهد بود. باید توجه کرد که آنتی بیوتیک ها نباید در بیماری های ویروسی 

مانند سرماخوردگی و آنفلوانزا استفاده شوند.
باید توجه کرد که برای پیشگیری از مقاومت میکروبی، می توان اقداماتی انجام 
داد؛ اگر در حال مصرف آنتی بیوتیک هستید، درمان دارویی خود را حتی در طی 

همه گیری بیماری کرونا ادامه دهید تا از بروز مقاومت به داروها جلوگیری شود.
باید توجه کرد که مقاومت میکروبی باعث سخت شدن روند درمان می شود، اما 
رعایت بهداشت شخصی و شست وشوی دست ها می تواند مانع از گسترش آن 
شود. همچنین برای جلوگیری از بروز مقاومت میکروبی، داروهای آنتی میکروبیال را 

به موقع و تا پایان دوره درمانی، تحت نظارت پزشک مصرف کنید.
بنابر اعلام مرکز اطلاع رسانی سازمان غذا و دارو، مقاومت به آنتی بیوتیک ها، به 
معنای عدم درمان بیماری های عفونی است. بنابراین آگاه باشیم که قربانی مقاومت 

به آنتی بیوتیک ها، تمام رده های سنی و  در کل جهان هستند.

خاصیت ضد سرطانی »لبو« 
را جدی بگیرید

لبو به دلیل دارا بودن مواد معدنی غنی و انواع ویتامین ها خواص درمانی زیادی 
برای کودکان و بزرگسالان دارد.

لبو به عنوان یک داروی گیاهی و رنگ خوراکی مورد استفاده قرار می گیرد.
لبو حاوی آنتی اکسیدان های زیادی است چین و چروک پوست را کاهش داده و 

باعث جوان سازی پوست صورت می شود.
آب چغندر دارای خواص ضد التهابی قوی بوده و برای درمان آکنه و جوش صورت 

مفید می باشد.
چغندر در واقع شامل تمام مواد مغذی مفید از جمله ویتامین ها و مواد معدنی 
مانند ویتامین B و C، پروتئین و فسفر است که برای تقویت و افزایش رشد مو مفید 

هستند.
بتالین و آنتی اکسیدان های موجود در لبو برای سم زدایی و پاک سازی کبد مفید 

بوده و به درمان خانگی کبد چرب کمک می کند.
سطح گلوکز خون را کاهش دهد و حساسیت به انسولین را بهبود ببخشد.

خواص لبو برای نوزادان و کودکان
لبو در نوزادان و کودکان خطر ابتلاء به کم خونی ناشی از فقر آهن را کاهش داده و 
زردی و هپاتیت را درمان می کند همچنین هضم غذا را بهبود بخشیده و برای درمان 

یبوست در نوزادان و کودکان مفید می باشد.
لبو گردش خون در مغز را افزایش داده و باعث تقویت حافظه در نوزادان و کودکان 
می شود.  چغندر به دلیل دارا بودن منابع غنی ویتامین و کلسیم بسیار و همچنین 
نیترات؛ برای مراقبت از پوست، استحکام استخوان و دندان، جلوگیری از پوکی 

استخوان، کنترل میزان کلسترول و… مناسب است.
کاهش التهاب و کمک به پیشگیری از سرطان

چغندر دارای ماده ای به نام کولین است که می تواند حرکات عضلانی، خواب، 
یادگیری و حافظه را تقویت کند. این مواد مغذی با جذب چربی باعث انتقال امواج 

عصبی شده و التهاب مزمن را کاهش می دهد.
چغندر دارای رنگدانه بتاسیانین است که می تواند از رشد سلول های سرطانی 
استفاده  گوشت  در  نگهدارنده  مواد  عنوان  به  که  نیترات های  کند.  جلوگیری 
ترکیبات  تشکیل  به  منجر  بدن  در  شدن  ترکیب  با  دارد  احتمال  می شوند، 
نیتروسامین شوند که در بدن به سرطان تبدیل می شوند. آب چغندر به کاهش یا 
جهش سلول های ناشی از این ترکیبات کمک می کند. چغندر برای جلوگیری از 

سرطان های کولن، ریه و پوست مؤثر است.
 

یک کارشناس تغذیه تاکید کرد؛ 

رژیم غذایی مناسب می تواند
 از آلزایمر پیشگیری کند

مسئول آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور، آلزایمر 
را یکی از شایع ترین بیماری های دوران سالمندی برشمرد که با رژیم غذایی مناسب، 

تا حدودی قابل پیشگیری است.
مینا کاویانی، با بیان اینکه تاکنون درمان مؤثری برای زوال عقل یا آلزایمر شناخته 
نشده است بر پیشگیری از این بیماری به ویژه با استفاده از رژیم غذایی مناسب 
تاکید کرد و گفت: مداخله پیشگیرانه اگر قبل از بروز اولین علائم زوال عقل، یعنی در 
حدود سن ۵۰ سالگی انجام شود، بهترین نتایج را به همراه خواهد داشت و داشتن 
تغذیه مناسب می تواند تا حدی تغییرات نامطلوب سیستم عصبی را جبران کند و 

شانس سالم ماندن برای مدت طولانی تر را افزایش دهد.
وی افزود: ثابت شده عادات غذایی نامناسبی که منجر به ایجاد بیماری های 
قلبی عروقی و متابولیک )مثل دیابت( می شود، خطر ابتلاء به زوال عقل را نیز به 
میزان قابل توجهی افزایش می دهد. کاویانی با اشاره به تحقیقات انجام شده 
درباره چگونگی ارتباط فرآیندهای بیوشیمیایی دریافت و هضم غذا با تغییرات در 
مغز، گفت: بر اساس این تحقیقات نوع فلور میکروبی موجود در سیستم گوارش 
ممکن است بر شروع و پیشرفت بیماری آلزایمر تأثیر بگذارد. وی افزود: مطالعه روی 
موش ها و انسان ها نشان می دهد که ترکیب فلور میکروبی روده در افراد مبتلا به 
آلزایمر و اختلال شناختی خفیف با همتایان سالم آنها متفاوت است. تغییرات در 
نوع میکروب های روده با افزایش سن در افراد دچار اختلال سیستم ایمنی، التهاب 

مداوم و بیماری های مزمن و اختلالات عصبی مانند آلزایمر مرتبط است.
مسئول آموزش همگانی انستیتو تغذیه، رژیم مدیترانه ای را یکی از رژیم های 
غذایی برشمرد که شواهد امیدوار کننده ای برای پیشگیری از آلزایمر نشان می دهد.
به گفته وی، در رژیم غذایی مدیترانه ای بر مصرف میوه ها، سبزی ها، غلات کامل 
و سبوس دار، حبوبات، ماهی و غذاهای دریایی و نیزچربی های غیراشباع مانند 
روغن زیتون تأکید می شود و همچنین بر محدودیت مصرف انواع گوشت قرمز، تخم 

مرغ و شیرینی ها توصیه می شود.

سلامت

اا تغییر در ناخن هاکه باید جدی گرفت؛

ناخن های شما از سلامتیتان چه می گویند؟

چگونه باید از گروه شیر و لبنیات استفاده کرد؟

روزانه چقدر لبنیات بخوریم؟
گروه غذایی شیر و لبنیات از مهمترین منابع تامین کلسیم مورد نیاز بدن است که 
باید روزانه این گروه غذایی را مصرف کرد، اما باید پرسید در روز چند واحد از این گروه 

را باید مصرف کنیم؟. 
گروه غذایی شیر و لبنیات مهمترین منبع تامین کلسیم مورد نیاز بدن به شمار 
می روند. کلسیم در تشکیل استخوان و دندان و استحکام آنها نقش ضروری دارد. ۹۹ 
درصد کلسیم بدن در استخوان ها قرار دارد. در این گروه علاوه بر شیر، فرآورده های 
آن مثل ماست، پنیر، کشک و بستنی قرار می گیرند. این گروه دارای کلسیم، فسفر، 
پروتئین،  ویتامین B۲ ، ویتامین B۱۲ ، ویتامین A و سایر مواد مغذی است. مصرف 
گروه شیر و لبنیات به علت آنکه مهمترین منبع کلسیم و فسفر است، برای استحکام 
استخوان ها و دندان ها لازم است. همچنین به علت داشتن ویتامین A برای رشد و 

سلامت پوست هم مفیدند.
موادغذایی که در این گروه قرار می گیرند ارزش غذایی مشابه دارند و می توانند به 

جای یکدیگر مصرف شوند. مقدار مواد مغذی مثل کلسیم، پروتئین و ... موجود در 
یک واحد از گروه شیر و لبنیات با هم برابرند. باید توجه کرد که میزان توصیه شده 

روزانه از گروه شیر و لبنیات دو تا سه واحد است.
یک واحد از این گروه برابر است با یک لیوان شیر یا یک لیوان ماست کمتر از ۵.۲ 
درصد چربی یا ۴۵ تا ۶۰ گرم پنیر )معادل یک و نیم قوطی کبریت پنیر(، یا یک چهارم 

لیوان کشک، یا دو لیوان دوغ یا یک ونیم لیوان بستنی است.
باتوجه به اهمیت تامین کلسیم، فسفر، پروتئین و ... برحسب اینکه کدام یک از این 
مواد غذایی در محل زندگی بیشتر یافت می شوند، افراد بزرگسال سالم روزانه دو تا سه 

واحد از این گروه باید مصرف کنند.
بنابر اعلام دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، اگر در طول روز یک لیوان شیر، 
یک لیوان ماست و یک ونیم قوطی کبریت پنیر مصرف شود، در واقع سه واحد از گروه 
شیر و لبنیات خورده شده است یا اگر دو لیوان ماست و یک ونیم قوطی کبریت پنیر 

در طول روز مصرف شود، در این صورت سه واحد از گروه شیر و لبنیات مصرف شده 
است.

چگونه باید از گروه شیر و لبنیات استفاده کرد؟
- توصیه می شود از شیرهای پاستوریزه شده دو و نیم درصد چربی یا کمتر استفاده 

شود.
- در صورت عدم دسترسی به شیر پاستوریزه باید شیر تازه را مدت ۱۰ دقیقه در حال 

هم زدن جوشانید و سپس مصرف کرد.
- هنگام استفاده از کشک باید دقت شود کپک زدگی و بوی نامطبوع نداشته باشد. 

کشک مایع را قبل از مصرف باید به مدت ۵ دقیقه جوشانید.
- از بستنی هایی که با شیر جوشیده شده یا پاستوریزه تهیه شده اند، باید استفاده 
شود. درعین حال باید توجه داشت که مصرف زیاد بستنی به دلیل کالری بالای آن 

می تواند منجر به اضافه وزن وچاقی شود.
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شهید جعفر اویسی: 

مبارزه ما نه برای انتقام بلکه برای احیای 
اسلام و قرآن است 

شهید جعفر اویسی در وصیت نامه خود آورده است: اکنون که در این راه مبارزه 
قدم می گذارم نه برای انتقام، بلکه برای خدا و برای احیای اسلام و قرآن است. هر 

تیری که به طرف دشمن نشانه روم به خاطر خداست. 
براساس این گزارش ، شهید جعفر اویسی در تاریخ ۷ مهرماه ۱۳۴۱ در شهر 
مقدس قم به دنیا آمد. وی پس از چندی مجاهدت در جبهه های حق علیه باطل 
در تاریخ ۲۹ مهرماه ۱۳۶۱ به درجه رفیع شهادت رسید. در ادامه وصیت نامه این 
شهید والا مقام را می خوانید. با درود بی کران بر روح الله الموسوی الخمینی، اگر 
من شهید شدم مرا پیش جعفر حیدریان آن روح پرافتخار ملت ایران و فردو به 
خاک بسپارید. بدانید به فرموده امام، ملتی که شهادت دارد اسارت ندارد. برای 
من کسی گریه نکند، چون من از علی اکبر و علی اصغر حسین)ع( عزیزتر نیستم، 

چون در آن زمان آن ها یاوری نداشتند که برایشان گریه کند.
من را اگر شیخان جا نبود در بهشت زهرا)س( به خاک بسپارید. عکسی که با 
جعفر حیدریان دارم بزرگ کنید و در تکیه فردو بزنید وصیت های دیگر اگر باز به پدر 
و مادر و خواهر و برادر خود می گویم دیگر من را ناراحت نکنید و مرا فراموش کنید 
بگذارید به طرف خود بروم. »اللهم ارزقنا شهادة فی سبیلک« خداوندا شهادت در 
راه خودت به من عطا کن. شهادت آرزوی من است، ای خواهران و برادران عزیز 
و ای پدران و مادران عزیز و مهربان، شاید اکنون باور نکنید ولی من اکنون زنده و 
دور از دنیای پست، با نشاطی غیرقابل توصیف در پناه خدا به سر می برم. عملی 
که خود درست از عهده آن برنیامدم، شما را به آن توصیه می کنم که تقوی است. 

از پدر و مادرم می خواهم که جای گریه و عزاداری، مجلس شادی راه بیندازید.
والعصر ان الانسان لفی خسر الا الذین آمنوا و عملوا الصالحات و تواصو بالحق 

و تواصو بالصبر
عروس من جبهه و عروسی من شهادت است، صدای غرش گلوله توپ و خمپاره 
عقد مرا خواهند خواند و با پوششی از خون غلغله شادی مسلسل ها و بارشی در 

حجله سنگر عروس شهادت را به آغوش خواهم کشید.
همه تشییع کنندگان پیکرم که همراه با اتومبیل تابوتم گلباران می شود، با 
مشت های گره کرده و با تکبیر تا منزلگاه عشق مرا بدرقه خواهند کرد. عروسی 
من شهادت است و نام عروس آزادی و من از همین جا فرزند آزادی را به شما می 

سپارم از آن محافظت کنید. نباشید از آن کسانی که »فذلک الذی یدع الیتیم«.
و  برای خدا  بلکه  انتقام،  برای  نه  مبارزه قدم می گذارم  راه  این  اکنون که در 
برای احیای اسلام و قرآن است هر تیری که به طرف دشمن نشانه روم به خاطر 
خداست. من خود آگاهانه این راه را انتخاب نموده ام، راهی که حسین برای 
خویش انتخاب نمود، اما شما ای مادرم بر خود ببال و افتخار کن که یگانه فرزندت 
را در راه خدا دادی، همچون مادر وهب شیردل و صبور باش، جامه نو بپوش و 
شادی کن و بر سر مزارم شیرینی تقسیم کن. به فرموده امام، ما همه دعوایمان بر 
سر اسلام است. سلام بر ابرمرد تاریخ سازش ناپذیر آن نایب برحق امام زمان)عج( 
خمینی بت شکن. سلام بر خانواده های شهدا. سوم سلام بر پدر بزرگوارم که 
اسطوره مقاومت است. سلام بر مادر قهرمانم و انورم که اگر جنازه پسرش را به 
دستش بدهند خود با کمال رضایت و سپاس و شکر در قبر می گذارد و سلام به 
دوستان و خویشان که پیرو ولایت فقیه هستند. سلام گرم و دلپذیرم بر خواهران 
و برادرانی که سختی در راه اسلام خواسته و مانند بهشتی مقاومت کردند تا پوزه 
منافقین را به خاک مالیدند و می مالند. ما از خداییم و به سوی او هجرت خواهیم 

کرد.

شهید حسین محمدی کیلوائی:

 در مکتب حسین)ع( باید
 درس شجاعت آموخت 

در وصیت نامه شهید »حسین محمدی کیلوائی« می خوانید: من در مکتب 
حسین)ع( در جبهه ها درس شهادت را گرفتم و آموختم که در نهضت حسین باید 
درس شجاعت را آموخت، از شما می خواهم که صابر باشید و در مقابل مشکلات 

ایستادگی کنید. 
براساس این گزارش ، شهید حسین محمدی کیلوائی فرزند اکبر در سال ۱۳۴۷ 
در شهر مقدس قم چشم به جهان گشود. او در مورخه ۲۵ تیرماه ۱۳۶۴ از طریق 
بسیج شهرستان قم به جبهه جنوب اعزام و در تاریخ ۲۴ تیرماه ۱۳۶۴ در عملیات 
غرورآفرین عاشورای ۲ در منطقه چنگوله به علت اصابت تیر به فیض عظیم 

شهادت نائل گشت.
پیکر پاک این شهید طی مراسم باشکوهی در مورخه ۲۸ مرداد ماه ۱۳۶۴  در 
گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( قم به خاک سپرده شد. در ادمه وصیت نامه این 

شهید والامقام را می خوانید.
حمد و سپاس خدای بزرگ را که بر من منت نهاد و مرا به راه مستقیم هدایت 
کرد، خدای بزرگ را بسیار شاکر و سپاسگزارم که به من توفیق خدمت در راهش 

را عطا فرمود.
ما پیروان مکتب حسین)ع( هستیم و به ندای نایب امام زمان)عج( لبیک گفتیم 
و تا جان در بدن داریم، آن را در راهش اهدا خواهیم کرد. ای مسلمانان، همگی به 
پا خیزید و ریشه ظلم و ستم در جهان را خشک کنید تا عدل و عدالت، دادگستر 

این راه باشد.
ای کاش من در کربلا بودم و امام را یاری می کردم؛ به هوش باش که اگر لحظه ای 
به خود نیایی تا ابد نخواهی فهمید، هر چه زودتر تصمیمت را بگیر و حرکت کن که 

لحظه ای دیگر دیر است.
با سلام خدمت امام و امت و پیروان راستین ایشان و با سلام بر شما شهدای 
اسلام و با سلام خدمت شما پدر و مادر عزیزم. پس از عرض سلام سلامتی شما را 

از خدای متعال خواهانم.
پدر و مادر عزیز! من در مکتب حسین در جبهه ها درس شهادت را گرفتم و 
آموختم که در نهضت حسین)ع( باید درس شجاعت را آموخت. از شما می خواهم 
که صابر باشید و در مقابل مشکلات ایستادگی کنید و در هر لحظه امام را دعا کنید 

و مرا حلال کنید و از جانب من از تمام دوستان و آشنایان خداحافظی کنید.
لحظاتی دیگر به عملیات مانده؛ قلب ها به عشق حسین)ع( می تپد. انگار که به 
دنیای جدیدی دست پیدا کرده ام. آیا زنده ایم یا به دیار دیگر می رویم. تمام بچه ها 

در سنگر اشک می ریزند و حسین)ع( را صدا می کنند.
از خدا می خواهم که مرا بیامرزد و از گناهان من درگذرد. به امید دیدار در صحن 

اباعبدالله)ع(. خدانگهدار.
گفتم مگر ز رویت زاهد خبر نداری/ گفتا که تاب خورشید هر بی بصر ندارد

گفتم به کوی عشقت پایم به گِل فرو شد/ گفتا که کوچه عشق راهی به در ندارد

سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم  خبرداد:

بهره مندی 27 هزار نفر از ظرفیت 
کتابخانه های عمومی قم 

از  مردم  مطلوب  استقبال  قم  استان  عمومی  کتابخانه های  کل  اداره  سرپرست 
کتابخانه های عمومی را موردتوجه قرار داد و گفت: بیش از ۲۷ هزار عضو از خدمات ۲۴ 

کتابخانه عمومی در سطح استان استفاده می کنند. 
مهدی توکلیان در دیدار با اعضای شورای اسلامی شهر قم، با اشاره به فعالیت سه هزار 
و ۷۲۰ کتابخانه در سطح کشور، اظهار داشت: توسعه کتابخانه های مرکزی اولویت چند 
سال اخیر کشور بوده و هم اکنون افزون بر ۴۰ خدمت در کتابخانه های مرکزی در حال 

انجام است.
وی بابیان اینکه کتابخانه های مرکزی به مانند باشگاه فرهنگی، اجتماعی، ورزشی 
تبدیل شده است، ابراز کرد: کتابخانه ها هم اکنون در حوزه آموزش عمومی، فرهنگ سازی 
و خدمات اجتماعی در حال خدمت رسانی بوده و به تمام توده های مردم مشمول خدمات 

این نهاد می شود.
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم با اشاره به فعالیت ۲۴ کتابخانه در 
سطح استان، تصریح کرد: طی هفت سال گذشته هیچ کمکی از محل تفریغ بودجه 
شهرداری و سایر درآمدهای پیش بینی شده مجموعه مدیریت شهری به نهاد کتابخانه های 

عمومی قم اختصاص نیافته است.
توکلیان با انتقاد از عدم همراهی دستگاه های دولتی در بهره برداری از کتابخانه مرکزی 
قم در محدوده خیابان امام خمینی)ره(، تصریح کرد: این کتابخانه از چند سال گذشته به 

خاطر عدم تأمین تجهیزات سرمایشی و گرمایشی و آسانسور، خاک می خورد.
وی با اشاره به دغدغه مقام معظم رهبری در خصوص توجه به زندگی مادران شهدا در 
قالب های هنری، اظهار داشت: محفل ادبی»زلال قریحه« به همین منظور با همکاری 

محافل ادبی کتابخانه های عمومی کشور راه اندازی شده است.
سرپرست اداره کل کتابخانه های عمومی استان قم گفت: کتابخانه امام خامنه ای قم، 
تنها کتابخانه کشور بوده که کتاب های بریل ویژه نابینایان را به صورت استاندارد تأمین و در 

اختیار جامعه هدف قرار می دهد.
و  فرهنگ سازی  در  قم  عمومی  کتابخانه های  اداره کل  آمادگی  بر  تأکید  با  وی 
آموزش مباحث فرهنگ شهروندی، یادآور شد: بی بهره ماندن این نهاد از بودجه های 

پیش بینی شده ماده ۶ شهرداری از دغدغه های مهم این نهاد فرهنگی است.
توکلیان همچنین با اشاره به تعداد بالای دانشگاه و مراکز علمی در شهرک پردیسان، 
یادآور شد: کتابخانه عمومی این شهرک نیز باید با توجه به تقاضای بالا، هر چه سریع تر 

محلی برای احداث کتابخانه تعیین و عملیات عمرانی آن آغاز شود.
 

رییس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل راه و شهرسازی استان قم مطرح کرد:

لزوم رعایت مبحث 2۱ مقررات ملی 
ساختمان در طرح نهضت ملی مسکن

رییس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل راه و شهرسازی استان قم گفت: مبحث 
۲۱ مقررات ملی ساختمان شامل اصول و قواعدی است که در صورت به کارگیری آن 
ها می توان به اهداف پدافند غیرعامل مانند بازدارندگی، کاهش آسیب پذیری، ارتقای 
پایداری و تسهیل مدیریت بحران دست یافت که با توجه به حجم عظیم ساخت و سازهای 

مسکونی در طرح نهضت ملی مسکن این مبحث از 
یکشنبه هشتم آبان ماه طی جلسه ای محمد صادق پیشوایی اظهار کرد: مقررات ملی 
ساختمان مجموعه ای است از ضوابط فنی، اجرایی و لازم الاجرا در طراحی، نظارت 
و اجرای هر نوع عملیات ساختمانی که به منظور تامین ایمنی، بهره دهی مناسب، 

آسایش، بهداشت، صرفه اقتصادی  فرد و جامعه وضع شده است.
 وی افزود: رعایت تمامی قوانین و مقررات ملی ساختمان در طرح نهضت ملی مسکن 
به عنوان بزرگترین طرح عمرانی کشور در دولت سیزدهم لازم الاجراست که البته در 
نقاطی که اراضی جدید برای طرح در نظر گرفته شده است توجه و رعایت مبحث ۲۱ از 

اهمیت بالاتری برخوردار است.
 پیشوایی به اهمیت طراحی و انتخاب اراضی مناسب برای این ساخت و سازها اشاره 
کرد و توضیح داد: در بحث شهرسازی باید علاوه بر فضاهای امن و مناسب برای صیانت 
از مردم در مقابل تهدیدها، امکان تدوام بی وقفه فعالیت های ضروری و کاهش آسیب 

پذیری محله و منطقه فراهم باشد.
 وی تصریح کرد: شبکه معابر مناسب، وجود زیرساخت های شهری، توزیع مناسب 
جمعیت  و خدمات مناسب به آنان از موارد مهم در طراحی و شهرسازی اراضی از نقطه 

نظر مبحث ۲۱ است.
 پیشوایی در خصوص معماری و طراحی ساختمان ها گفت: در معماری و طراحی 
مقابل  در  افراد  جان  حفظ  برای  ای  ویژه  امکانات  باید  ها  ساختمان  داخلی  فضای 

مخاطرات و حوادث در شرایط تهدید فراهم باشد.
 وی افزود: یکی از مباحث مهم تعبیه و جانمایی جایگاه تاسیسات برقی و مکانیکی 
است که در صورت بروز تهدیدات از جمله انفجار، نشت گاز، آب گرفتگی، آتش سوزی و 

... مدیریت بحران و به حداقل رساندن آسیب های ناشی از آن میسر باشد.
 به گفته رییس پدافند غیرعامل اداره کل راه و شهرسازی استان قم در جزیی ترین حوزه 
مهندسی مانند جزییات اجرایی، جانمایی ساختمان ها، فضاهای باز، مسیر دسترسی 
ها، جان پناه ها و دیوارهای محافظ، آسانسور و پلکان، سیستم های هشدار دهنده، 
انتخاب جنس مصالح، اجزا و اجرای نما و ... مبحث ۲۱ مقررات ملی ساختمان می 

بایست رعایت شود.
 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم:

۱0 کتاب به نام شهدای شاخص قم
 چاپ می شود 

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم از چاپ ۱۰ عنوان کتاب 
به نام شهدای شاخص شهر قم خبر داد و گفت: جایزه شهید کلهری به دست اندرکاران 

۱۷ فیلم مستند در حوزه دفاع مقدس اهدا می شود.
حجت الاسلام سید احمد طباطبایی نژاد در هشتمین جلسه کمیته ایثار و شهادت 
شهرداری قم، به نقش و جایگاه شهدا در الگوسازی مناسب برای جوانان اشاره کرد و 
اظهار داشت: یکی از برنامه های سازمان معرفی شهدا در قالب برنامه های فرهنگی به 

جوانان است.
وی از چاپ ۱۰ عنوان کتاب به نام شهدای شاخص استان قم خبر داد و افزود: در 
بین این ۱۰ شهید شاخص، خلبانان شهید اهل قم نیز معرفی می شود و این کتاب ها در 

کنگره ملی شهدا رونمایی و معرفی می شود.
بسیج  مشارکت  قم،   شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  سرپرست 
شهرداری قم در چاپ کتاب ها را یادآور شد و افزود: بعد از رونمایی از کتاب ها در هفته 

بسیج از کتاب ها استفاده شده و به مهمانان و مدعوین هدیه داده می شود.
وی از خرید ۱۷ فیلم مستند در حوزه دفاع مقدس نیز خبر داد و گفت: این ۱۷ فیلم 
مستند از بین ۴۰ فیلم ارسالی انتخاب شده و جایزه شهید کلهری را دریافت می کنند و 

هزینه ساخت آن را سازمان پرداخت خواهد کرد.
طباطبایی نژاد به مشارکت بسیج شهرداری در ساخت دو فیلم بلند داستانی نیز اشاره 
و خاطرنشان کرد: ۱۷ فیلم مستند و این دو فیلم داستانی در کنگره ملی شهدا به نمایش 
گذاشته شده و امیدواریم برای هفته بسیج که بلافاصله بعد از کنگره ملی شهدا است 

برنامه های فرهنگی هنری بیشتری را بتوانیم تدارک ببینیم.
 

 مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس قم اعلام کرد:

برنامه های حرم حضرت معصومه)س( 
به مناسبت میلاد امام حسن عسکری)ع(

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س( برنامه های حرم 
مطهر به مناسبت میلاد امام حسن عسکری)ع( را اعلام کرد.

حجت الاسلام و المسلمین علی قاسمی در گفتگویی، با اشاره به برنامه های حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( به مناسبت میلاد امام حسن عسکری )ع( اظهار داشت: جشن 
میلاد یازدهمین امام شیعیان شامگاه چهارشنبه ۱۱ آبان ماه بعد از اقامه نماز مغرب و 
عشاء با سخنرانی حجت الاسلام و المسلمین ناصر رفیعی و مداحی سید رضا نریمانی در 

شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر حضرت معصومه )س( برگزار می شود.
مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه )س(، بیان داشت: 
مراسم صبح روز میلاد در روز پنجشنبه ۱۱ آبان ماه از ساعت ۱۰:۱۵ صبح با سخنرانی 

حجت الاسلام احمد پور و مداحی محمد رحمانی برگزار می شود.
وی با اشاره به برگزاری برنامه شام میلاد امام حسن عسکری )ع( در حرم بانوی کرامت 
افزود: این مراسم شامگاه پنجشنبه بعد از اقامه نماز مغرب و عشاء با سخنرانی حجت 
الاسلام علی نظری منفرد و مداحی عباس حیدرزاده در شبستان امام خمینی )ره( حرم 

مطهر برگزار می شود.

جوامع فردگرا به دلیل اینکه تعریفی از مشارکت 
ارتباط   ، ندارد  وجود  آن ها  در  گروهی  وفاداری  و 
برقرار می کنند  و اجتماعشان  بین خود  ضعیفی 
افراد دچار یک  که  زمانی  باعث می شود  و همین 
بحران یا مشکلی شوند، احساس تنهایی شدید کرده 
و دست به رفتارهای خودتخریبی مثل خودکشی 
با  که  است  غربی  جوامع  ارمغان  فردگرایی  بزنند. 
تکنولوژی و رسانه هایشان به دیگر نقاط دنیا نیز آن 

را منتشر می کنند. 
سالانه چندین مرتبه در کشورهای مختلف غربی 
یا  به مدرسه ای  نفر  از این دست که یک  اخباری 
مکان دیگری حمله کرده افرادی را کشته و در نهایت 
نیز خود را کشته است، منتشر می شود همین چند 
وقت اخیر نیز از یکی از ایالت های آمریکا چنین 
و  بهت  در  را  مردم  از  خیلی  و  شد  منتشر  خبری 

ناراحتی فرو برد.
براساس داده های آماری سازمان بهداشت جهانی 
، سالانه نزدیک به 800 هزار نفر در جهان بر اثر اقدام 
به خودکشی جان خود را از دست می دهند، این 
یعنی  در هر 40 ثانیه یک نفر . خبر تأثرانگیز، اما 
واقعی است. براساس همین آمار در سراسر جهان 
سالانه 14 میلیون نفر به خودکشی فکر می کنند. به 
این ترتیب هر سال تقریبا ۱/۰ درصد از مردم جهان 
بر اثر خودکشی جانشان را از دست  می دهند اما 
۲/۰ درصد از مردم جهان مقدمات خودکشی را برای 
خود فراهم می کنند، پس آگاهی رسانی در زمینه 
خودکشی امری واجب از سوی نخبگان و رسانه ها 

محسوب می شود.
اثر  بر  مرگ  هر   ، روانپزشکی  تحقیقات  طبق 
خودکشی دست کم 100 نفر را متأثر می کند، از 
افرادی  همه  تا  خانواده  و  همکار  و  آشنا  و  دوست 
که به نوعی با فرد ارتباط دارند، چرا که جان انسان 
ارزشمند است صرف نظر از اینکه پیامدهای این 
پدیده اجتماعی گسترده است.  اما به چه مفهومی 
خودکشی گفته می شود و چه انواعی دارد؟ چقدر 
این پدیده قبیح را می شناسیم و چه وضعیتی بین 
پیروان ادیان، فرهنگ ها و کشورهای مختلف دارد. 
کتاب  مولف  میرزایی«  خلیل  »دکتر  رابطه  این  در 
»فرهنگ توصیفی علوم اجتماعی« و عضو هیئت 
علمی دانشگاه آزاد اسلامی نقطه نظراتش را با ما در 

میان می گذارد.
قتل نفس به چه بهایی؟

گاهی در بین اخبار و فضاهای مجازی چیزهایی 
می شنویم مبنی بر خودکشی دسته جمعی دلفین 
ها، هم برایمان تأثربرانگیز است و هم اینکه واقعا فکر 
می کنیم آیا دلفین ها هم خودکشی می کنند؟ مگر 
فقط انسان ها نیستند که به دلائل مختلف ممکن 
در  میرزایی  دکتر  بشویند؟  زندگی  از  دست  است 
تعریف خودکشی می گوید: »خودکشی یک عمل 
ارادی است که طی آن موجود زنده به زندگی خود 
خاتمه می دهد بنابراین قتل نفس سهوی به عنوان 
خودکشی محسوب نمی شود اما ما وقتی از موجود 
زنده صحبت می کنیم به این معناست که خودکشی 
در میان سایر گونه های حیوانی هم می تواند وجود 

دسته  که  دلفین ها  و  نهنگ ها  مثل  باشد  داشته 
جمعی به ساحل می زنند و خودکشی می کنند. اما 
در میان انسان ها خودکشی شکلی از کنش فردی 
یا اجتماعی است که براساس ملاک های فرهنگی 
و اجتماعی جامعه طبقه بندی و مورد قضاوت قرار 

می گیرد.«
*دین مداری تفکر خودکشی را کاهش می دهد

نشان  مختلف  ادیان  شهروندان  بین  تحقیقات 
سایر  به  نسبت  ادیان  بین  خودکشی  که  می دهد 
شهروندان بی دین کمتر است و به طور کلی مذهب 

و دین بر میزان خودکشی اثرگذار است.
میرزایی در این باره می گوید: »خودکشی در بین 
پروتستان ها بیش از کاتولیک ها است. در گذشته 
در برخی کشورها و مناطقی که به دین کاتولیک 
مسیحی معتقد بودند، اعتقاد داشتند که خودکشی 
یا حتی اقدام بدان مشمول مجازات کلیسا می شود 
چرا که کلیسا خودکشی را سرپیچی از دستورات 
خداوند می داند. اما باز هم میزان خودکشی در بین 
مردم کشورهایی که مذهب کاتولیک دارند نسبت 
به پروتستان ها کمتر است و همین موید این است 
که باورهای مذهبی و اعتقاد دینی به عنوان یک امر 
بازدارنده از خودکشی تعیین کننده است اما مثلا در 
کشورهای غربی اگر خودکشی بررسی شود تنها با 
توجه به  هنجارهای اجتماعی مدنظر قرار می گیرد و 
جنبه مردم گرایانه دارد و اگر کسی خودکشی کند به 
 ـاجتماعی  عنوان یک عمل ناشی از اختلالات روانی 

مورد توجه قرار می گیرد.
البته در کشورهایی چون ژاپن خودکشی تحت تأثیر 
عوامل فرهنگی مثل بدست آوردن شرافت یا حیثیت 
از دست رفته، تعبیر می شود اما به طور عمومی بین 
که  چرا  است  کم  خودکشی  میزان  هم  مسلمانان 
مسلمانان خودکشی را یک عمل مغایر دستورات 
کشورهای  بین  در  منتها  می گیرند.  نظر  در  الهی 

مسلمان باز نرخ ها متفاوت است.«
خودکشی فردگرایانه  

افتد  می  اتفاق  زمانی  خودخواهانه  خودکشی 
که فردگرایی مفرط در جامعه ایجاد شود و بیشتر 
مخصوص جوامع فردگراست. زمانی که فردگرایی 
بر جمع گرایی تفوق پیدا کند، رخ می دهد و فرد از 

گروه هایی که وفاداری و مشارکت را ترغیب می کنند، 
کنده شده و حس می کند که در قالب های آنها 
ممکن است به آن چیزی که شایستگی اش را دارد 
، نرسد. این فرد ارتباط ضعیفی بین خود و اجتماع 
حس می کند و اجتماع هم نمی تواند بر آن رفتارهای 

خودتخریبی یا خودویرانگرایی او اثر بگذارد.
 فردگرایی سوغات بی فرهنگی غرب 

و  فیلم  از  زیادی  میزان  نشر  اخیر  های  سال  در 
مختلف  اقسام  و  موسیقی   ، غربی  های  سریال 
در  شان  زندگی  سبک  نشر  مثل  شان  فرهنگی 
فضاهای مجازی و انتقال آن به مشرق زمین باعث 
کشورها  دست  این  در  خودکشی  میزان  تا  شده 
نیز زیاد است. مصرف گرایی و میزان زیاد توجه به 
مادیات خیلی از افراد به کام نابود کردن خود کشانده 
است اما آیا ما تحت تأثیر فرهنگ غرب و تکنولوژی آن 
موارد منفی اش را نیز گرفته ایم و اینکه در این مواجهه 

چه کرده ایم؟
دکتر میرزایی در این رابطه تأیید می کند:» ما تحت 
تأثیر فرهنگ کشورهای غربی و تکنولوژی و رسانه 
شان قرار داریم و البته در برخی کشورهای مشرق 
زمین این تأثیرپذیری بیشتر و در برخی کمتر است 
واقعیت این است که ما در کشور خودمان هم بعد 
سال ها بین سنت و مدرنیته گیر کرده ایم و واقعیت 
این تعارض فرهنگی است که دچارش شده ایم چرا 
که از یک سو تحت تأثیر نظام رسانه و ارتباطات دنیا 
قرار گرفته ایم و از سوی دیگر می خواهیم سنت های 
خود را حفظ کنیم، درحالیکه فرهنگمان دچار پس 
رفت شده است.اینکه ما بخواهیم در این سیستم 
 ـفرهنگی ، هم سنت را ترغیب و حفظ  اجتماعی 
کنیم و هم مدرنیته را قالب فرهنگ سنتی کنیم، 
خودمان  سنتی  فضای  در  باید  ما  نیست!  شدنی 

فرهنگمان را در برابر فرهنگ غرب به روز کنیم«.
در نهایت باورهای مذهبی، داشتن عزت نفس، 
 ، مسئله  حل  های  مهارت  و  سلامت  برقراری 
جمع گرایی و مشارکت های اجتماعی از نمونه عوامل 
خودکشی  برابر  در  که  است  ای  کننده  محافظت 
وجود دارد و می توانند مانع شوند یا مثل دست انداز 
عمل کنند  و اقدام به خودکشی را به تعویق بیاندازند، 

این موارد باید از سوی افراد مورد توجه قرار بگیرند.

دین مداری تفکر خودکشی را کاهش می دهد ؛

وقتی فردگرایی افراد را به سمت خودویرانگری می برد 

قرار نیست کتابخوان شویم تا فقط قصه بخوانیم و از سرنوشت شخصیت های 
داستان، درس عبرت بگیریم. کتاب خوانی یک مهارت است که تقریبا نیازش در 
زندگی همه افراد جامعه احساس می شود؛ مهارتی که می تواند به شما کمک کند 
که در هر راهی که قدم برمی دارید، درباره اش اطلاعات کسب کند. چه بسا افراد 
زیادی هستند که قرار است حرفه و فعالیتی تازه را شروع کنند اما توانایی پیدا کردن 
و خواندن کتابی )خواه کاغذی و خواه الکترونیکی( درباره آن حرفه را ندارند. آن ها 
نمی توانند ذهن شان را دسته بندی کنند و و داده های بدست آمده شان را مدیریت 
کنند. آن ها بلد نیستند که برای بدست آوردن یک اطلاعات مفید درباره آنچه که نیاز 
دارند، چطور باید فهرست کتاب را جستجو کنند. حتی آن ها توانایی این را ندارند که از 
عنوان، مقدمه و  چکیده کتاب، تشخیص بدهند که آیا این اطلاعات به کارشان می آید 
یا نه! این همان چیزی است که کتابخوان بودن را با اهمیت کرده است؛ اینکه بتوانیم 
روزهای کودکی  و نوجوانی مان را با شخصیت های متفاوتی بگذرانیم و دنیای مان را 
بزرگ کنیم و در روزهای جوانی و بزرگسالی، هرآنچه که به آن نیاز داریم را در لابه لای 

نوشته ها پیدا کنیم.
شما الگوی رفتاری کودک تان هستید

این تجربه ثابت شده ای است؛ اینکه بچه ها آن چیزی را تکرار می کنند که به دفعات 
دیده و شنیده باشند. پس اگر والدین زرنگی باشید، سعی می کنید همه آن تربیت 
دلخواهتان را بیشتر از دیگر منابعی که کودک به آن دسترسی دارد، مانند دوستانش، 
فامیل و تلویزیون به او نشان بدهید.  درست چیزی شبیه به استفاده از تبلت و یا تلفن 
همراه که تقریبا کمتر بچه ای است که نسبت به استفاده از آن تمایل نشان ندهد؛ چرا؟ 
چون همیشه دیده است که پدر و مادرش همیشه سرشان با آن گرم است و نسبت به 
آن واکنش نشان می دهند. برخی مواقع با دیدن آن می خندند و گاهی هم هرآنچه که 
به نظرشان جالب آمده است را به طرف دیگر نشان می دهند و برایش تعریف می کنند. 
آن وقت چه اتفاقی می افتد؟ کودک هم نسبت به آن وسیله هیجان انگیز که هم صدا 
دارد، هم تصویر؛ هم باعث خنده می شود و هم سرمان را گرم می کند، احساس نیاز 
می کند و خدا نکند که او بفهمد که با چه ابزاری مواجه است! دیگر جدا کردن کودک 

و تلفن همراه، سخت ترین کار ممکن خواهد بود.
تاثیرگذار باشید

حالا باید بتوانیم کتاب را مانند تلفن همراه برای بچه ها هیجان انگیز نشان بدهیم؛ 
البته که هیجان انگیز هم هست! کدام تلفن همراه و تبلتی می تواند ما را به دنیایی 
متفاوت و شخصیت های جدیدی ببرد؟ فارغ از اینکه بازی های موبایلی، تنها یک 
داستان تکراری را با تصاویر رنگی به کودک نشان می دهند، اما هر کتاب می تواند 
یک داستان جدید برایمان داشته باشد. اما این همان چیزی است که اگر خودمان 
به آن باور داشته باشیم، می توانیم این احساس را به فرزندمان هم منتقل کنیم. این 
را مریم افضلی، روانشناس می گوید و معتقد است که پیش از هرچیز، باید بتوانیم 
صادقانه ترین احساس مان را به کودک انتقال بدهیم؛ پس اگر خودمان واقعا کتاب 
را دوست نداشته باشیم و تنها بخواهیم برای کتابخوان شدن فرزندمان، ادایش را 
در بیاوریم، شک نکنید که به نتیجه دلخواهتان نخواهد رسید و فرزندی کتابخوان 
نخواهید داشت: »البته که هستند افراد زیادی که پدر و مادری کتابخوان نداشته اند 
و  مدرسه  مانند  دسترسی هایشان  دیگر  از  احتمالا  شده اند؛  کتابخوان  آن ها  اما 
تلویزیون و دوستان و ... به این موضوع علاقه مند شده اند اما اگر بخواهیم بر روی 
روشی منطقی پیش برویم، والدین اولین کسانی هستند که کودک با آن ها مواجه 
می شود و اولین تاثیرپذیری ها را از آن ها دارند؛ پس به تاثیرگذاری تان بر شخصیت و 

زندگی باور داشته باشید تا کودکتان هم شما را باور کند.«
مزیتی به نام همدلی

تا دلتان بخواهد، فواید نوشته شده است درباره کتاب خواندن کودکان؛ از آموزش و 
رشد اجتماعی و شناختی کودک تا ارتقا رفاه و سلامت روان آن ها. در واقع کارشناسان 
از این دنیا  و محققان معتقدند که کتاب خواندن می تواند بچه ها را به هرجایی 

ببرد. آنقدر که می تواند آن ها را وارد دنیای بزرگتری کند و کودک خودش را جای 
شخصیت های کتاب بگذارد؛ آن وقت است که احساس همدلی با آن شخصیت ها، 

بهترین تجربه ای است که او از خواندن کتاب های کودک و نوجوان خواهد داشت.
اما چطور می توانیم از مزیت های احساس همدلی که در نتیجه کتاب خواندن 
برایش ایجاد می شود بگوییم؟ افضلی می گوید که قصه خواندن برای کودک در 
روزهایی که او هنوز توانایی خواندن و نوشتن ندارد، کمی او را به کتاب خوانی نزدیک  
می کند: زمانی که مادر و پدر برای فرزندشان قصه می گویند، غم و شادی موجود 
در قصه را با لحن مخصوص آن موقعیت بیا می کنند و کودک هم خودش را با آن ها 
همراه می کند؛ یعنی از شادی های شخصیت ها می خندد و برای غم هایشان، غصه 
می خورد. حالا اگر به دست همین کودک که خودش در خواندن، توانا شده است، 
کتاب بدهیم و بگوییم بخوان، برای همدلی های دلنشینی که تجربه کرده است، 

کتاب را امتحان خواهد کرد.
درباره کتاب خوانده شده گفتگو کنید

»نمایشگاه کتابی نیامد و نرفت که من و پسرم نرفته باشیم.« این را مادری می گوید 
که حالا پسرش برای خودش مردی شده و چندین چند کتاب نوشته است؛ مادری 
که معتقد است او از همان کودکی لابه لای کتاب بزرگ شد:»  پسرم همیشه عاشق 
برگزار می شود.  نمایشگاه کتاب  این ماه،  بود؛ می دانست که در  اردیبهشت  ماه 
نمایشگاهی که در آن بازی می کند، کتاب های مورد علاقه اش را می خرد، دوستانش 
را می بیند و در مسابقات مختلفی که برگزار می شد، شرکت می کند.« او می خواهد 
بگوید که کتاب و کتابخوانی باید برایش جذاب و شیرین باشد؛ نه صرفا یک کار 
حوصله سر بر و خسته کننده که لازم است همه انجامش بدهند! این را قریب به اتفاق 
والدینی می گویند که حالا فرزندانی کتابخوان دارند؛ فرزندانی که زمانی که به قسمت 
جذاب داستان می رسند،می توانند آن را برای پدر و مشتاق و همراهشان بخوانند:» 
اینکه بخش هایی از کتاب را با هم بخوانید یا اینکه بعداز تمام شدنش، درباره آن 
کتاب، درباره شخصیت ها و هرآنچه که در آن گذشته است حرف بزنیم، یکی از آن 
دلایلی است که شوق کتاب خواندن به بچه ها می دهد.« این را خانم افضلی می گوید 
که معتقد است نمی شود از بچه ها توقع کتاب خواندن داشت در حالی که خودمان 
حوصله نداشته باشیم برای دقایقی، دل به دل کودک بدهیم و احساسش درباره آنچه 

که در کتاب خوانده ایم را بشنویم.

شما الگوی رفتاری کودک تان هستید؛

همان باشید که می خواهید فرزندتان باشد!
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درخواست تولیدکنندگان صنایع سلولزی از رئیس جمهوری؛

یک بام و دو هوای قیمت گذاری دستوری 

انجمن صنایع سلولزی بهداشتی ایران طی نامه ای به رئیس جمهوری اعلام 
و  ماه  اردیبهشت  از  کاغذی  دستمال  تثبیتی  قیمت گذاری  دلیل  به  کرده اند 
همچنین افزایش مستمر قیمت تیشو به عنوان مواد اولیه، برخی از واحدهای 
تولیدی با کاهش تولید رو به رو هستند و هیچ مرجعی پاسخگوی این سیاست 
نیست که چگونه می توان همزمان قیمت مواد اولیه تیشو که با انحصار در تولید 
و عرضه همراه است، با نگاه بازار آزاد و عرضه و تقاضا مدیریت و در عین حال 
به ورشکستگی  نهایی  تثبیتی محصول  با قیمت گذاری  را  تولیدی  واحدهای 

هدایت کرد. 
به گزارش ایسنا، انجمن صنایع سلولزی بهداشتی در این نامه به فعالیت بیش 
از ۱۵۰ واحدی تولیدی محصولات سلولزی بهداشتی دستمال کاغذی با ظرفیت 
تولیدی بیش از ۲۰۰ هزار تن در سال اشاره کرده و گفته که تولیدکنندگان این 
حوزه در چند ماه اخیر با سیاستگذاری غیر علمی و غیر اقتصادی از سوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و خصوصا در حوزه معاونت صنایع عمومی دفتر صنایع 

سلولزی مواجه شده است.
طبق این نامه به دلیل قیمت گذاری تثبیتی دستمال کاغذی از اردیبهشت ماه 
سال جاری و همچنین افزایش مستمر قیمت تیشو )رشد ۲۴ درصدی ظرف پنج 
ماه( به عنوان مواد اولیه، بدون هیچ گونه نظارت، برخی از واحدهای تولیدی با 
زیان دهی، کاهش تولید و تعطیلی رو به رو هستند. هیچ مرجعی هم پاسخگوی 
این سیاست غیر اقتصادی نیست که چگونه می توان همزمان قیمت مواد اولیه 
تیشو که با انحصار در تولید و عرضه همراه است، با نگاه بازار آزاد و عرضه و تقاضا 
مدیریت کرد و در عین حال واحدهای تولیدی را با قیمت گذاری تثبیتی محصول 

نهایی به ورشکستگی کامل هدایت کرد.
تولیدکنندگان همچنین تاکید کرده اند که مکاتبات و حضور در جلسات پی 
در پی و پیگیری از مراجع مختلف مشکلی از آن ها برطرف نکرده و تنگناهای 

اقتصادی این تولیدکنندگان در حال افزایش است.  
مسئولیت کاهش عرضه با وزارت صمت است

ادامه هشدار داده که در چنین  ایران در  بهداشتی  انجمن صنایع سلولزی 
تولید و اشتغال باعث کاهش عرضه و کمبود  به مرور زمان، کاهش  شرایطی 
محصولات خواهد شد و مسئولیت کامل آن بر عهده مدیران مسئول مرتبط در 

وزارت صنعت، معدن و تجارت است.
در این نامه همچنین به فعالیت دو شرکت عمده تولید تیشو )شرکت پارس حیات 
ساغلیگ ارونلری و شرکت زرین برگ پرشیا، به طور همزمان در حوزه دستمال 
کاغذی اشاره شده که در کنار شرکت زرین رویا که اخیرا اقدام به تولید دستمال 
کاغذی کرده، به دلیل بهره مندی از موقعیت مسلط اقتصادی و حمایت همه 
جانبه و اختصاصی از این شرکت ها، شرایط برای واحدهای کوچک بسیار سخت 

و ناگوار شده است.  
و  ابراز شکوه  پایان ضمن  تولیدکنندگان محصولات سلولزی در  از  این گروه 
شکایت از "این روند تبعیضی و ناعادلانه در اداره زنجیره تأمین دستمال کاغذی" از 
رئیس جمهوری خواسته اند: »فریادرس تولید کنندگان باشید و نسبت به اهمال و 

قصوری که تولیدکنندگان را در عصر و حرج قرار داده، رسیدگی فرمایید.«
اواخر مرداد ماه امسال مشاور اقتصادی انجمن صنایع سلولزی و بهداشتی ایران 
با بیان اینکه با تغییر روند آنالیز قیمت در سازمان حمایت، فرآیند قیمت گذاری 
ماه ها طول می کشد، گفته بود که با توجه به افزایش قیمت مواد اولیه شامل 
تیشو، کارتن و مقوا، هزینه های حمل و دستمزد از ابتدای سال، این تاخیر در 
قیمت گذاری سبب تعطیلی و ورشکستگی واحدهای سلولزی بهداشتی می شود.

مدیرکل صنایع خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح کرد:

سه گام وزارت صمت برای رقابت پذیر 
کردن صنعت خودرو

مدیرکل صنایع خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: این وزارتخانه 
برنامه ای مشتمل بر سه گام اساسی طراحی  کرد تا  بتوان تا سال ۱۴۰۴ این 

صنعت از مختصات غیرقابل دفاع کنونی به وضعیت رقابت  پذیر تبدیل شود. 
»عبدالله توکلی لاهیجانی«  افزود: صنعت خودروی کشور به عنوان بزرگترین 
صنعت کشور پس از صنعت نفت و یکی از صنایع با بیشترین رشد در پس از 
انقلاب محسوب می شود، به گونه ای که همه زیرساخت های مرتبط با طراحی 
و توسعه محصول و همچنین توسعه زنجیره تامین در پس از انقلاب شکوهمند 
اسلامی محقق شد. وی گفت: این صنعت با پاسخ به نیاز بازار داخلی سالیانه 
از خروج ۱۲ میلیارد دلار ارز از کشور جلوگیری می کند. این مقام مسوول وزارت 
صمت خاطرنشان کرد: از سوی دیگر بنا به بسیاری از تحلیل های بین المللی 
مزیت های رقابتی فراوانی در این صنعت نظیر نیروی مهندسی و متخصص فراوان، 
زیرساخت های تولید خودرو، انرژی و نیروی کار ارزان و بازارهای گسترده منطقه 
نشان از قابلیت های این صنعت برای دستیابی به اهداف تعیین شده در سال 
۱۴۰۴ را دارد. وی تصریح کرد: اکنون ظرفیت تولید سالیانه سه میلیون دستگاه 
خودرو در کشور وجود دارد که فقط با احیای این ظرفیت با اتکا به بن-سازه های 
جدید و باکیفیت، می توان به ۱۰ کشور برتر جهان از منظر صنعت خودروسازی 
در سال های  بیان  داشت: صنعت خودروی کشور  توکلی لاهیجانی  پیوست. 
گذشته به دردهای مزمنی نظیر شکنندگی جریان تولید، تلاطم بازار، کیفیت پایین 
محصولات و غیره مبتلا شده بود، به گونه ای که به نظر می رسید گره ناگشودنی 
در صنعت خودروی کشور وجود دارد. وی ادامه داد: در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برنامه ای مشتمل بر سه گام اساسی طراحی  شد که بتوان تا سال ۱۴۰۴ 

این صنعت از مختصات غیرقابل دفاع کنونی به وضعیت رقابت پذیر تبدیل شود.
مدیرکل صنایع خودروی وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: نقشه راه 
تحول صنعت خودروی ایران بر اساس برنامه تدوین شده وزارت صنعت، معدن و 

تجارت، شامل سه مرحله اصلی است.
وی گفت: مرحله نخست، آماده سازی و احیای ظرفیت های موجود )نیمه دوم 
۱۴۰۰ تا پایان ۱۴۰۱( است که در آن حل مسائل و اصلاح ساختار بنگاه ها، 
بالفعل کردن ظرفیت های موجود، دستیابی به ترکیب مناسب تولید و تعریف و آغاز 

پروژه های سرمایه گذاری پیش بینی شده است.
توکلی افزود: مرحله دوم، استانداردسازی همه محصولات و تمرکز بر گسترش 
صادرات )سال ۱۴۰۲( است که با حذف محصولات قدیمی، تولید محصولات 

منطبق بر استانداردهای ۸۵ گانه و دستیابی به کیفیت رقابتی اجرایی می شود.
وی ادامه داد: در مرحله سوم در سال های ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ بر ارتباطات خارجی 
تمرکز شده و از طریق بهره  برداری از فرصت خارجی و گسترش بازارهای صادراتی 
مبتنی بر محصولات رقابتی و همچنین جذب سرمایه گذاری خارجی بر مبنای 

مزیت های ایجادشده در صنعت خودروی داخلی برنامه ریزی خواهد شد.

کالبدی  تشویقی  و ضوابط  ابلاغ سیاست ها  از  و شهرسازی  راه  وزیر  معاون 
داد  خبر  شهری  ناکارآمد  و  فرسوده  بافت های  در  محله ای  نوسازی  متضمن 
و گفت: تسهیل در تامین پارکینگ، تسهیل شرایط توده و نما، اعطای یک یا 
دو طبقه تشویقی و ایجاد کاربری انتفاعی در طبقه همکف به منظور حمایت 
از کسب و کارهای خانگی با تامین شرایطی از جمله این مشوق ها است که 

جذابیت سرمایه گذاری در بافت ها را بالا می برد. 
محمد آیینی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: شورای عالی معماری و شهرسازی 
در  محله ای  نوسازی  متضمن  کالبدی  تشویقی  ضوابط  و  سیاست ها  ایران، 
بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری که توسط شرکت بازآفرینی شهری ایران تهیه 

شده بود را به تصویب رساند.
وی افزود: در این بسته مشوق هایی برای  گروه ها چهارگانه به منظور افزایش 
جذابیت سرمایه گذاری در بافت های فرسوده و ناکارآمد لحاظ شده که از جمله 
آنها می توان به تامین پارکینگ در مکان های مناسب بافت های فرسوده برای 

همکف،  طبقه  در  انتفاعی  کاربری های  پیش بینی  پارکینگ،  کسری  جبران 
تسهیل شرایط توده گذاری و نما و اعطای حداکثریک طبقه تشویقی نسبت به 

تراکم مجاز اشاره کرد.
حمایت از کسب و کارهای خانگی در بافت فرسوده

آیینی تصریح کرد: چهار گروه مشمول این امتیازات می شوند که از ویژگی ها 
و شرایط متفاوتی برخوردار خواهند بود. گروه اول شامل »بازآفرینی یکپارچه 
در مقیاس بلوک شهری است«. در این بند کسب و کار خانگی پیش بینی شده 
است. بدین صورت که می بایست از طریق تنظیم مجدد زمین، ضمن حمایت از 
کسب و کارهای خانگی و محلی و سازگار با محیط محله، بخشی از سرانه های 
خدماتی مورد نیاز جمعیت مازاد بارگذاری شده را تامین کند و منجر به ارتقا و 

بهبود خدمات محله ای، کیفیت فضاهای جمعی و فضاهای سبز محله شود.
وی ادامه داد: سه گروه دیگر »نوسازی در مقیاس محورهای اصلی محله ای«، 
»نوسازی در عمق بافت فرسوده شهری« و »نوسازی قطعات غیر قابل تجمیع« 

است که برای تمامی این گروه ها مشوق ها و ضوابطی لحاظ شده است. به طور 
مثال برای گروه سوم در عین حال که یک طبقه تشویقی اعطا می شود، شروطی 
از جمله حدنصاب تفکیک و مجاورت قطعه با یک معبر دارای عرض حداقل ۶ 
متر نیز لحاظ شده است. یعنی بدین صورت نیست که مشوق ها صرفا بدون 

رعایت الزامات ارایه شود.
آیینی، طبق بند یک این مصوبه، تراکم های تشویقی موضوع این  به گفته 
مصوبه به محلات یا نواحی که سرانه تامین خدمات عمومی آنها حداقل به میزان 
کافی تامین نشده باشد تعلق نمی گیرد. بلوک های شهری که سرانه خدمات 
عمومی مورد نیازشان را در درون بلوک تامین می کنند از شمول این بند مستثنی 

هستند.
بافت های تاریخی مشمول این امتیازات نیست

محدوده  در  فقط  مشوق ها  این  این که  بیان  با  شهرسازی  و   راه  وزیر  معاون 
بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری مصوب ملاک عمل است و هرگونه مداخله 
افزود:  بود  خواهد  ویژه  قانونی  ضوابط  تابع  مصوب،  تاریخی  بافت های  در 
صورت  )در  شهر  هر  خاص  فرسوده  بافت های  بهسازی  کالبدی  مشوق های 
ضرورت( در چارچوب سیاست ها و ضوابط این مصوبه و با توجه به ساختار طرح 
جامع و شرایط ویژه شهر مربوطه تدوین و به همراه فهرست نقاط غیرمشمول 

)موضوع بند ۱( به تصویب کمیسیون ماده ۵ آن شهر خواهد رسید.
محله ای  نوسازی  ویژه  مقررات  و  ضوابط  تدوین  چارچوب  کرد:  تاکید  وی 
نارآمد شهری در طرح های جامع و تفصیلی آتی توسط  بافت های فرسوده و 
شرکت بازآفرینی شهری  ایران با همکاری معاونت شهرسازی و معماری تدوین و 
پس از ارایه و تایید در کمیته فنی شورای عالی شهرسازی و معماری توسط دبیر 

این شورا به مراجع ذی ربط ابلاغ می گردد
محله ای  پارکینگ  تامین  به  نسبت  مکلفند  شهرداری ها  آیینی،  گفته  به 
پارکینگ  کسری  جبران  برای  فرسوده  بافت های  در  مناسب  مکان های  در 
واحدهای مسکونی ناشی از ضوابط اقدام کنند. در این خصوص نقشه موقعیت 

پارکینگ های مذکور به تصویب کمیسیون ماده ۵ خواهد رسید.
غیرعامل  پدافند  ضوابط  رعایت  این که  بیان  با  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
تاکید  الزامی  است،    معابر  و مقررات ملی ساختمان در مورد حداقل عرض 
کرد: تامین  سرانه مورد نیاز خدمات پشتیبان سکونت )غیر از فضای سبز( در 

بافت های فرسوده موضوع این ضوابط از طریق احداث در طبقات مجاز است.
آیینی گفت: گزارش دوره ای از عملکرد اجرای این مصوبه در دوره های شش 
ماهه توسط شرکت بازآفرینی شهری با همکاری شهرداری ها به دبیرخانه شورای 

عالی شهرسازی و معماری ارایه می شود.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

ابلاغ بسته نوسازی محله ای دربافت های فرسوده و ناکارآمد شهری

با موافقت دولت انجام می شود؛

پرداخت 200 هزار فقره وام ساخت مسکن به روستاییان
بنیاد مسکن  با همکاری  و شهرسازی  راه  وزارت  پیشنهاد 
تومانی مسکن  وام ۲۰۰ میلیون  درخصوص اصلاح مصوبه 
روستایی به تایید هیات وزیران رسید و قرار شد ۲۰۰ هزار فقره 
تسهیلات در سال ۱۴۰۱ پرداخت شود؛ این در حالی است که 
از زمان تصویب این مصوبه در ۲۵ آبان ۱۴۰۰ تا کنون موانعی 

در مسیر پرداخت این وام ایجاد شده است. 
به گزارش ایسنا، شاخص مقاومت مسکن روستایی از هفت 
درصد در سال ۱۳۸۴ به ۵۰ درصد در سال ۱۴۰۰ ارتقا یافته 
است. با این حال بر اساس گزارش های میدانی، روند نوسازی 

مسکن روستایی دچار اختلالاتی شده است.
حدود یک سال از مصوبه افزایش تسهیلات ساخت مسکن 
از ۱۰۰ به ۲۰۰ میلیون تومان با نرخ سود ۵ درصد در دومین 
نشست شورای عالی مسکن می گذرد اما هنوز این موضوع به 
طور کامل  محقق نشده است. یکی از مهم ترین موانع به عدم 
ارایه تضمین نامه یارانه این تسهیلات از سوی سازمان برنامه و 
بودجه مربوط می شود. اگرچه در هفته های اخیر پرداخت این 
تسهیلات در برخی بانک ها آغاز شده اما سهمیه ی بانک ها 

محدود است و وام به بسیاری افراد نمی رسد.
به منظور تسریع و تسهیل مصوبه تسهیلات مسکن روستایی، 
وزارت راه و شهرسازی با همکاری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
اقدام به اصلاح این مصوبه کرده که اصلاحیه مذکور در جلسه 
مهرماه ۱۴۰۱ هیات وزیران مطرح شد اما به دلیل مخالفت 
اقتصادی  کمیسیون  به  طرح  برای  بودجه  و  برنامه  سازمان 

ارجاع داده شد.
روز گذشته ۲۴۵ نماینده مجلس طی نامه ای به رییس جمهور 
خواستار رفع مشکل پرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی مسکن 

آبان ۱۴۰۱  روز ۸  جلسه  در  وزیران  هیات  شدند.  روستایی 
با  جمهور  رییس   ـ رییسی  ابراهیم  سید  آیت الله  ریاست  به 
وزارت  پیشنهاد  روستایی،  مسکن  ساخت  موانع  رفع  هدف 
راه و شهرسازی درخصوص اصلاح مصوبه مربوط به پرداخت 
سال  در  روستایی  مسکن  نوسازی  و  بهسازی  تسهیلات 
۱۴۰۱ را تصویب کرد. به موجب اصلاح مصوبه مذکور، سقف 
فردی تسهیلات از ابتدای سال ۱۴۰۱ با رعایت مقررات ملی 
ساختمان برای حداقل ۲۰۰ هزار واحد مسکونی در روستاها 
و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت، مبلغ ۲ میلیارد ریال برای 
دوره مشارکت مدنی و فروش اقساطی )در مجموع به مدت ۲۰ 

سال( تعیین می شود.
وزارت راه و شهرسازی مکلف است با همکاری بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی بر اساس معیارهای شدت ضریب محرومیت، 
دچار  خانواده ¬های  نسبت  و  نسبی  جمعیت  بودن  بالاتر 
بدمسکنی، روستاهای هدف را انتخاب و اشخاص مشمول 
با اولویت مددجویان کمیته امداد و بهزیستی به بانک عامل 

معرفی شوند.
شرایط استفاده از تسهیلات موضوع این تصویب ¬نامه در 

سال ۱۴۰۱ عبارتند از:
الف( عدم استفاده متقاضی از تسهیلات بانکی طرح ویژه 

نوسازی و بهسازی در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر 
جمعیت در سنوات گذشته

ب( عدم استفاده متقاضی از امکانات دولتی مربوط به تأمین 
مسکن شامل زمین، واحد مسکونی و یا تسهیلات یارانه ای 
خرید و یا ساخت واحد مسکونی در مناطق شهری )استعلام 

سبز بودن فرم »ج« از سامانه وزارت راه و شهرسازی(
مسکن،  حمایتی  طرح های  در  شهری  متقاضیان  ج( 
درصورت استفاده از تسهیلات مسکن در روستاها و شهرهای 
زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت از سال ۱۳۸۴، امکان بهره مندی از 

طرح های حمایتی مسکن در شهرها را ندارند
د- استفاده از ظرفیت این آیین ¬نامه برای مردان مجرد با 

اولویت متأهلین، بلااشکال است.
همچنین به موجب مصوبه دولت، بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران مکلف است نسبت به تعیین بانک های عامل 
و سهمیه آنها برای پرداخت تسهیلات طرح ویژه بهسازی و 
نوسازی مسکن روستایی در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار 

نفر جمعیت با ضمانت سفته زنجیره ای اقدام کند.
در صورت درخواست متقاضی، بانک عامل سند مالکیت 
واحد روستایی در حال بهسازی و نوسازی را به عنوان وثیقه و 

ضمانت دریافت تسهیلات دریافت می کند.
تسهیلات  تصویب  تاریخ  از  که  متقاضیانی  این،  بر  علاوه 
مذکور در شورای عالی مسکن ۲۵ آبان ۱۴۰۰ نسبت به انعقاد 
از تسهیلات  اقدام کرده اند، می توانند  بانک عامل  با  قراداد 
متمم تا سقف فردی تسهیلات )۲۰۰ میلیون تومان( از محل 
سهمیه سال ۱۴۰۱ و در چارچوب تضمین نامه صادره سازمان 

برنامه و بودجه کشور استفاده کنند.

نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق 
بازرگانی تهران خاطر نشان کرد: با افزایش عطش 
نقدینگی در هر سال بخشی از تسهیلات بانک ها 
باز نمی گردند که بتواند چرخش را ایجاد کند و 
مسیر یک طرفه شده است. تولیدکنندگان نیز 
اقتصادی دچار مشکل شده اند  در نوسان های 
و نمی توانند بدهی های بانکی خود را پرداخت 

کنند. 
عباس آرگون در گفت وگو با ایلنا، تورم را یکی 
افزایش  به  تولیدکنندگان  نیاز  عمده  دلایل  از 
نقدینگی دانست و گفت: سطح فعالیت بنگاه ها 
هر سال باید مطابق با مکانیزم مشخصی افزایش 
پیدا کند این در حالیست که ما در کشور تورم ۴۵ تا ۵۰ درصدی را تجربه می کنیم و همین تورم باعث شده است که بنگاه های 
اقتصادی به ناچار هر ۲ سال یکبار منابع مالی مورد نیازشان فعالیت شان را حداقل ۲ برابر افزایش بدهند تا بتوانند سطح فعالیت 

موجود را حفظ کنند.
این فعال اقتصادی با ذکر یک مثال توضیح داد: اگر یک واحد تولیدی در سال جاری با ۱۰۰واحد پول ۱۰۰  واحد کالا خریداری 

می کرد با افزایش تورم دیگر نمی توان با ۱۰۰ واحد پول ۱۰۰ واحد کالا تهیه و تولید کند در نتیجه حجم تولید را کاهش می دهد. 
وی تحریم ها را عامل دیگر حجم تولید بنگاه های اقتصادی معرفی کرد و افزود:  پیش از اعمال تحریم ها امکان استفاده از  ال سی 
در تجارت خارجی برای تجار وجود داشت و آنها می توانستند کالا را وارد و وقتی به کالا می رسیدند آن وقت پول را می پرداختند این 
در حالیست که در شرایط تحریم که باید به صورت تراستی با دنیا کار کنیم و نخست باید تمام پول پرداخت شود، از این رو نیاز به 
تامین مالی دوچندان می شود. وقتی تجار ایرانی نمی توانند از ترم های تجاری استفاده کنید مجبورند منابع مالی خود را افزایش 

دهد.
نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران تصریح کرد: تورم مدیریت و کنترل شود نیاز به افزایش منابع مالی در 

بنگاه های تولیدی، خدماتی و تجاری کاهش پیدا می کند.
آرگون با اشاره به توسعه ابزارهای اعتباری از سوی وزارت صمت، خاطرنشان کرد: اوراق گام، استفاده از ال  سی داخلی می تواند 
فرآیند تسهیل مالی را تامین کند؛ اما اگر مشکل اصلی که همان تورم است حل نشود عطش و نیاز به نقدینگی هر سال افزایش پیدا 

می کند و بدون تردید ابزارهای اعتباری در میان مدت کارآیی خود را از دست می دهند.
وی در پاسخ به این پرسش که بانک ها یکی از اصلی ترین تامین کنندگان منابع مالی بنگا ه های اقتصادی محسوب می شوند آیا 
عملکرد بانک ها در زمینه تامین مالی بنگاه ها را قابل قبول می دانید؟ گفت: نباید فراموش شود که بانک ها نیز یک بنگاه محسوب 
می شوند به نظر می رسد بانک ها برای تامین مالی درازمدت گزینه مناسبی نباشند و برای تامین مالی بنگاه های کوچک و متوسط 

کارکرد بهتری می توانند از خود نشان بدهند و بنگاه های بزرگ برای تامین مالی می توانند متوسل به بازار سرمایه شوند .
به گفته آرگون؛ با افزایش عطش نقدینگی در هر سال بخشی از  تسهیلات بانک ها باز نمی گردند که بتواند چرخش را ایجاد کند 
و مسیر یک طرفه شده است. تولیدکنندگان نیز در نوسان های اقتصادی دچار مشکل شده اند و نمی توانند بدهی های بانکی خود 

را پرداخت کنند.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران 
می گوید بحثی که در تمام سال های گذشته 
کالاهای  پیچیدگی  ضریب  افزایش  درباره 
صادراتی ایران وجود داشته، برای رسیدن به 
مرحله اجرا، نیاز به یک برنامه ریزی همه جانبه 

و نگاه ملی دارد. 
ایسنا، اظهار  با  علی شریعتی در گفت وگو 
در  که  اصلی ترین چالش هایی  از  یکی  کرد: 
آن  با  ایران  اقتصاد  گذشته  سال های  تمام 
صادرات  و  فروشی  خام  بحث  بوده،  مواجه 
کالا با ارزش افزوده پایین بوده است. هر چند 
از سبد  توانسته اند بخش مهمی  این کالاها 

صادراتی ما را به خود اختصاص دهند، اما در نهایت باید هدف گذاری به سمت صادرات کالاهای با ضریب پیچیدگی بالاتر 
حرکت کند. البته این موضوع در سال های اخیر بارها در قالب شعار و طرح مطرح شده اما اینکه تا چه میزان امکان اجرا داشته 

باشد، موضوع دیگری است.
وی با بیان اینکه یکی از اصلی ترین مشکلات در این حوزه، جای خالی برندهای مطرح و جهانی ایرانی است، بیان کرد: وقتی 
شما بخواهید نسبت به صادرات کالاهای صنعتی اقدام کنید، یکی از اصلی ترین موضوعات در اختیار داشتن یک برند مطرح 
و معروف در میان مقاصد صادراتی است. در واقع در این عرصه ها صادرکنندگان ایرانی باید با رقبای مطرح و اقتصادهای بزرگی 
رقابت کنند و پیش نیاز این موضوع داشتن برندهای مطرح و شناخته شده است که متاسفانه در اقتصاد ما کمتر به آن توجه شده 
است. عضو اتاق بازرگانی ایران با اشاره به موقعیت خاص بازار عراق برای تاجران ایرانی، توضیح داد: ما در سال های گذشته در 
بازار عراق نقشی مهم و کلیدی داشته ایم، اما اگر بخواهیم در این زمینه تغییری ایجاد کنیم و به سمت صادرات کالاهای صنعتی 
حرکت کنیم، نیاز به فراهم کردن مقدماتی مهم خواهیم داشت. برای مثال بازار لوازم خانگی عراق، بازاری مهم و گسترده است، 

اما ما برای حضور در آن کاری دشوار برای رقابت داریم.
شریعتی تشریح کرد: بازار لوازم خانگی عراق در سال گذشته، حجمی ۳.۲ میلیارد دلاری داشته که بخش مهمی از آن سهم 
چین شده و ترکیه نیز توانسته بخشی از بازار را در اختیار بگیرد. ما در ایران، توان و ظرفیت خوبی برای حضور در این بازار داریم 
اما از سویی باید با حمایت های دولتی و فراهم کردن مقدمات لازم، تولیدکنندگان توان تولید خود را افزایش دهند و سپس در 
این بازار عرضه کالاهای خود را آغاز کنند و از سوی دیگر با یک نگاه ملی، باید به سمت مطرح کردن برندهایی حرکت کنیم که 
در نهایت به نفع صادرات صنعتی کشور تمام شود. باید در نظر داشت که برای حضور در چنین عرصه هایی  با دومین اقتصاد 

قدرتمند جهان یعنی چین رقابت کنیم و چنین موضوعی قطعا نیاز به یک برنامه ریزی جدی دارد.
وی با اشاره به لزوم استفاده از تمام ظرفیت های موجود برای حضور در عرصه های جدید، گفت: امسال، سال حمایت از 
اقتصاد دانش بنیان است و دولت نیز تلاش کرده حمایت های خود از این بخش را گسترش دهد، اما باید دید در نهایت این 
حمایت ها به چه نتیجه ملموسی برای اقتصاد ما منجر خواهد شد. ما در بازار عراق مزیت نسبی همسایگی را داریم که حمل 
و نقل کالاهای صنعتی سنگین را برای ما آسان تر از دیگر رقبا می کند. از این رو اگر با یک نگاه ملی و یک اجماع میان فعالان 

اقتصادی و دولت فعالیت کنیم، امکان دست یابی به این اهداف وجود خواهد داشت.

نایب رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی تهران :

بنگاه ها توان پرداخت بدهی های بانکی را ندارند 
عضو اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

شرط ورود لوازم خانگی ایرانی به عراق
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حاشیه ی خلیج فارس تحت تاثیر غرش ببرهای فرهاد؛

 الاتحاد کلباء در مسیر تاریخ سازی
 درلیگ برتر امارات

الاتحاد کلباء با هدایت سرمربی ایرانی خود نتایج فوق العاده ای را در این فصل 
از رقابت های لیگ امارات به دست آورده و فاصله اش با صدر جدول فقط ۲ امتیاز 

است. 
براساس این گزارش، یکی از جذاب ترین لیگ های کنونی قاره ی کهن، لیگ 
امارات موسوم به لیگ اَدنوک است. مسابقاتی که با حضور ۱۴ تیم به انجام می رسد 
و تا به اینجا هشت هفته اش برگزار شده است. از لحاظ کیفی بازی ها نمی تواند تنه 
به تنه ی لیگ های ژاپن، کره جنوبی، چین، عربستان و ایران بزند اما رقابت داغی 

که بین تیم ها ایجاد شده باعث شده تا صفت جذاب را به آن اطلاق کنیم.
در حال حاضر تیم الشارجه با ۱۶ امتیاز صدرنشین است و تیم رتبه ی نهم یعنی 
بنی یاس ۱۱ امتیاز جمع آوری کرده و فاصله اش با رده ی اول فقط پنج امتیاز است. 
شاهد چنین جنگ جذابی بین تیم ها برای قرار گرفتن در رتبه های بالا هستیم 
و احتمالا تا نیم فصل این فاصله ی کم از بین می رود و جایگاه تیم ها سروشکل 
باثبات تری به خود می گیرد. در این میان تیم الاتحاد کلباء با سرمربیگری فرهاد 
مجیدی توانسته معادلات را به هم بزند. تیمی که در این هفته حسابی بر سر زبان ها 
افتاد و کامبک بزرگ فصل را در همین هفته های نخست به بار نشاند. آنها مقابل 
تیم بحران زده ی النصر دوبی با نتیجه ی سه بر یک عقب بودند ولی در اواخر نیمه ی 
دوم با زدن چهار گل، کامبک زدند و پنج بر سه بردند تا چهارمین پیروزی فصل 

برای شان به ثبت برسد.
ببرهای فوتبال امارات نمایش درخشانی در این فصل داشته اند که فقط محدود 
به بازی هفته ی هشتم نیست. آنها با وجود اینکه با باخت کار خود را آغاز کردند اما 
در هفت بازی بعدی فقط یک بار به العین باختند و از سد تیم قدرتمندی چون 
الوحده گذاشتند که حالا امتیازش با تیم صدرنشین مشابه است. آنها در جدال با 
شباب الاهلی و الوصل هم به تساوی دست یافتند تا مشخص شود حضورشان در 
جمع بالانشینان اتفاقی نیست. زردپوشان با ۱۴ امتیاز تیم ششم جدول هستند 
و فاصله شان با صدر جدول فقط ۲ امتیاز است. تیم تحت هدایت فرهاد مجیدی 
نسبت به نمایش فصل پیش این تیم در این برهه چهار امتیاز بیشتر کسب کرده 
است. الاتحاد در لیگ قبلی تا هفته ی هفتم به انتظار نشست تا اولین پیروزی 
فصل را به ثبت برساند. حالا اما اوضاع فرق کرده و کلباء می خواهد بهترین عنوان 
خود در تاریخ لیگ امارات را به ارمغان بیاورد.  آنها فصل گذشته در لیگ ۱۴ تیمی 
امارات رتبه دهم را به خود اختصاص دادند. ۱۰ امتیاز با منطقه سقوط فاصله 
داشتند و از سوی دیگر با منطقه آسیایی شدن اختلافی ۲۵ امتیازی داشتند. در 
ابتدا به این تیم لقب آسانسور دادند که چرا که مدام بین سطح اول و دوم فوتبال 
امارات در جابه جایی بودند اما رفته رفته و از سال ۲۰۱۸ به این سو شاهد حضور 
بادوام کلباء در لیگ حرفه ای امارات بودیم. با این وجود آنها در چهار فصل اخیر 
رتبه های یازدهم، یازدهم، هشتم و دهم را به خود اختصاص دادند و هیچ وقت در 

بین تیم های نیمه ی بالایی حضور نداشتند.

اکبرفلاح:

 جای مربیان سازنده در تیم ملی کجاست؟
 دارنده مدال طلای پیکارهای کشتی آزاد قهرمانی سال ۱۹۹۳ تورنتو کانادا 
گفت: مربیان سازنده ۸ کشتی گیر مازندارنی تیم ملی، مربی یونس امامی، مربی 
علیرضا سرلک کجا هستند؟ چرا هیچ توجهی نمی شود و باید به داد مربیان 

سازنده رسید. 
اکبر فلاح مربی سازنده تهرانی از حضور مستمر برخی از افراد در تیم های ملی 
انتقاد کرد و افزود: نباید یک نفر در تمام سفرها باشد. چشمان دبیر به عنوان رییس 
فدراسیون کشتی تنها افراد خاصی همانند محسن کاوه، پژمان درستکار و برخی 

نفرات نزدیک به خود را می بیند تا سایر پیشکسوتان ورزش کشتی. 
وی با اشاره به عملکرد تیم کشتی آزاد امید در رقابت جهانی اسپانیا اظهار کرد: 
در ترکیب تیم امید ۲ قهرمان کشتی آزاد جهان در رده سنی بزرگسالان نیز حضور 
داشتند )محمد نخودی و امیرمحمد یزدانی( ولی با این حال نفرات این تیم نه تنها 
از دل انتخابی استانی، کشوری، آسیایی برگزیده نشدند، بلکه طی ۲ تا سه هفته 
اردو آماده سازی انتخاب شدند. در این انتخاب مربیان امید کنار گذاشته شدند و به 
جای آنان سرمربی تیم ملی، سرمربی جوانان، مدیر فنی تیم های ملی کشتی آزاد 
همه کاره شدند. به نظر می رسد که برخی به دنبال آن بودند تا موفقیت را برای به 
نام خودشان بنویسند. این آقایان چه ارتباطی با تیم امید دارند. این تیم باید ۲۰۰ 
درصد قهرمان رقابت های جهانی اسپانیا می شد چرا که نایب قهرمانی سخت تر از 

قهرمانی بود؛ کار سخت این بود که آنان دوم شدند.
در  تنها  نه  اظهار داشت:  آسیایی ۱۹۸۶ سئول  بازی های  برنز  دارنده مدال 
پیکارهای کشتی آزاد زیر ۲۳ سال قهرمانی جهان با اختلاف ۵۰ امتیاز با آمریکا با 
عنوان تیم دوم، قهرمان می شدیم، قهرمانی گرجستان با این امکانات ضعیف برای 
ما افت بود که آنان اول شوند. روی هم رفته از لحاظ قهرمانی افت کرده ایم و خوب 

کار نکردیم و مفت جایگاه  اول را از دست دادیم.
استعفای سوریان باعث تعجبم شد

وی به استعفای حمید سوریان از نایب رییسی فدراسیون کشتی گفت: وی را در 
چند سال گذشته همانند علی دبیر می دیدم چرا که آنان را یک تیم و یک شکل 

می دیدم و هم اینک در خصوص این استعفا تعجب کردم.
دارنده مدال طلا و نقره جهان خاطر نشان کرد: هیچ وقت متوجه نشدم که 
دقیقا وظیفه سوریان در فدراسیون چیست؟ چیزی از بودن او در این چند سال در 
پست نایب رییسی فدراسیون ندیدم. زمانی که ۲ نفر مشکلی داشتند او به عنوان 
میانجی گر به وسط ماجرا می آمد تا حق کسی ضایع نشود، وگرنه در این چند سال 
از او چیزی ندیدم. ولی خیلی توقع داشتم که سوریان با این عظمت و اخلاق 

خوب، خیلی بهتر می توانست در کشتی خودش را نشان دهد.

نماینده قم از سد رازین پلیمر گذشت؛

صعود افق با سومین پیروزی
 در سری A والیبال ایران 

تیم والیبال افق برتر شهر کریمان قم با کسب سومین پیروزی خود یک پله در 
جدول رده بندی رقابت های سری A لیگ دسته اول والیبال ایران صعود کرد. 

براساس این گزارش ، نماینده والیبال استان قم در فصل ۱۴۰۱ رقابت های لیگ 
دسته اول باشگاه های ایران تیم افق برتر شهر کریمان قم است که سومین برد خود 
از ابتدای فصل جاری را در دیداری حساس و تعیین کننده برابر تیم رازین پلیمر به 

دست آورد تا در جدول رده بندی جایگاه خود را ارتقا دهد.
شاگردان داوود نوری که پیش از این مقابل تیم های مس شهر بابک و مهر و ماه 
اسپادانا اصفهان با نتایج مشابه ۳ بر ۲ صاحب برتری شده بودند، همین روند را در 
دیدار حساس این هفته مقابل تیم رازین پلیمر تکرار کرده و با ثبت یک برد ۳ بر ۲ 

دیگر به سومین پیروزی فصل دست یافتند.
در این دیدار شاگردان داوود نوری دست اول را ۲۵ بر ۲۳ به نفع خود کردند، در 
دست دوم تیم رازین پلیمر ۲۶ بر ۲۴ صاحب برتری شد و دوباره این نماینده قم بود 

که دست سوم را ۲۹ بر ۲۷ به نفع خود کرد.

باشگاه آناصنعت پاسارگاد قم از بازیکنان ملي پوش خود به پاس راهیابي به تیم 
ملي براي حضور در مسابقات قهرماني جوانان آسیا تجلیل و به آنها پاداش نقدي 

اهداء کرد.

براساس این گزارش، باشگاه آناصنعت پاسارگاد قم در پی اعلام اسامی بازیکنان 
ملی پوش تیم ملی جوانان، دعوت چهار بازیکن جوان و آینده دار تیم های جوانان،  
امید و بزرگسالان این باشگاه به تیم ملی جوانان را تبریک و برای استعدادهای 

خود در راستای مسیر پیشرفت در این رشته ورزشی افتخار آفرین آرزوی موفقیت 
کرد.

این موضوع بهانه بسیار خوبی بود تا در حاشیه تمرین تیم بزرگسالان آنا صنعت 
پاسارگاد در سالن دو هزار نفری شهید حیدریان با حضور روزبه بروفه قائم مقام 
مدیرعامل باشگاه آناصنعت پاسارگاد از این بازیکنان قدردانی شود، تجلیلی که 
در پایان این تمرین از حمیدرضا ده نمکی و سوران بالکانه با اهدای گل و پاداش 
نقدی انجام گرفت و مقرر شد هدایای نقدی آروین صفری و میلاد براهویی به 
حساب آنها واریز شود تا استعدادهای خوش آتیه باشگاه آناصنعت قم با روحیه ای 

مضاعف به اردوی تیم ملی بروند.
این در شرایطي است که بعد از پایان بازی های فصل ۱۴۰۱ لیگ های پایه 
فوتسال ایران با نظر علی صانعی ملی پوش اسبق این رشته و سرمربی حال حاضر 
تیم ملی جوانان کشورمان، تعداد ۲۰ بازیکن از فوتسالیست های نخبه به اردوی 

تیم ملی فوتسال جوانان دعوت شده اند.
بر اساس برنامه، نخستین اردوی تیم ملی فوتسال جوانان جنبه انتخابی دارد و 
بازیکنان دعوت شده در دو گروه زیر نظر کادر فنی در در مرکز ملی فوتبال تمرین 
می کنند تا از بین آنها بهترین ها برای همراهی تیم ملی ایران در مسابقات جوانان 

قهرمانی آسیا برگزیده شود.
نخستین اردوی انتخابی تیم ملی فوتسال جوانان در گروه اول با حضور ۲۰ 
بازیکن از روز یکشنبه ۲۲ آبان به مدت دو روز در مهمانسرای شهید رضایی مجد 
برگزار می شود ولی چهار بازیکن تیم های پایه باشگاه آناصنعت پاسارگاد قم جزو 

دعوت شده ها به گروه دوم این اردو هستند.
که  می شود  برگزار  حالی  در  آبان  سه شنبه ۲۴  از  دوم  گروه  انتخابی  اردوی 
کرمان،  خراسان رضوی،  تهران،  قم،  اصفهان،  استان های  فوتسالیست های 
مرکزی و هرمزگان حضور دارند و سوران بالکانه، میلاد براهویی، آروین صفری 
و حمیدرضا ده نمکی از تیم های جوانان، امید و بزرگسالان باشگاه آنا صنعت 

پاسارگاد قم در جمع آنها حاضر هستند.

درحاشیه تمرین تیم  فوتسال بزرگسالان آنا صنعت صورت گرفت:

تجلیل باشگاه آناصنعت از بازیکنان قمی تیم ملی فوتسال

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره ۱۸۴۳/۵۲ اصلی واقع در بخش دو ثبت 
قم)آدرس:خیابان جواد الائمه)ع(،پاسداران، پلاک ۴۲(که بنام آقای یحیی یوسفی فرزند یوسف با وکالت آقای یحیی علی حیدری با 
شماره ۲۳۰۹۳ مورخ ۱۴۰۰/۰۸/۳۰ میباشد درجریان ثبت است که به علت عدم حضور مالک ویا نماینده قانونی تحدید حدود بعمل 
نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای 
فاقد سند رسمی وبنا به تقاضای مالک مذکور به شماره وارده ۲/۲۰۱۲۳-۱۴۰۱/۰۷/۲۰ تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در 
روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۰۱ ساعت ۸/۳۰ الی ۱۲/۳۰ ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین 
ومجاورین یا وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی 
اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت 
پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب ۷۳/۲/۲۵ معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض 

به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱۵۸0۵(
تاریخ انتشار آگهی: سه شنبه ۱40۱/0۸/۱0
عباس پور حسنی حجت آبادی-رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

--------------------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

خانم ملیکا خلیلی به شماره ملی ۰۳۷۳۱۳۰۵۴۶ اعلام داشته که ۰/۸۷۵ دانگ مشاع از ششدانگ یک ملک به پلاک ۸۱ 
فرعی از ۲۷۰ اصلی واقع در بخش ثبت پنج قم ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل ۴۵۲۴۶۹ ج /۹۷ و با شماره الکترونیکی 
۱۳۹۸۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۹۵۵۵ صادر و تسلیم شده است وبه علت سهل انگاری،سند مالکیت مزبور مفقود گردیده وتقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی را نموده است.لذا به استناد تبصره ۱اصلاحی ماده ۱۲۰آئین نامه قانون ثبت در۱ نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 
۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به 

صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف ۱۵۸۱۰(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

--------------------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

خانم زهرا مرتضوی راد به موجب وکالت شماره ۱۹۸۷۲-۱۴۰۱/۰۷/۱۷دفتر۱۱۰ قم با ارائه دوبرگ استشهاد شهود مصدق اعلام 
داشته سند مالکیت دفترچه ای ششدانگ پلاک ۱۸۲۳/۲/۸۲ اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم در صفحه ۴۷ دفتر ۴۸۵ ذیل ثبت 

۸۷۷۴۰ بشماره سریال ۴۷۶۲۷۴ بنام اسماعیل همتی صادره وتسلیم شده که خانم زهرا مرتضوی راد از طرف ورثه نامبرده اعلام 
داشته سند مالکیت دراثر نامعلوم مفقود گردید.لذا مراتب به استناد تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در۱نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای 

مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./)م الف ۱۵۸۱۱(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
عباس پورحسنی حجت آبادی-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه دو قم

--------------------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

برابر  اله امامی  از طرف سید ذبیح  فاطمه افشاری به موجب وکالتنامه ۱۴۷۴۸۲-۱۴۰۱/۰۶/۲۷دفتر اسناد رسمی ۱۵ قم 
درخواست شماره۴۲۳۱۲-۱۴۰۱/۰۷/۰۶ اعلام داشته اند که سند مالکیت ششدانگ پلاک ثبتی ۴۵۵ از باقیمانده ۱۰۵۹۸ اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم که در صفحه ۴۳۰ دفتر۱۹۹ ذیل ثبت ۲۹۷۰۱ به نام شرکت سهامی خاص طاهر قم ثبت و سند مالکیت 
۸۲۲۵۷۵ صادر و تسلیم شده است سپس برابر سند قطعی شماره ۳۱۱۳۱-۲۵۳۵/۱۱/۰۴ دفتر ۱۵ اسناد رسمی قم به سید ذبیح 
اله امامی منتقل شده است که به علت سهل انگاری مفقود گردیده است که درحال حاضر دراین اداره در شرف صدور المثنی بنام 
ایشان میباشد، لذا مراتب طبق تبصره ۱ اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در۱نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی 
وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این 
اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف ۱۵۸۱۲(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم

--------------------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

سند مالکیت ششدانگ پلاک ۲۴۹۶/۴۵۰- اصلی واقع در بخش ۲ ثبت قم در صفحه ۵۵۹ دفتر ۳۰۴ ذیل ثبت ۵۳۶۴۸ به نام 
سید اسماعیل کاظم پور ثبت و سند مالکیت بشماره مسلسل ۰۶۲۵۸۹ صادر وتسلیم شده است سپس از طرف ایشان اعلام گردیده 
استکه به علت جابجائی سند مالکیت مذکور مفقود گردیده است، لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در 
۱ نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف مدت ۱۰ روز کتباً به این اداره اعلام وارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 

از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور اسناد مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. )م الف ۱۵۸۱۳(
عباس پور حسنی حجت آبادی-رییس ثبت اسناد منطقه دو قم

دومین دوره مسابقات کاراته قهرمانی استان قم با رقابت کاراته کاهای سبک شیتوریو اینویی ها در بخش بانوان برگزار شد و 
برترین های خود را شناخت. 

براساس این گزارش ،هیات کاراته استان قم دومین دوره مسابقات قهرمانی کاراته بانوان استان قم در سبک شیتوریو اینویی ها را 
در خانه کاراته برگزار کرد و کاراته کاهای شرکت کننده در دو بخش کاتا و کومیته برای کسب عناوین و رتبه های برتر تیمی و انفرادی 

رقابت کردند.
در بخش کومیته باشگاه تخت جمشید به مربیگری خانم ها احسن و مهرنیا با کسب ۲۵ نشان طلا، ۱۶ نقره و ۲۸ برنز روی سکوی 
نخست ایستاد و قهرمان شد، ضمن اینکه باشگاه سراجه با مربیگری خانم صفایی و کسب ۱۱ طلا، ۱۱ نقره و ۱۱ برنز به مقام 
نایب قهرمانی رسید و رتبه سوم تیمی با ۶ نشان طلا، ۱۰ مدال نقره و ۷ نشان برنز به شاگردان خانم تبقیان در باشگاه ولی عصر)عج( 

اختصاص پیدا کرد.
اما در رده بندی باشگاه های شرکت کننده در مسابقات بخش کاتا، شاگردان خانم صفایی در باشگاه سراجه با کسب ۷ طلا، ۲ 
نقره و یک برنز به مقام قهرمانی رسیدند، باشگاه درنا با مربیگری آرزو شریفی و کسب پنج طلا، چهار نقره و سه برنز نایب قهرمان شد 

و باشگاه های سپند و کربن به مربیگری خانم کاشی با سه طلا، پنج نقره و ۱۵ برنز رتبه سوم را از آن خود کردند.

مراسم تجلیل از برگزیدگان فوتبال و فوتسال استان قم با 
حضور ورزشکاران و مسئولان ورزشی برگزار شد.

براساس این گزارش؛منصور قنبرزاده نائب رئیس فدراسیون 
فوتبال با بیان اینکه مسئولان ورزشی استان باید با اتحاد و 
همکاری مسئولان ارگان های مختلف استان دلسوزانه برای 
ورزش استان تلاش کنند گفت: فدراسیون فوتبال آمادگی 
دارد تا با مسئولان استان قم همکاری کند تا ورزش استان قم 
را احیا کنند و سبب پیشرفت ورزش در این استان شوند. باقری 
فوتبال استان هم گفت: طرح استعدادیابی  رئیس هیئت 
فوتسال با محوریت استان قم روی میز مسئولان است گفت: 
این طرح سبب پیشرفت، ارتقا و رشد استعداد های ورزشی در 

کشور و استان خواهد شد. وی گفت: با مساعدت مسئولان کشوری قرار است مکان های ورزشی جدید در استان قم احداث شوند.

در سبک شیتوریو اینویی ها ؛

برترین بانوان کاراته کای قمی معرفی شدند 
با حضور ورزشکاران و مسئولان ورزشی برگزار شد؛

مراسم تجلیل از برگزیدگان فوتبال و فوتسال استان قم 

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: به هر دلیلی برنامه ما و آماده سازی ما الان در 
مسیر درستی نیست. 

کارلوس کی روش د                                           ر حاشیه تمرین روزدوشنبه  تیم ملی فوتبال کشورمان اظهار 
داشت: نظر من این است که واقعا به هر دلیلی برنامه ما و آماده سازی ما الان در مسیر 
درستی نیست. مطلع هستید که آماده سازی یک قدم بسیار مهم و کلیدی در مسیر 

پیش رو است و بدون آماده سازی نمی توانیم به موفقیت برسیم.
وی افزود: الان که بازیکنان را در اختیار نداریم، بررسی آنها سخت است و احتمالا 
بعضی از آنها هم فرصت حضور در تیم ملی را از دست خواهند داد. برای مثال با دو 
بازیکن مهم مان مشکلی داریم. متاسفانه باشگاه الاهلی قطر اجازه نداد کنعانی زادگان 
و خلیل زاده 2 بازیکن مهم ما با ما تمرین را ادامه بدهند ولی 5 هفته بدون برگزاری 
بازی فوتبال برای این بازیکنان سخت است که در لیست باشند. باید مجدد در مورد این 
مطلب فکر کنم. در حال حاضر همه بازیکنان باید تمرین و بازی کنند و در اختیار باشند. 

بدون این مسائل سخت است.
سرمربی تیم ملی گفت: درک این مطلب هم برای ما سخت است چون به آنجا رفتیم 
و با باشگاه الاهلی قطر صحبت کردیم. تمام بازیکنان ملی پوش کشورهای دیگر مانند 
الجزایری، تونسی و استرالیایی در اختیار کشورهایشان قرار گرفتند به غیر از این دو 
بازیکن ما که به اجبار برگشتند. بازیکنان استقلال هم اینجا نیستند. اگر بخواهم در دو 

کلمه بگویم؛ شرایط ما می توانست بهتر باشد.
کی روش در پاسخ به این سوال که این موضوع چقدر برای او نگران کننده است و 
چقدر می تواند برنامه های صعود به مرحله بعد جام جهانی را مختل کند، عنوان کرد: 
همانطور که قبلا گفتم تمام همکاری را از طرف باشگاه ها و مربیان داشتیم. یکبار دیگر 
از مربیان و مسئولان باشگاه ها تشکر می کنم. باید درک کنیم یک جام جهانی خاص 
است که برای اولین بار در ماه نوامبر برگزار می شود. قوانین فیفا خیلی شفاف است. 
بازیکنان تنها باید 7 روز قبل از مسابقات یعنی 14 نوامبر بیایند. نمی توانیم گله کنیم 

چون قانون این است.
وی افزود: واقعا جای نگرانی دارد چون این 2 بازیکن ما 5 هفته تا جام جهانی بازی 

نمی کنند. تنها این دو بازیکن مجبور شدند به قطر برگردند. آنها باید اینجا حاضر 
می شدند و می توانستند بازی کنند. من نمی خواهم از آنها انتقاد کنم.  آنها حق دارند 
ولی نمی توانم درک کنم. یک تمرین بهتر از هیچ است، دو تمرین بهتر از یک و سه تمرین 
بهتر از دو تمرین است. هرچه تعدادش بالاتر باشد، بهتر است. تمام تلاشمان را کردیم 
که برنامه ریزی کاملی داشته باشیم. تیم منتخبی از 19 ساله ها و 20ساله ها آوردیم که 

بتوانیم بازی برگزار کنیم اما امروز 8 بازیکن هستند.

کی روش تصریح کرد: برای همین وقتی سوال کردید آماده سازی ما چگونه است، 
گفتم می توانست بهتر باشد.  البته شما فقط کارهایی را می توانید انجام بدهید که 
خودتان کنترل کنید. در مورد چیزهایی که نمی توانید کنترل کنید می توانید بخوابید 

و دیگر به آنها فکر نکنید.
علیرضا  و  نورالهی  احمد  آزمون،  سردار  وضعیت  خصوص  در  ملی  تیم  سرمربی 
جهانبخش سه بازیکن مصدوم این تیم، گفت: جهانبخش مشکلی ندارد و چیز خاصی 
نیست. نورالهی هم مشکل خاصی ندارد. سردار هم در مسیر درستی حرکت می کند. 
برنامه او خوب جلو می رود. 2 نوامبر به فضای باشگاه خودش باز می گردد. همکاری 
خیلی خوبی بین ما و باشگاه لورکوزن شکل گرفت. از منابع خودمان استفاده کردیم. 
اعضای کادرمان را تمام وقت در اختیار این بازیکنان قرار دادیم. به نورالهی و سردار 

کمک کردند. اطمینان داریم که 14 نوامبر او با ما خواهد بود.
کی روش در مورد اینکه با توجه به ارتباط فدراسیون فوتبال ایران و قطر آیا امکان ندارد 
که برای برگشت کنعانی زادگان و خلیل زاده صحبت شود، اظهار داشت: این مساله 
در مورد فدراسیون ایران یا قطر نیست. در مورد باشگاه الاهلی قطر است. واقعا درک 
نمی کنیم. اینجا مشکلی به وجود آمده است. من به همراه نایب رئیس اول فدراسیون 

رفتیم و از باشگاه دیدن کردیم. از آن ها به صورت حضوری خیلی تشکر کردیم.
وی افزود: حتی اگر سایت و منابع رسمی باشگاه الاهلی را ببینید، خودشان به صورت 
رسمی از ما حمایت کردند اما یکباره گفتند خیر و از قولی که داده بودند عقب کشیدند. 
خیلی مهم است که این را درک کنید. آن ها این حق را دارند که این کار را انجام دهند. 
فقط ما درک نمی کنیم که چرا کشور قطر تمام ملی پوشان را ترخیص کرده، بازیکنان 

خود تیم ملی قطر بیشتر از 6 ماه است در اردوی اروپا هستند.
سرمربی تیم ملی افزود: تنها 2 بازیکنی که مجبور شدند بروند و در قطر بنشینند، 
شجاع و کنعانی زادگان هستند. نمی توانم این را درک کنم. واقعیت این است که امروز 
8 بازیکن برای تمرین در اختیار دارم. اطلاعی ندارم که در باشگاه خودشان تمرین 
می کنند یا خیر، تنها چیزی که می دانیم این است که بازهم ازبرنامه های تمرینی شان 

حمایت می کنیم. چیزی که باید بازهم تکرار کنم؛ تنها 8 بازیکن برای تمرین دارم.

کارلوس کی روش: 

برنامه آماده سازی ما در مسیر درستی نیست 
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رییس مرکز پژوهش های مجلس :

شنیدن اعتراضات و توان اصلاح رویه برای هر حکومتی نیاز است 

بر  تاکید  با  اینکه  بیان  با  مجلس  های  پژوهش  مرکز  رییس 
اینکه شنیدن اعتراضات و توان اصلاح رویه برای هر حکومتی 
و  اصلاح  هر  لوازم  از  ثبات  و  آرامش  کرد:  تصریح  است،  نیاز 

روزآمدسازی است. 
بابک نگاهداری، در تحلیل وقایع اخیر در کشور با بیان اینکه دو 
نگاه حاکم یا بهتر بگویم دو برداشت در فضای فعلی کشور وجود 
دارد، گفت: این دو برداشت شامل روایت اعتراضات همه گیر و 
روایت اغتشاشات خارجی است که هر دو رویکرد تلاش می کنند 

تا واقعیت را مطابق با برداشت خود، روایت کنند.
می کند  القا  طوری  همه گیر،  اعتراضات  روایت  افزود:  وی 
که گویی میلیون ها نفر در سراسر کشور در حال راهپیمایی و 
بحرانی است. شایعات عجیب  و همه چیز  تظاهرات هستند 
و غریبی هم که در این فضا ساخته می شود را این روزها کم 
ندیده ایم. برای مثال فلان مسئول مملکت پول را از حساب های 
خارجی اش جابه جا کرده یا هر روز ۵۰ الی ۱۰۰ نفر از مسئولین و 
خانواده هایشان در حال خروج از کشور هستند. تصویری در این 

رویکرد ساخته می شود که شباهتی به واقعیت خیابان ها در ایران 
ندارد و بیشتر مخلوق اذهان طراحان آن است.

رییس مرکز پژوهش های مجلس، ادامه داد: روایت اغتشاشات 
خارجی هم بنا بر انتساب تمام اتفاقات ۴۰ روز اخیر به عناصر 
اطلاعاتی و امنیتی خارجی ساخته شده است. در این روایت هم 
شاکله اصلی این است که ما با یک پروژه خارجی مواجه هستیم 
و اگر تعداد اندکی از جوانان هم در این فضا وجود دارند به خاطر 

فریب خوردن است.
هم با اعتراض مواجهیم هم اغتشاش

وی براساس پژوهش های علمی مرکز پژوهش های مجلس، 
یادآور شد: نتایج این یافته ها به ما نشان می دهند که این دو 
برداشت ها را باید در کنار هم و در ارتباط با یکدیگر درک و فهم 
کرد، از طرفی کاملًا آشکار و واضح است که وجود، نفوذ و تأثیر 
نیروهای خارجی و عوامل آموزش دیده آنها در وقایع اخیر کشور 
وجود عینی و واقعی دارد. از طرف دیگر هم ما شاهد این هستیم 
کسانی که به خیابان ها می آیند و از آن مهم تر کسانی که در 

خانه ها و پشت گوشی هایشان با این اتفاقات همدلی می کنند؛ 
اعتراضاتی دارند. بنابراین هم اعتراضات و نارضایتی بخش هایی 
با  کاملًا  که  دارد  وجود  اغتشاشاتی  هم  و   داریم  را  مردم  از 
برنامه ریزی و طراحی دشمنان در حال اجرا است. به همین دلیل 
ما با وضعیت پیچیده مواجهیم نه ساده. پس ما هم با اعتراض 

مواجهیم هم اغتشاش.
بروز اغتشاشات امکان اصلاح و روزآمدسازی را می گیرد

نگاهداری با بیان اینکه دشمنان تمام تلاش خود را می کنند 
که فضای اغتشاشات بر کشور ادامه پیدا کند، خاطرنشان کرد: 
بروز اغتشاشات امکان اصلاح و روزآمدسازی را می گیرد. آن ها 
به خاطر  که  کنند  گرفتار  باطل  دور  در یک  را  ما  می خواهند 
وجود اغتشاشات از اصلاح لازم صرف نظر کنیم و از سوی دیگر 
معترضین را به دلیل عدم وجود تغییرات، بیشتر در میدان درگیر 
کنند. اصلاح و روزآمدسازی نیازمند آرامش است. دشمن در 
حال حاضر هدف اصلی اش مختل کردن آرامش است. برای 
همین نیاز است که همگان به سمت آرامش بخشی حرکت کنیم.
اینکه  گفت:  کشور،  در  روزآمدسازی  دامنه  تبیین  در  وی 
دامنه تغییرات چه گستره ای را شامل شود؛ نیاز به بحث های 
کارشناسی و تبادل اطلاعات مفصلی دارد اما به صورت خلاصه 
می توان گفت که عواملی که منجر به نارضایتی عمومی است؛ 

می توانند اصلاح و روزآمدسازی یابند.
ناآرامی و اغتشاش، قتلگاه گفت وگو است

سیستم   براینکه  تاکید  با  مجلس  پژوهش های  مرکز  رییس 
سیاسی پویا بوده و امکان و ظرفیت اصلاح دارد، عنوان کرد؛ 
قتلگاه  اغتشاش،  و  ناآرامی  است.  آرامش  روزآمدسازی  لازمه 

گفت وگو، اصلاح و حرکت رو به جلو است.
افکار عمومی از التهاب خسته شده

وی با بیان اینکه فضای افکار عمومی از التهاب خسته شده و 
خواهان بازگرداندن شرایط به وضعیت عادی است، گفت: در این 
بین، مسئولان در هر جایگاه و با هر وظیفه ای که باشند باید به 

کمپین آرامش بخشی کمک کنند.
نگاهداری ادامه داد: متأسفانه در حال حاضر دشمنان نهایت 
سوءاستفاده خود را انجام می دهند و از لابه لای صحبت های 
برخی مسئولین صحبت هایی را بیرون می کشند و به صورت 

معیوب منتشر می کنند تا حساسیت ها و ناراحتی ها را در سطح 
جامعه بالا ببرند.

تمام مسئولین در آرامش بخشی به جامعه سهیم هستند
وی تاکید کرد: تمام ائمه جمعه، مسئولین دولتی، صداوسیما، 
در  مسئولان  سایر  و  قضاییه  قوه  مسئولان  مجلس،  نمایندگان 
آرامش بخشی به جامعه سهیم هستند. خوشبختانه در این مدت 
هم نشانه های خوبی اتفاق افتاده که حاکی از توجه مسئولین به 
رفع مشکلات است. برای مثال، شاهد آن هستیم که در صداوسیما 
مختلف  جریانات  که  گرفته  شکل  آزادانه ای  گفت وگوی  فضای 
سیاسی در آن شرکت می کنند و حرف هایشان را که گاهاً خیلی هم 

حرف های تندی است؛ بدون هیچ نگرانی بیان می کنند.
گفتگوها نشانه بلوغ و قوت نظام است

حرف ها  و  گفتگوها  این  مجلس  پژوهش های  مرکز  رییس 
در  موضوع  این  گفت:  و  دانست  نظام  قوت  و  بلوغ  نشانه  را 
بخش های مختلف نظام دیده می شود. برای مثال، مسئولان 
قوه قضاییه چه در عمل و چه در گفتار نشان داده اند که به دور 
از شتابزدگی و هیجانات ناشی از وضع موجود، کار خود را پیش 
می برند. از سوی دیگر رئیس قوه قضاییه نیز صریحاً از ایجاد 
گفت وگو با منتقدین استقبال کرده که این ها همگی نشانه های 
خوبی است. رئیس مجلس و بسیاری از نمایندگان هم صریحاً 
بیان کرده اند که با آنکه اغتشاشات رو به پایان است و آرامش در 
حال بازگشت به فضای افکار عمومی شده؛ این ها به معنی این 
نیست که ما لزوم اصلاح مشکلات را فراموش کنیم و از آن ها 
صرف نظر کنیم. با توجه به این موارد به نظرم یک فضای بسیار 
خوبی در اذهان مسئولین و مردم شکل گرفته که امکان ایجاد 
گفت وگو و اصلاح را فراهم ساخته است. البته که استفاده از این 
فضا نیازمند یک آرامش کامل در سطح کشور است که در روزهای 

آتی حاصل خواهد شد.
باید بین اعتراضات و اغتشاشات تفکیک قائل شویم  

که  زمانی  بالاخره  کرد:  تصریح  اغتشاشات،  تشریح  در  وی 
افراد به خیابان می آیند و به اموال عمومی آسیب وارد می کنند و 
رفت وآمد در خیابان ها را مختل می کنند؛ اسم این کار اغتشاشات 
است. وظیفه اصلی برای مدیریت این فضا، تفکیک اعتراضات 
و اغتشاشات از یکدیگر است. ما باید بتوانیم این دو عملکرد را 

دقیق تعریف کنیم و از یکدیگر جدا کنیم.
عدم وجود سازوکار مناسب برای رساندن اعتراضات

 به گوش مسئولین  
به  نسبت  نظام  تمام مسئولین  اینکه  بر  تاکید  با  نگاهداری 
شنیدن اعتراضات پذیرش واقعی و قلبی دارند، خاطرنشان کرد: 
یک ضعف بزرگ در وضعیت فعلی، عدم وجود سازوکار مناسب 
برای رساندن اعتراضات به گوش مسئولین است. دشمنان از این 
ضعف سوءاستفاده می کنند و تمام تلاش خود را می کنند که 
اعتراضات به اغتشاشات تبدیل شود. ما باید این ضعف را برطرف 
کنیم. بالاخره در تمامی کشورها اعتراضاتی به روندها، وقایع، 

قوانین و غیره وجود دارد.
وجود اعتراض نشانه قوت و سلامت است نه ضعف

وی با بیان اینکه وجود اعتراض نشانه قوت و سلامت است 
نه ضعف، گفت: لازمه حرکت درست هر دستگاه حکمرانی، 
شنیدن اعتراضات و اصلاح مشکلات است. دشمن تمام تلاش 
خود را می کند که بیان اعتراضات را تبدیل به اغتشاشات کند. 
دشمن می خواهد راه ارتباطی میان حکومت و مردم را مختل 
کند. وقتی ارتباط و گفت وگو نباشد؛ مردم و حکومت به تدریج 
حرف یکدیگر را نمی فهمند و این اصلی ترین خواسته دشمنان 

در شرایط فعلی است.
اعتراضات  حق  صریحاً  ما  اساسی  قانون  افزود:  وی 
مسالمت آمیز را به رسمیت شناخته است اما متأسفانه در این 
سال ها نتوانسته ایم سازوکار مناسبی جهت این موضوع تدارک 
ببینیم. در این خصوص مجلس اقداماتی در حال تدارک هست 
در خصوص تعیین مراکز تجمعات اعتراضی. منتهای مراتب تنها 
این عمل کافی نیست و باید از سایر ظرفیت ها و دستگاه ها نیز 

استفاده کرد.
در  اعتراضات،  شنیدن  امکان  بر  علاوه  ادامه  در  نگاهداری 
تشریح سایر ابزارها به منظور فهم نارضایتی ها، گفت: برای مثال 
یافته های  دانشگاه،  اساتید  و  نخبگان  نظرات  نظرسنجی ها، 
پژوهشی، تریبون های دانشجویی و موارد این چنینی از ابزارهای 
کمی و کیفی فهم نارضایتی هاست. اگر این مکانیسم ها به خوبی 
فعال شوند آن وقت شنیدن اعتراضات بسیار آسان تر، سریع تر و 

کم هزینه تر خواهند بود.

عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان:

مصالحه و گفت وگوی ملی، بهترین میان بر 
حل مشکلات است

و  مطالبات  گفت:  اصفهان  دانشگاه  سیاسی  علوم  علمی  هیئت  عضو 
خواسته های معترضین باید بررسی و تفکیک شود، چرا که امکان اجابت سریع 
همه مطالبات و خواسته ها وجود ندارد، از سوی دیگر برخی از این مطالبات به 
حق و برخی ناحق، برخی اصلاح طلبانه و برخی ساختارشکنانه و براندازانه است. 
و  مشکلات  برخی  انباشت  به  اشاره  با  ایسنا  با  گفت  وگو  در  امیدی،  علی 
طولانی،  مدت  در  فرهنگی  و  اقتصادی  سیاسی،  حوزه های  در  نارضایتی ها 
اظهار کرد: این نارضایتی ها با فوت مرحوم امینی فوران کرد و خود را به صورت 

اعتراضات نشان داد.
وی افزود: بخشی از جامعه ما احساس می کند که همواره هیچ پاسخ مناسبی 
برای اعتراض خود از سوی مسئولان دریافت نکرده و همین موضوع اعتراض را 
از حالت موقت و جسته گریخته به حالت جنبشی تبدیل کرده است و مادامی که 
مطالبات مورد توجه و رسیدگی قرار نگیرد، شاهد بهبود واقعی اوضاع نخواهیم 
بود. بدون توجه به مطالبات مردم، ممکن است اعتراضات به صورت موقتی به 

حاشیه رانده شود، اما با حادثه دیگر مجدداً شعله ور خواهد شد.
عضو هیئت علمی گروه علوم سیاسی و روابط بین الملل دانشگاه اصفهان با بیان 
اینکه در کنار این اعتراضات اغتشاش، آشوب و اقدامات تروریستی فرصت بروز 
پیدا می کند، گفت عوامل بیگانه و به ویژه رژیم های آمریکا، اسرائیل و عربستان در 
شعله ور کردن این اعتراضات و تبدیل آنها به اغتشاش و آشوب نقش مهمی دارند، 
اما این که تصور کنیم دشمنان خارجی پدیدآورنده این شرایط هستند خطا است، 
باید توجه داشته باشیم که بستر در کشور فراهم است و آنها از این شرایط برای 

ایجاد آشوب و اغتشاش و مقاصد خود استفاده می کنند.
وی افزود: گفت  وگوی ملی، بهترین و کارآمدترین راهبرد مواجهه با این وضعیت 
است، به شرطی که این گفت وگو نه ظاهری، بلکه واقعی و مؤثر باشد و در نتیجه 

آن مطالبات و اصلاحات مورد توجه قرارگرفته عملًا پیاده شود.
این استاد علوم سیاسی مطالبات معترضین را به سه دسته فوری، میانه و 
بلندمدت تقسیم کرد و گفت: مطالبات و خواسته های معترضین باید بررسی و 
تفکیک شود، چرا که امکان اجابت سریع همه مطالبات و خواسته ها وجود ندارد، 
از سوی دیگر برخی از این مطالبات به حق و برخی ناحق، برخی اصلاح طلبانه 
و برخی ساختارشکنانه و براندازانه است، بنابراین باید برای آنها کار میدانی و 

بررسی دقیق انجام شود.
امیدی با اشاره به اینکه یکی از میانبرهای مفید در زمان فعلی این است که 
رهبران احزاب و گروه های سیاسی مختلف، طرف گفت وگو قرار گرفته و به 
مصالحه ملی دعوت شوند، گفت: اقدام کوتاه مدت دیگر دلجویی از قربانیان این 
حوادث است، همانطور که آبان ماه ۹۸، علی شمخانی، دبیرشورای عالی امنیت 

ملی حضوراً از خانواده قربانیان دلجویی کرد که اقدام مؤثر و درستی بود.
وی افزود: تقلیل همه مسائل و زمینه ها به فعالیت استکبار و دشمنان مثل بیانیه 
اخیر، خطای راهبردی است، حاکمیت باید تعامل کرده و گفت وگوی ملی، توجه 
به مطالبات جامعه و گروه های مختلفی که در حاکمیت حضور ندارند را مورد 
توجه قرار دهد، در غیر این صورت و در صورتی که باب گفت وگو باز نشود، آشوب و 

اعتراض به بهانه های مختلف ادامه دار خواهد بود.
عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان مشکل فرهنگ سیاسی ایرانیان را عدم 
اعتماد به خودی و اعتماد کاذب به بیگانه به دلایل تاریخی دانست و گفت: با 
این وجود اگر محدودیت رسانه  در کشور به حداقل برسد، فضای رسانه ای باز و 
شبکه های خصوصی تلویزیونی ایجاد شود، سانسور به حداقل برسد و رسانه ها از 
انحصار دولت خارج شوند، اعتماد مردم به سیستم باز می گردد، اگرچه فرآیندی 

زمان بر است.
وی با اشاره به اینکه اخیراً رسانه های خارجی در فضای مجازی کشته های 
تصادفات را نیز به عنوان قتل توسط نظام معرفی می کنند، اظهار کرد: برای 
مواجهه با این اقدامات روشنگری رسانه ای نیاز است، بنابراین باید با زبان و سواد 

رسانه ای و به صورت مستند، توطئه های دشمن را بی اثر کرد.
این استاد علوم سیاسی تأکید کرد: گشایش رسانه ای و برنامه هایی مثل برنامه 
شیوه که اخیراً از صدا و سیما پخش می شود باید نهادینه شده و تحمل شنیدن 

نگاه و نظر مخالف در جمهوری اسلامی ایجاد شود.

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نهاد نظامی 
رسمی ایران است و قرار دادن سپاه در لیست گروه های تروریستی غیرقانونی است.

ناصر کنعانی روز دوشنبه ۹ آبان ماه در نشست خبری با اصحاب رسانه ضمن 
محکوم کردن حادثه تروریستی شاهچراغ، گفت: جنایت رخ داده در حرم احمد بن 
موسی در شاهچراغ شیراز را از طرف خودم و همه خدمتگزاران ملت شریف ایران در 
دستگاه دیپلماسی محکوم می کنم. این جنایت متأسفانه منجر به شهادت تعدادی از 

شهروندان عزیز و بیگناه ایرانی شد و جمعیت زیادی هم مجروح شدند.
وی بیان کرد: این حادثه تلخ و شهادت جمعی از فرزندان ایران زمین را به محضر 
مقام معظم رهبری و آحاد ملت شریف ایران تسلیت می گویم و از خداوند برای 
خانواده های داغدار صبر و اجر و برای عزیزان از دست رفته علو درجات و برای 

مجروحان این حادثه تروریستی از خداوند شفای عاجل مسئلت می کنم.
کنعانی ادامه داد: قلب همه ایرانیان این روزها در ابراز همدردی و محبت با آرتین 
به عنوان مظهر مظلومیت تبلور یافته است. آرتین کودک معصومی است که در اوج 
مظلومیت با چشمان معصوم و کودکانه خود در این جنایت مرگبار شاهد از دست 

دادن پدر، مادر و برادر خود بود.
سکوت مدعیان حقوق بشر درباره حمله تروریستی شیراز

سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: متاسفانه کسانی که خود را مدعی باغ 
نشینی و دیگران را مدعی جنگل نشینی توصیف می کنند، در این روزها زبان به کام 
گرفته و سخن نمی گویند و حمایت از حقوق بشر را حمایت از حقوق زن حمایت از 
حقوق کودک را که همواره مدعی آن هستند را به فراموشی سپرده اند و یا با عبارات و 
واژه های دوگانه و سه گانه مطالبی را اظهار می کنند و از کنار آن به سادگی و راحتی 
عبور می کنند و نقشه خود را در دامن زدن به خشونت و اغتشاش و تحریک و ایجاد 
زمینه برای این گونه اقدامات تروریستی و تلخ به فراموشی می سپارند و مسئولیت 

خود را در این ارتباط نادیده می گیرند.
کنعانی تاکید کرد: اگر نقش برجسته ایران و سردار نامدار قاسم سلیمانی در مبارزه 
با تروریسم تکفیری و داعشی نبود، قطعاً جامعه جهانی و همه دولت های مدعی 
حقوق بشر تا این زمان درگیر جنایات ناشی از این جریان تروریستی بودند و قطعاً 
نقش برجسته جمهوری اسلامی ایران و نقش این سردار بزرگ ایرانی در دور کردن 
این تهدید بزرگ از روی سر جامعه جهانی در تاریخ ثبت خواهد شد و آزادگان جهانی 
حتما با انصاف و قضاوت عادلانه جهانی به این نگاه می کنند و نقش ایران و سردار 

ایرانی را به یاد خواهند سپرد.
وی در پاسخ به سوالی در مورد مداخله کشورهای غربی به خصوص کانادا در امور 
داخلی ایران تاکید کرد: متاسفانه در طول تحولات اخیر در جمهوری اسلامی ایران 
شاهد اظهارات مداخله جویانه و هم اقدامات غیرسازنده و غیرمسئولانه و اقداماتی 
که عملًا در درخواست های مسالمت جویانه بخشی از اقشار جامعه فهیم ایرانی 
را با اقدامات نسنجیده و تحریک آمیز خود به اغتشاش و آشوب کشاندند و شرایط 
نامناسبی را ایجاد کرده اند که حتی زمینه برای شنیدن صدای افرادی که دارای 
دیدگاه های انتقادی مسالمت آمیز بودند را تغییر دادند و زمینه را برای نقش آفرینی 
خشونت طلبان و اغتشاشگران فراهم کردند و مبنای این مداخلات را هم حمایت از 

حقوق زنان و حقوق اقلیت ها قرار دادند.
زنان و کودکان در معرض تحریم های ظالمانه آمریکا قرار دارند

سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: در ایران اقلیت ها موضوعیت ندارد و اقوام 
ایرانی حضور دارند که همه بخشی از جامعه بزرگ ایران تاریخی و تمدنی هستند و 
اجزای اصیل جامعه بزرگ ایرانی هستند. از حقوق زنان و دفاع از این حقوق صحبت 
می کنند. اینگونه اظهارات مداخله جویانه است و اظهارات توأم با نفاق و دورویی است 
و آنهایی که از حقوق زنان صحبت میکنند، چرا در ارتباط با تحریم های یکجانبه دولت 
آمریکا و همراهی و اطاعت پذیری اروپا از تحریم های یکجانبه آمریکا توجه نکردند که 
تحریم های بدون تبعیض علیه فرد، فرد ملت ایران که شامل دختران و زنان ایرانی و 

کودکان ایرانی هم شده است.
وی ادامه داد: در کجای این تحریم های طولانی و بی سابقه دولت آمریکا، مقامات 
اروپایی که الان در امور ایران و زنان مداخله می کنند، در این تحریم ها بدون تفکیک 
و بدون تبعیض زنان و کودکان ایرانی هم در معرض همه تحریم ها قرار دارند و بیماران 
ایرانی هم در معرض همین تحریم ها هستند. بنابراین ادعای امروز آن ها با نفاق است 
و اظهارات آن ها در مربوط به مسائل مربوط به زنان و اقوام ایرانی غیر واقع بینانه است 
و منطبق با حقایق ایران نیست. جایگاه زنان در ایران و حقوق زنان در ایران و حقوق 
دختران و مادران در ایران نه فقط درخواست از قوانین، بلکه منبعث از تاریخ تمدن و 

فرهنگ ایرانی است.
سپاه یک نهاد نظامی رسمی ایران است و تحریم آن کاملا غیرقانونی است

وی در پاسخ به سوالی در مورد اظهارات مقامات آلمان درباره احتمال قرار گرفتن 
سپاه در لیست گروه های تروریستی این کشور، گفت: اظهارات مقامات کشور آلمان 
در ارتباط با تصمیم برای تحریم سپاه، در ادامه اقدامات غیرسازنده و غیرمسئولانه 
این کشور است که ناشی از ادامه رویکرد غلط این ها در ارتباط با دولت و ملت ایران 

است.
کنعانی تاکید کرد: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی نهاد نظامی رسمی جمهوری 
اسلامی است و امیدواریم هم دولت آلمان و هم دیگر دولت ها که در این زمینه اقدامی 
دارند، به نتیجه اقدامات غیرسازنده خودشان توجه کنند و به طور خاص منافع 

دوجانبه خودشان را قربانی مصالح سیاسی زودگذر و تصمیمات احساسی نکنند.
ایران به هیچ طرفی در جنگ اوکراین، سلاح صادر نمی کند

به روسیه گفت:  کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد ارسال تسلیحات نظامی 
جمهوری اسلامی ایران صادر کننده سلاح به هیچ طرفی از جمله روسیه برای 
استفاده در جنگ اوکراین نیست. ایران همواره مخالف جنگ در اوکراین، سوریه، 
یمن است و ضرورت استفاده از راهکارهای سیاسی را برای حل و فصل اختلافات 

می داند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ادامه داد: همه تلاش های دیپلماتیک ایران از 
ابتدای شکل گیری این بحران جنگ تا الان برخلاف کشورهای مدعی که علیه ایران 
فرافکنی می کنند و میلیاردها دلار تسلیحات و تجهیزات به یک طرف جنگ صادر 
می کنند، پایان دادن به جنگ و استفاده از مکانیزم سیاسی برای حل و فصل این 

اختلاف بوده است و این سیاست را ادامه خواهد داد.
فعالیت شبه رسانه اینترنشنال، مانند یک رسانه تروریستی است

سخنگوی وزارت امورخارجه در مورد عملکرد شبکه اینترنشنال نیز گفت: اخیراً 
این  نبوده که  و عربستان  ایران  گفتگوهای دوجانبه ای میان جمهوری اسلامی 
موضوع به طور مستقیم مطرح شود اما به طور قطع دستگاه دیپلماسی از مجاری 
دیپلماتیک نظر و دیدگاه خود را به طرف عربستانی در این ارتباط به طور جدی 
اعلام کرده است. کنعانی تاکید کرد: عملکرد این شبه رسانه همانند عملکرد یک 
اتاق جنگ و اتاق عملیات علیه ملت جمهوری اسلامی ایران است و فعالیت هایش 
شبیه فعالیت های یک رسانه تروریستی است و جمهوری اسلامی ایران در این ارتباط 
تا الان اقداماتی را از طرق مختلف انجام داده و اقدامات تکمیلی را برای برخورد 
حقوقی با این شبکه در دست پیگیری دارد و نتایج آن را در زمان مقتضی اعلام 
خواهد کرد. وی در پاسخ به سوالی در مورد اعمال تحریم ها از سوی آمریکا و اتحادیه 
اروپا علیه ایران گفت: تصمیم آمریکا و اروپا در ارتباط با ایران تکرار اقدامات غیرسازنده 
و ناشی از درک نادرست آنها نسبت به تحولات داخلی ایران است. آنها در مقطعی با 
درک واقع بینانه از بی اثر بودن اعمال تحریم ها علاقمند به انجام گفت وگو و مذاکره 
با ایران شدند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران 
هیچ گاه میز مذاکره را ترک نکرده و نمی کند؛ ایران وارد روند مذاکرات شد و در روند 
مذاکرات به دلیل محاسبات غلط خودشان و شرایط داخلی دولت آمریکا و منافع 
سیاسی که احیاناً رژیم صهیونیستی از دولت آمریکا مطالبه می کرد، دچار نوعی 
غفلت از منافع اساسی خود در پیگیری روند گفتگو و تفاهم با جمهوری اسلامی 
ایران شدند. در حال حاضر نیز با نگاه توام با محاسبات غلط دست به ابزار ناکارآمد 
قدیمی یعنی اعمال تحریم ها می زنند.  کنعانی تاکید کرد: ایران مایل نیست که به 
یک رویارویی با اتحادیه اروپا روی بیارود و وارد روند تقابلی با آنها شود. موضع ایران 

انجام گفت وگو بر اساس احترام متقابل و منافع مشترک است.
وی در ادامه اظهار داشت: تکلیف آمریکا معلوم و مشخص است، توصیه ما به 
اتحادیه اروپا این است که منافع خود را به آمریکا گره نزنند، منافع خود را به صورت 
مستقل ببینند و روی تحولات داخلی ایران که مربوط به ایران است شرط بندی غلط 

نکند و مسیر تعامل و سازنده در پیش بگیرد.
توام  رفتار  به  ایران  پاسخ  تاکید کرد:  دیپلماسی کشورمان  سخنگوی دستگاه 
با احترام متقابل، سازنده و مبتنی بر احترام متقابل است و اگر آنها دست به ماشه 
تحریم ببرند همانطور که پیش از این نشان داده ایم ایران نیز اقدام متقابل می کند و از 

ابزارهایی در دست خود استفاده می کند.
کنعانی خاطر نشان کرد: بار دیگر تاکید می کنم استفاده از روش های قهری 
و تجربه شده قبلی تامین کننده منافع اروپا و آمریکا نخواهد بود و با اتخاذ چنین 

رویکردی فقط ایران متضرر نمی شود. بلکه خود آنها نیز ضرر کننده اساسی خواهند 
بود. ما آنها را به اتخاذ رفتارهای سازنده در قبال ایران ترغیب می کنیم.

دولت آمریکا باید مسئولانه تصمیم گرفته و عمل کند 
کنعانی در پاسخ به اظهارات رابرت مالی در مورد توقف فروش سلاح به ایران تاکید 
کرد: این اظهارات فرافکنانه است و جمهوری اسلامی ایران برخلاف آمریکا یک 
طرف جنگ نیست. همچنین مذاکرات برجام ارتباطی به موضوعات دیگر ندارد لذا 
اگر آمریکا اراده سیاسی برای توافق دارد، ایران یک شریک برای توافق است. دولت 

آمریکا باید مسئولانه تصمیم گرفته و عمل کند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد کمیسیون مشترک ایران و روسیه گفت: 
شانزدهمین کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و روسیه در گروزنی در 
حال برگزاری است و این فرصتی است تا در خصوص آخرین وضعیت همکاری های 
اقتصادی و تجاری میان دو کشور تبادل نظر شود و در حال حاضر نیز آقای صفری 
معاون دپیلماسی اقتصادی در روسیه حضور دارند. وی در مورد اظهارات اخیر رافائل 
گروسی رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی اینطور گفت: قطعا اگر آژانس سیاسی 
کاری نکند، جمهوری اسلامی ایران معتقد است که با مذاکرات فنی و کارشناسی 

مسائل بین دو طرف قابل حل و فصل خواهد بود.
ایران سیاست خارجی خود را به برجام گره نزده و نخواهد زد 

وی درباره واکنش وزارت خارجه به اظهارات جان کربی درخصوص اینکه آمریکا به 
دنبال ادامه مذاکره برجام نیست، گفت: مواضع سیاسی که اتخاذ می کنند یک چیز 
است و پیام هایی که رد و بدل می شود چیز دیگری است؛ در مجموع کنشگری فعال 
در ارتباط با برجام وجود دارد و دچار رکود سیاسی در نقل و انتقال دیدگاه ها نیستیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان کرد: معتقد هستیم که اراده سیاسی دولت 
آمریکا است که می تواند برای بحث پیشبرد برجام و شکل گیری توافق کمک کند 
و این هم به اراده سیاسی آمریکا برمی گردد و تاکید می کنیم ما منتظر توافق برای 
تامین منافع و مصالح خودمان نمی مانیم و جمهوری اسلامی ایران سیاست خارجی 

و روابط خارجی خود را به برجام گره نزده و نخواهد زد.
وی در ارتباط با بحث تبادل زندانیان بین ایران و آمریکا گفت:  ما قبلا هم تاکید 
کرده ایم که مذاکرات تبادل زندانیان با آمریکا از طرق طرف های ثالث در جریان 
بوده و توافقاتی هم صورت گرفته اما اجرای آن هنوز عمل نشده است ما حسن نیت 
خودمان را قبلًا در مذاکرات نشان دادیم در اجرای تعهد هم با نگاه به مسائل انسانی 
و رویکرد انسان دوستانه یک گام برای این موضوع برداشته ایم اما طرف آمریکایی 
تاکنون در این ارتباط اقدام عملی مثبتی انجام نداده است و امیدواریم مبتنی بر آن 
چیزی که در مواضع سیاسی اعلام می کنند در عمل هم از موضوع انسان دوستان 

اقدام کنند و توافق تبادل زندانیان انجام شود.
ایران طرفدار آتش بس در یمن است

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره برنامه وزرات خارجه برای تشویق دوطرف برای 
تمدید آتش بس در یمن گفت:  ما طرفدار آتش بس از نوع آتش  بسی که منجر به 
شکل گیری روند سیاسی و حل ریشه ای بحران شود هستیم. جمهوری اسلامی 
ایران مشوق و کمک کننده هم برای شکل گیری آتش بس و هم برای پایداری آتش 
بس بود. کنعانی ادامه داد: آتش بس شرایطی دارد و دو طرف باید به شرایط و الزامات 
آن پایبند باشند؛ دوره آتش بس سپری شده و تجدید نشده است. اینکه این آتش بس 
مجدداً شکل بگیرد و روند سیاسی فعال شود به دوطرف منازعه بستگی دارد. طرف 
یمنی در این زمینه شروط و درخواست هایی متناسب با واقعیات موجود در صحنه 
یمن دارد که ظاهرا تاکنون طرف مقابل پاسخگو نبوده است. وی خاطرنشان کرد: 
بنابراین چنانچه اراده سیاسی در طرفین درگیری وجود داشته باشد حتماً جمهوری 
اسلامی یک پای ثابت برای کمک به تجدید آتش بس و شکل گیری روند سیاسی 
برای حل ریشه ای بحران یمن است. ما هم طرفدار آتش بس هستیم و هم طرفدار 

روند سیاسی حل و فصل ریشه ای بحران یمن و امیدواریم که این روند شکل بگیرد.
انتقاد از رویکرد سیاسی برخی کشورها در حوزه ورزشی

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره کارشکنی برخی کشورها برای صدور روادید 
برای ورزشکاران ایرانی گفت:  متاسفانه برخی رویکردهای سیاسی در حوزه ورزشی 
زمینه ساز ایجاد خلل در مناسبات ورزشی میان کشورها است و عرصه و میدان ورزش 

میدان دوستی و میدان بزرگ ارتباطات انسانی است.
کنعانی با بیان اینکه اجازه بدهند میادین ورزشی همچنان میادین دوستی میان 
ملت ها باقی بماند، گفت: ما به عنوان وزارت امور خارجه هر زمان از سوی وزارت 
ورزش و جوانان یا فدراسیون های تخصصی ورزشی در جریان مسائل و مشکلاتی از 
این قبیل قرار گرفتیم دستگاه دیپلماسی در این ارتباط ورود کرده و حداکثر تلاش را 

برای تسهیل کار انجام داده است.
وی با بیان اینکه همچنان امیدوار هستیم که ساحت ورزش از حوزه رویکردهای 
ایرانی  ورزشکاران  که  جایی  هر  شد:  یادآور  بماند،  دور  به  سیاسی  غیرمسئولانه 
در میدانی حضور دارند به آن عرصه و حوزه ورزشی اعتبار می دهد و عدم حضور 
ورزشکاران ایرانی در میادینی از این قبیل در نتیجه کارشکنی ها و ایجاد خلل عملًا 

اعتبار وزنی آن رویارویی ورزشی را تقلیل می دهد.
وی ابراز امیدواری کرد، کشورهایی مانند انگلستان نسبت به وزن و جایگاه ورزش 
و ورزشکاران ایرانی و اهمیت حضور آنها در این عرصه ها توجه کنند و زمینه تسهیل 

را فراهم کنند.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

قرار دادن سپاه در لیست گروه های تروریستی غیرقانونی است
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]غرر الحکم، ح 1078[

انتصابات جدید در مدیریت حوزه علمیه قم
 آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه در احکامی جداگانه، معاون جدید سطوح عالی، خارج و مراکز 
تخصصی حوزه علمیه قم، معاون تبلیغ مدیریت حوزه علمیه قم و رئیس مجمع تخصصی تفسیر و علوم قرآنی حوزه 
علمیه قم را منصوب کرد.بر اساس این گزارش، آیت الله اعرافی در حکمی حجت الاسلام والمسلمین علی اصغر 
همتیان را به مدت دو سال به عنوان معاون سطوح عالی خارج و مراکز تخصصی مدیریت حوزه علمیه قم، منصوب 
کرد.همچنین در حکمی از سوی مدیر حوزه های علمیه، حجت الاسلام و المسلمین حسین مردان پور به مدت 
دو سال به عنوان معاون تبلیغ مدیریت حوزه علمیه قم منصوب شد.آیت الله اعرافی در حکمی حجت الاسلام 
والمسلمین محمدرضا حامدی را به مدت دو سال به عنوان مشاور مدیر و رئیس مجمع تخصصی تفسیر و علوم قرآنی 
مدیریت حوزه علمیه قم منصوب کرد.گفتنی است: مدیر حوزه های علمیه در این احکام از خدمات حجت الاسلام 
والمسلمین حامدی در معاون سطوح عالی، حجت الاسلام والمسلمین ملکی در مرکز تخصصی تفسیر و حجت 
الاسلام والمسلمین ملانوری در معاونت تبلیغ و از همه مدیران کارشناسان و کارکنان این مجموعه ها در طول مدت 

مسئولیت سپاس گزاری کرده است.

 بازداشت ۶ نفر از عوامل حمله تروریستی حرم شاه چراغ 
 وزارت اطلاعات در اطلاعیه ای اعلام کرد که ۶ نفر از عوامل پشتیبانی تیم جنایتکار تروریستی حرم مطهر 
زیر است:به  به شرح  وزارت اطلاعات  روابط عمومی  بازداشت شدند.متن اطلاعیه  و  شاهچراغ)ع( شناسایی 
استحضار ملت شریف ایران می رساند؛با الطاف الهی و عنایات اهل بیت عصمت و طهارت )علیهم السلام( و 
ادعیه ی مردم مؤمن، به ویژه خانواده های دلسوخته شهدای فاجعه ی تروریستی حرم حضرت احمدبن موسی 
)علیهم السلام(، در عملیاتی پیچیده و با همکاری مردم هوشیار و با بصیرت ایران اسلامی، عنصر دوم عملیاتی و ۶ 
نفر از عوامل پشتیبانی تیم جنایتکار تروریستی آن حرم مطهر شناسایی و بازداشت شدند.اطلاعات تکمیلی متعاقباً 
به آگاهی ملت سرافراز ایران اسلامی خواهد رسید. حجت الاسلام سید اسماعیل خطیب وزیر اطلاعات همچنین 
صبح روز دوشنبه در همایش ملی پدافند غیرعامل کشور با بیان اینکه ما توان و اقتدارمان را مدیون مردم هستیم، 

اظهار کرد: یکشنبه شب گذشته موفق شدیم عامل دوم حادثه تروریستی شاهچراغ را شناسایی و دستگیر کنیم.

شرح ماجرای مفقودشدن پدر ژنتیک ایران
پرفسور فرهود از سالم بودن وضعیت جسمانی خود خبر داد. به گزارش ایسنا، در پی اخبار منتشرشده در فضای 
مجازی و اعلام برخی افراد، پروفسور داریوش فرهود روز گذشته، ۸ آبان، در محل کار خود حاضر نشد. در این روز، 
خبری درباره مفقودشدن پدر علم ژنتیک ایران در ساعت ۵:۵۵ دقیقه منتشر شد.در حال حاضر پروفسور داریوش 
فرهود به محل کار خود بازگشته است.پروفسور فرهود در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: روز یکشنبه، ۸ آبان ماه ساعت 
۵:۵۵، در حال خروج از خانه بودم. دو نفر که لباس مشکی بر تن داشتند و مانند ماموران بودند، بسیار گرم با من 
سلام  و علیک کردند و سوار خودروی من شدند. سپس من را به مکانی بردند و سوار خودرو دیگری کردند.او ادامه 
داد: حدود ۲۶ ساعت در خدمتشان بودم. آنها با احترام بسیار سوال و جواب کردند. من تا لحظه آخر نمی دانستم 
که این ماجرا ختم به خیر می شود. آنها می خواستند بدانند که آیا با کسی در ارتباط هستم یا ایرادهایی که مطرح 
می کنم، ایراد معلمی است. شاید تصور می کردند که از جایی الهام گرفته ام.دکتر فرهود گفت: آنها متوجه موضوع 

شدند و ناهار مفصلی مهیا کردند اما من نخوردم. من سرباز وطن هستم و در سلامت کامل به  سر می برم.

آیت الله »عباسعلی اختری« درگذشت 
آیت الله »عباسعلی اختری«، نماینده مردم تهران در مجلس خبرگان رهبری شامگاه دوشنبه دار فانی را وداع 
گفت.وی به دلیل بیماری سرطان، از چند روز گذشته در بیمارستان بستری بود.مرحوم اختری سال ۱۳۱۸ در 
سرخه از توابع استان سمنان متولد شد و نماینده تهران در مجلس خبرگان رهبری و نماینده معمم ادوار اول و هفتم 

مجلس شورای اسلامی بود.

خداحافظی با اینستاگرام و واتساپ برای همیشه!؟
سردار جلالی، فرمانده پدافند غیر عامل گفت: »فیلتر اینستاگرام و واتس آپ با مصوبه شورای امنیت کشور مسدود 
شده اند دلیل آن هم مشارکت با دشمن در حوزه بر هم زدن امنیت کشور بوده است. تا زمانی که این شرکت ها 
تعهدات لازم را به کشور بدهند که تابع قوانین جمهوری اسلامی فعالیت می کنند با مصوبه شورای امنیت قابل 

تداوم خواهد بود.«

وزیر بهداشت: تصمیمی برای تعطیلی مدارس نداریم 
عین اللهی وزیر بهداشت در مورد احتمال تعطیلی مدارس با توجه به شیوع آنفلوآنزا،گفت : تلاش دولت بر 
عدم تعطیلی مدارس است زیرا در کرونا صدمات و آسیب های زیادی به سیستم آموزش کشور وارد و منجر به افت 
تحصیلی شد البته اگر شرایط سخت شود نسبت به تعطیلی مدارس اقدام می شود و در حال حاضر تصمیمی برای 

تعطیلی مدارس نداریم.

مدیرکل امور روستایی استانداری استان قم: 
عمده مشکل روستاها در حوزه ارتباطات زیرساخت است 
مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری استان قم گفت: رفع مشکلات زیرساختی و زیربنایی 

روستاهای استان قم در سفر دور دوم رئیس جمهور به این استان در اولویت قرار دارد. 
غلامرضا رحیمی روز دوشنبه در گفت و گویی اظهار داشت: در مورد بیشتر روستاهای استان قم 
مشکلات احصا شده است و عمده مشکل روستاها در حوزه ارتباطات زیرساخت است که امیدواریم با 
همکاری اداره کل ارتباطات استان این مشکل برطرف شود. وی ادامه داد: برخی روستاها از نظر اینترنت 
آنتن دهی ضعیف دارند از این رو از آن ها بازدید کردیم و مشخص شد در تعدادی از روستاها نیز آنتن 
دهی وجود ندارد و در برخی سرعت اینترنت پایین است. وی مشکلات مذکور را مربوط به اینترنت ثابت 
ذکر کرد و افزود: ۶۹ روستای استان قم در مورد زیرساخت اینترنت ثابت دارای مشکل هستند.  رحیمی 
افزود: مشکل آنتن دهی اپراتورهای تلفن های همراه هم در نشستی با حضور مدیرکل ارتباطات استان 
قم بررسی می شود و در نهایت مشخص خواهد شد که هر روستا برای تقویت اینترنت ثابت و همراه چقدر 
اعتبار نیاز دارد تا برای حل مشکل از بودجه استانی،  ملی و سفر رئیس جمهور استفاده شود. وی دیگر 
مشکلات زیر ساختی روستاهای استان قم که باید در سفر دور دوم رئیس جمهور مورد بررسی قرار گیرد 
را در حوزه آب، برق، گاز و برخی طرح های مرتبط با بنیاد مسکن عنوان کرد و گفت: ۱۰۰ میلیارد تومان 
امسال برای توسعه روستایی و ا جرای طرح های بنیاد مسکن جذب شده است. مدیرکل امور روستایی 
و شوراهای استانداری قم افزود: تعداد روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان که گاز نداشته باشند بسیار کم 
است و در مورد روستای امامزاده اسماعیل نیز بررسی لازم صورت می گیرد تا اعتبار مورد نیاز را در قالب 
سفر رئیس جمهور جذب کنیم و با فاز بندی مختلف، طرح گازرسانی این روستا نیز انجام شود. وی یادآور 
شد: در حال حاضر در حوزه های مختلف زیرساختی در حال برآورد بودجه مورد نیاز برای رفع مشکلات 

روستایی هستیم تا پیش از انجام سفر رییس جمهور بتوانیم کل بودجه مورد نیاز را احصا کنیم.

مدیرروابط عمومی مخابرات منطقه قم :

هزینه درج شده روی بخشی ازقبوض تلفن ثابت 
هزینه نگهداری است

مدیرروابط عمومی مخابرات منطقه قم گفت:هزینه درج شده روی بخشی ازقبوض تلفن ثابت افزایش 
آبونمان نیست بلکه هزینه نگهداری)حداقل کارکرد( به بعضی قبوض تلفن ثابت اضافه شده است، که 

روی قبض تلفن ثابت بعنوان هزینه ماهانه خدمات مکالمه صوتی تلفن ثابت لحاظ شده است.
سعیدعزیزاللهی در گفت وگویی اظهارداشت :هزینه حداقل کارکرد بر اساس مصوبه شماره ۴۶۶ 
شورای رقابت روی تعدادی ازقبوض تلفن ثابت مشمول مصوبه اعمال شده است، که برای مشترکین 
شهر تهران مبلغ ۲۰ هزار تومان، مراکز استان ها مبلغ ۱۵ هزار تومان وشهرستان ها مبلغ ۱۰ هزار تومان 
ماهیانه درنظر گرفته شده است. وی افزود :طی ۱۲ سال گذشته افزایش قیمت در تلفن ثابت نداشتیم 
واین افزایش اخیر هم براساس مصوبه شورای رقابت است، هزینه نگهداری به ازای هر خط تلفن ثابت 
فعال برای مخابرات بر اساس محاسبات سال ۱۴۰۰ بالغ بر ۳۰ هزار تومان در ماه است که در شهر قم 
۱۵ هزار تومان و سایر شهر های استان ۱۰ هزار تومان از مشترکان دایر فعال و بدون کارکرد یا کم کارکرد 
مشمول مصوبه اخذ می شود. مدیر روابط عمومی شرکت مخابرات استان قم تصریح کرد: این مبلغ صرفا 
ازتلفن ثابت دایر وفعال که کارکرد کمتر از ۱۵ هزار تومان در شهر قم و ۱۰ هزار تومان در سایر شهرها 
استان داشته باشند بعنوان هزینه نگهداری حداقل کارکرد محاسبه خواهد شد. شایان ذکر است منظور 
از هزینه نگهداری هزینه نگهداری هر خط فعال شامل هزینه برق هر پورت فعال، نگهداری شبکه سیم 

کشی آن خط ،هزینه نیروی انسانی ، نگهداری و رفع خرابی بصورت ۲۴ ساعته می باشد.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

قم ۶۱۶ هکتار باغ زیتون دارد
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: این استان دارای ۶۱۶ هکتار 
باغ زیتون است که ۲۶۴ هکتار از سطح زیر کشت این گیاه در قم بارور و ۳۵۲ هکتار آن غیر بارور است. 
محمد علی سلامی در گفت وگویی بیان داشت: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته در سال جاری 

حدود ۶۰۰ تُن زیتون در قم برداشت و به صورت کنسروی و روغنی به بازار مصرف عرضه خواهد شد. 
وی با اشاره به این که به طور معمول نیمی از زیتون های برداشت شده در قم کنسروی است و نیمی 
دیگر برای تهیه روغن استفاده می شود، افزود: عملکرد برداشت زیتون در قم به طور میانگین برای هر 

هکتار بیش از یک و نیم تُن است که میزان قابل توجهی به شمار می آید.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم گفت: در راستای آماده سازی 
مدارس برای سال تحصیلی جاری، ۳۸ میلیارد تومان برای تجهیز مدارس این 

استان هزینه شد. 
احمدرضا اجتهادی روز دوشنبه در گفت وگویی افزود: یکی از ماموریت های 
اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان، تهیه و تامین تجهیزات اداری، 

کلاسی، هنرستانی و سمپاد مورد نیاز برای مدارس است.
وی اضافه کرد: در این راستا با بهره گیری از تجربیات و دانش فنی، در سال جاری 
تحولی شگرف در ارتقاء کیفیت تجهیزات تحویلی به مدارس صورت گرفت و سالی 

بی نظیر در عرصه تجهیزات مدارس رقم خورد.
وی ادامه داد: همچنین در بخش اعتباری، تجهیزات مدارس، رشدی بیش از 
چهار برابری را تجربه نمود به طوری که اعتبار بخش تجهیزات از ۹ میلیارد تومان در 

سال ۱۳۹۹ به حدود ۳۸ میلیارد تومان در سال ۱۴۰۰ رسید.

اجتهادی همچنین گفت: در سال تحصیلی جدید، ۲۹ پروژه آموزشی با زیربنای 
۴۲ هزار و ۷۰۰ مترمربع در این استان به بهره برداری  رسید که این پروژه ها شامل 
۲۶ مدرسه با ۲۱۶ کلاس درس، یک استخر، یک اردوگاه فرهنگی آموزشی و یک 

نمازخانه بود.
وی اضافه کرد: ۷ مدرسه، یک استخر و ۲ کارگاه هنرستان، یک کارگاه و مرکز 
توان بخشی و یک نمازخانه با آغاز سال تحصیلی و چهار مدرسه نیز تا اواخر مهرماه 

افتتاح شد.
وی ادامه داد: ۱۱ مدرسه و یک اردوگاه فرهنگی آموزشی نیز به شرط تامین اعتبار 

تا دهه فجر امسال در اختیار آموزش وپرورش قرار می گیرد.
مدیرکل نوسازی مدارس قم بیان کرد: ۴ مدرسه در شهرستان کهک، ۲ مدرسه در 
شهرستان جعفریه، یک مدرسه در بخش قنوات، یک مدرسه در بخش سلفچگان و 

سایر مدارس و پروژه ها در شهر قم به بهره برداری می رسد.

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم خبرداد:

هزینه ۳۸ میلیارد تومانی برای تجهیز مدارس قم 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی  استان قم خبرداد:

صدور2 هزار و ۳۶ مجوز فعالیت برای 
هنرمندان صنایع دستی 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با اشاره به تعداد 
هنرمندان صنایع دستی فعال در این استان گفت: تاکنون ۲ هزار و ۳۶ مجوز 
برای هنرمندان صنایع دستی درقم صادر شده، و این افراد در حال خلق آثار 

فاخر و تولید محصول  هستند. 
علیرضا ارجمندی همچنین در پاسخ به سئوالی مبنی بر تسهیلات و امکانات 
در نظر گرفته شده، برای این هنرمندان افزود:هنرمندان با داشتن مجوز از 
پرداخت سهم عمده ای از مالیات معاف هستند، تعرفه آب، برق و گاز نیز به 

صورت صنعتی محاسبه می شود که ارزانتر از قیمت تجاری است.
بیمه  سهمیه  از  هنرمندان  از  تعدادی  هرسال  همچنین  کرد:  اضافه  وی 
هنرمندان استفاده می کنند که تعرفه بسیار پایینی نسبت به مشاغل دیگر دارد.
وی معرفی هنرمندان جهت استفاده از تسهیلات ارزان قیمت را از دیگر 
اقدامات برای این قشر برشمرد و گفت: شرکت در نمایشگاه های استانی و 
کشوری نیز از برنامه هایی است، که برای هنرمندان صنایع دستی پیش بینی 

می شود.
ارجمندی در ادامه یادآور شد: به طور کلی صنایع دستی مانند منبت کاری 
و کنده کاری روی چوب، انگشترسازی، تولید محصول های شیشه ای، سفال 
و سرامیک بیشترین سهم را در رونق اقتصادی استان دارند، ولی آیتمی برای 

سنجش میزان درآمد وجود ندارد.
وی در پاسخ به پرسش دیگری در مورد تعداد بازارچه های عرضه محصول های 
صنایع دستی در استان تاکید کرد: درحال حاضر هیچ بازارچه ای به صورت 
رسمی وجود ندارد، اما حدود ۳۰ فروشگاه صنایع دستی در قم مشغول فعالیت 
هستند. وی در خصوص وضعیت بازار کهنه قم و تبدیل آن به بازارچه صنایع 
دستی نیز گفت: حدود ۷۰ درصد کار انجام شده، و از این به بعد هم، تغییر 
شغل در بازار کهنه نیازمند استعلام از معاونت صنایع دستی اداره کل میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی است.
وی در پاسخ به این سئوال که برای استفاده از ظرفیت بازار شمسه در میدان 
بزرگ امام خمینی در هسته مرکزی شهر و مسجد اهل بیت )ع( در عوارضی قم 
- تهران و تبدیل این ۲ مکان به محل عرضه صنایع دستی چه کاری انجام شده 
گفت: در خصوص بازار شمسه کماکان بخش خصوصی صنایع دستی آماده 
خریداری مغازه های شمسه از بانک شهر می باشد، از این رو شرط انجام این کار 
نصب پله برقی های این بازار است، چون تا انجام این کار، آمد و شد زائران بسیار 

محدود و توجیه اقتصادی برای هنرمندان نخواهد داشت.
وی ادامه داد: در خصوص مسجد اهل بیت هنوز توافقی مبنی بر استفاده از 

پیاده راه مسجد برای ایجاد بازارچه صورت نگرفته است.
ارجمندی در پاسخ به سئوالی آخرین وضعیت طرح شهرک انگشتر در اتوبان 
قم - تهران که ۲۰ هکتار زمین نیز به آن اختصاص داده شده بیان داشت: این 
طرح توسط مشاور در حال بررسی است که بعد از پایان طرح و ارائه آن در شورای 

برنامه ریزی استان مراحل بعدی انجام خواهد شد.
وی در پاسخ به سئوالی پیرامون مصوبه های سفر دی ماه سال گذشته رئیس 
جمهور و اعضای هیات دولت سیزدهم به استان در حوزه میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی بیان کرد: در حوزه صنایع دستی ۱۰ میلیارد ریال 
اعتبار برای ایجاد دبیرخانه شهر ملی انگشتر و خانه صنایع دستی اختصاص 
داده شد که این مکان در مجاورت بیت امام )ره( با ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی 

در حال انجام است.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

توسعه کتابخانه های عمومی
 از محورهای بازآفرینی شهری است

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت: شورای اسلامی شهر قم از جنبه 
بازآفرینی شهری نسبت به وصول درآمدهای قانونی نهاد کتابخانه ها در بعد 

محلی و ملی تلاش خواهد کرد.
استان،  عمومی  کتابخانه های  نهاد  سرپرست  دیدار  در  امراللهی  روح الله 
آموزش و فرهنگ را از مباحث مهم در بازآفرینی شهری یادکرد و اظهار داشت: 
فرهنگ  و  آموزش  مهم  ابزارهای  از  عمومی  کتابخانه های  ارتقای  و  احداث 

عمومی در توسعه پایدار و بازآفرینی شهری است.
بسیاری  داد:  ادامه  کشور،  در  کتابخانه ها  دیرینه  سابقه  به  اشاره  با  وی 
مرعشی  آیت الله  کتابخانه  مانند  کشور  کم نظیر  و  شاخص  کتابخانه های  از 
نجفی)ره( در این شهر واقع شده و علاوه بر این تعداد بسیار زیادی کتابخانه های 
تخصصی نیز با غنای علمی بالا در اختیار پژوهشگران و اندیشمندان قرار دارد.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: شورای اسلامی شهر قم از 
جنبه بازآفرینی شهری نسبت به وصول درآمدهای قانونی نهاد کتابخانه ها در 

بعد محلی و ملی تلاش خواهد کرد.
وی با انتقاد از روند طولانی احداث کتابخانه مرکزی شهر قم، خاطرنشان 
کرد: این کتابخانه باگذشت بیش از یک دهه هنوز به بهره برداری نرسیده است، 
درحالی که توسعه این مراکز از مأموریت های مهم بازآفرینی شهری محسوب 
می شود. امراللهی یادآور شد: از مسئولان استانی و مدیران شهری درخواست 
می شود نسبت به تکمیل و بهره برداری از این مجموعه مهم فرهنگی حمایت و 

اقدامات لازم را انجام بدهند.
اهتمام شورای شهر قم برای جلوگیری از تضییع حقوق

 کتابخانه های عمومی
عضو شورای اسلامی شهر قم نیز دراین جلسه  گفت: شورای اسلامی شهر 
قم در قالب تفریغ بودجه سال ۱۴۰۰، اهتمام زیادی برای جلوگیری از تضییع 

حقوق نهاد کتابخانه های عمومی دارد.
نهاد  بین  همراهی  و  تعاملات  حجم  بر  باید  داشت:  اظهار  اخوان  مجید 

کتابخانه های عمومی، شورای شهر و مجموعه مدیریت شهری افزوده شود.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای دهه ۹۰ و با ورود دولت به بحث نیم درصد، 
سهم کتابخانه های عمومی از دریافت کمک های مدیریت شهری زیاد مورد 
توجه نبوده است که ریشه این مشکلات تغییرات در قوانین ملی است و از ید 

اختیارات شورای اسلامی شهر خارج است.
عضو شورای اسلامی شهر قم ابراز کرد: شورای اسلامی شهر قم در قالب 
تفریغ بودجه سال ۱۴۰۰ اهتمام زیادی برای جلوگیری از تضییع حقوق نهاد 

کتابخانه های عمومی دارد.
 

معاون استانداری قم:

نظام مسائل استان قم برای ۱۵ سال 
آینده تهیه شده است

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم بر لزوم افزایش اختیارات ملی 
به استانها برای تسریع در حل مشکلات تاکید کرد و گفت: نظام مسائل استان 

برای ۱۵ سال آینده تهیه شده است. 
ابراهیم معتمدی روز دوشنبه در جلسه پیگیری مصوبات سفر رئیس جمهور 
به قم  در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری ،با بیان اینکه نظام مسائل 
استان در حوزه پیشران ها در ۱۳ سناریو تهیه شده است،افزود: دقیقا نیازهای 
قم تا حدود ۱۵ سال آینده تامین و می دانیم که به چه سمتی باید حرکت کنیم.

از  بسیاری  کند  پیدا  افزایش  استانی  اختیارات  اگر  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مشکلات را می توان در استان حل کرد، گفت: متاسفانه زمانی که مباحث در 

وزارت خانه ها باید پیگیری شود کار گره  خورده و زمان بر خواهد شد.
وی با بیان اینکه فضای همدلی در استان وجود دارد، گفت: برای مدیران سه 

بخش منابع استانی، وزارت خانه و منابع ملی تعریف کرده ایم.
معتمدی در ادامه با اشاره به اینکه آمار قم در مباحث ترافیکی و تصادفات 
جاده ای در کشور مطرح نمی شود، اظهار کرد: استان دارای شرایط ویژه ای 
است و به همین دلیل جزو ۳۰ استانی که لیست می شود، قم وجود ندارد و در 

ادامه تحت عنوان تبصره عنوان خواهد شد.

باید  استان  مهم  پروژه های  قم گفت:  استانداری  غیرعامل  پدافند  مدیرکل   
مطالعات پدافند غیرعامل داشته باشند و پروژه هایی که تاییدیه کسب نکنند اجازه 

اجرایی شدن نخواهند داشت.
مهدی متقیان در گفتگویی با اشاره به هفته پدافند غیرعامل اظهار داشت: 
پدافند غیر عامل به مجموعه اقداماتی اطلاق می شود که مستلزم به کارگیری 
جنگ افزار نبوده و با اجرای آن می توان از وارد شدن خسارات مالی به تجهیزات 
و تأسیسات حیاتی و حساس نظامی و غیر نظامی و همچنین تلفات انسانی 

جلوگیری کرد و یا میزان این خسارت ها و تلفات را به حداقل ممکن کاهش داد.
پدافند  دیگر  عبارتی  به  داد:  ادامه  قم  استانداری  غیرعامل  پدافند  مدیرکل 
غیرعامل، مجموعه اقداماتی است که موجب کاهش آسیب پذیری نیروی انسانی، 
ساختمان ها، تأسیسات، تجهیزات، اسناد و شریان های حیاتی یک کشور در مقابل 

عملیات خصمانه و مخرب دشمن می شود.
وی با بیان اینکه هشتم آبان هر سال به نام روز پدافند غیرعامل نامگذاری شده 
است ابراز داشت: در هر استان بر اساس اساسنامه ای به تصویب رسیده از سوی 
مقام مقام معظم رهبری شورای پدافند غیرعامل تشکیل شده که ریاست آن بر 

عهده استاندار است.
متقیان عنوان داشت: پدافند غیرعامل قانون های بالادستی مصوبه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، سیاست های کلی نظام در حوزه پدافند غیرعامل و چشم 

انداز پدافند غیرعامل در افق ۱۴۰۴ را به عنوان پشتوانه خود می بیند.
وی افزود: قانون جامع پدافند غیر عامل در مجلس شورای اسلامی در دست 
بررسی است که بر اساس آن هر مدیری که به وظایف پدافندی خود عمل نکند به 

عنوان ترک فعل به دستگاه قضائی معرفی خواهد شد.
مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری قم گفت: پدافند غیرعامل تهدیداتی را رصد 
می کند که سر منشأ آن انسان است و از سویی دانش و فکر انسان موجب شده تا 
این تهدیدات مرتب تغییر کند به همین دلیل به روز بودن دانش در عرصه مقابله با 

تهدیدها عامل موفقیت خواهد بود.
امروز پایه تهدیدات عرصه سایبری است

متقیان عنوان کرد: امروز پایه تهدیدات، عرصه سایبری است که اگر تمهیدات 
لازم در این زمینه صورت نگیرد شاهد بحران های اجتماعی و در ادامه بحران های 
امنیتی خواهیم بود. وی با بیان اینکه بسیاری از دستگاه ها در حوزه سایبری 
نسبت به سال های گذشته اقدامات خوبی انجام داده و پیشرفت هایی داشته اند 
گفت: مخاطب اصلی پدافند غیرعامل مسئولین و مدیران عامل هستند که باید به 
مأموریت های تعریف شده در حوزه مسئولیتی خود اشراف داشته و آنان را عملیاتی 
کنند. مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری قم با بیان اینکه امروز در عرصه ساخت 
سلاح و تجهیزات نظامی به منظور دفاع از کشور خودکفا شده ایم ابراز داشت: 
امروز به نقطه ای رسیده ایم که دشمنان نمی توانند تهدید نظامی علیه کشور 
داشته باشند و جنگ آنان با ما در عرصه های دیگر از جمله در عرصه های سایبری، 

فرهنگی و اقتصادی است و باید توجه داشت که مسائل پدافند غیر عامل جنبه 
علمی دارد و باید با دانش با آن رو به رو شد. متقیان در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به مبحث ۲۱ مقررات ملی ساختمان بیان داشت: مبحث ۲۱ مقررات 
ملی ساختمان اختصاص به بحث پدافند غیر عامل در ساخت و سازها دارد که 
مهندسان در این راستا وظیفه مهمی بر عهده دارند. مدیر کل پدافند غیر عامل 
استانداری قم با اشاره به اهداف مبحث ۲۱ مقررات ملی ساختمان بیان داشت: 
در این بحث با وضع حداقل ضوابط و مقررات جهت طراحی و اجرای ساختمان ها 
سعی می شود تا ساختمان ها با درجه اهمیت مختلف در برابر انواع تهدیدات حفظ 
شوند و خسارات احتمالی را به حداقل ممکن برسانند. متقیان عنوان کرد: مباحث 
مقررات ملی ساختمان متنوع است اما برای اجرای آنها باید اولویت بندی داشت 
که مبحث ۲۱ مقررات ملی ساختمان که مربوط به پدافند غیر عامل است باید جز 
اولویت ها باشد چرا که اهمیت بسزایی دارد. مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری 
قم با بیان اینکه استان قم در حال رشد و توسعه است، افزود: پروژه های مهم استان 
قم می بایست مطالعات پدافند غیرعامل را داشته باشند و پروژه ها که تاییدیه پدافند 

غیر عامل را کسب نکنند، اجازه اجرایی شدن نخواهند داشت.
خروجی پدافند غیرعامل ارائه خدمات مستمر به مردم است

متقیان تصریح کرد: خروجی پدافند غیرعامل ارائه خدمات مستمر به مردم است 
و سیاست دشمن این است که توسط مردم به دولت فشار بیاورد و اگر بخواهیم در 
این جنگ جدید پیروز شویم باید به آحاد جامعه به خصوص جوانان و دانشمندان 

بها دهیم.
وی با بیان اینکه در هفته پدافند غیرعامل ۴۵۰ برنامه در حوزه های مختلف در ۴ 
سطح ملی، دستگاهی، استانی و شهری برنامه هایی اجرا شده و خواهد شد افزود: 
این برنامه ها شامل کلیه دستگاه های اجرایی می شود که در حوزه فرهنگ سازی، 

آموزش، رزمایش و مصون سازی زیرساخت ها اجرایی خواهد شد.

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداری قم :

پروژه های مهم قم باید مطالعات پدافند غیرعامل داشته باشند

 خشک شدن کامل رودخانه قزل اوزن

مدیرکل راه آهن استان قم گفت: طرح اتصال 
ریلی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به ایستگاه 
راه آهن زواریان با پیشرفت ۷۰ درصدی در حال 

اجراست.
غلامحسین دباغ در گفت وگویی با اشاره به آمار 
جابه جایی مسافر حومه ای و بین شهری از طریق 
خطوط ریلی این استان گفت: آمار  خروج مسافر 
از راه آهن استان از ابتدای سال جاری نسبت به 

سال گذشته ۶۱ درصد رشد پیدا کرده است.
وی افزود: تعداد خروجی مسافر در مدت یاد 
شده امسال ۷۶۱ هزار و ۳۳۰ تَن و در مدت مشابه 

سال قبل، نیز ۴۷۲ هزار و ۲۹۵ تَن است.
وی آمار ورودی مسافر در این مدت را مورد توجه 
قرار داد و بیان داشت: در سال جاری ۷۳۲ هزار 
و ۳۲۱ مسافر از طریق راه آهن وارد قم شدند، در 
حالی که این رقم برای سال قبل، ۴۵۴ هزار و 
۵۴۳ می باشد، از این رو آمار ورودی مسافر نیز 
برخوردار  درصدی   ۶۱ رشد  از  خروجی،  مانند 

است.
رشد۶0درصدی استفاده از قطار

 در مسیر قم به تهران
خروج  و  ورود  آمار  گفت:  قم  راه آهن  مدیرکل 

مسافر از ابتدای سال تا مهرماه یک میلیون و ۴۹۳ 
هزار و ۶۵۱ نفر است.

دباغ همچنین با اشاره به آمار جابه جایی مسافر 
حومه ای )قم - تهران( نیز خاطرنشان کرد: در این 
مدت ۳۳۶ هزار و ۳۳۱ تَن از قم به مقصد تهران 
و ۶۷۵  با ۲۰۹ هزار  مقایسه  در  که  کردند  سفر 
نفری که سال گذشته مسیر قم - تهران را با قطار 

سِیر کردند، که نشان از ۶۰ درصد افزایش دارد.
وی با اشاره به رشد ۶۶ درصدی تعداد مسافر 
وارد شده از تهران به قم نیز گفت: این آمار امسال 
۳۱۹ هزار و ۵۳۹ و سال قبل هم ۱۹۲ هزار و ۳۱۰ 

تَن بوده است.
وی یادآور شد: آمار ورود و خروج مسافر حومه ای 
تهران جابه جاشدند،  و  بین قم  یا مسافرانی که 

۶۵۵ هزار و ۸۷۰ تَن است.
دباغ با ذکر اینکه پنج رام قطار برای حرکت از قم 
به تهران در نظر گرقته شده، ساعت حرکت آن را 
همه روزه ۴:۵۰، ۹، ۱۴:۴۵، ۱۸:۲۵ و ۲۰:۳۰ 
دانست و افزود: یک قطار هم ساعت ۲۰ دقیقه 
بامداد جمعه از جمکران به طرف تهران حرکت 

می کند.
مدیرکل راه آهن قم همچنین با اشاره به ۶ رام 

قطار برای حرکت از تهران به قم گفت: ساعت 
حرکت این قطارها، ۵:۲۰، ۱۰:۲۰، ۱۵، ۱۷:۵۵ 
ساعت ۱۴  نیز  قطار  رام  یک  و  است  و ۲۱:۳۰ 
روزهای پنجشنبه از تهران به طرف جمکران کار 

انتقال زائران را انجام می دهد.
نرخ بهره وری لکوموتیو امسال
 به ۱۱۷ درصد ارتقا یافته است 

بهره وری  نرخ  وی همچنین خاطرنشان کرد: 
لکوموتیو که سال قبل ۱۱۴ درصد بود امسال به 

۱۱۷ درصد ارتقا یافته است.
این مسئول در بخش دیگری از سخنان خود به 
برخی طرح های درحال اجرای راه آهن استان نیز 
اشاره کرد و افزود: طرح اتصال ریلی منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان به ایستگاه راه آهن سواریان 

با پیشرفت ۷۰ درصدی در حال اجراست.
سیلوی  ریلی  اتصال  طرح  اینکه  بیان  با  وی 
شهید نخعی به ایستگاه راه آهن ساقه نیز ۴۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد گفت: طرح توسعه 
خطوط ایستگاه ساقه از ۳ خط با طول کوتاه به 
۶ خط با طول بلند جهت قبول و اعزام قطارهای 
متراژ بلند با طول ۹۰۰ متر به بالا نیز با ۹۰ درصد 

پیشرفت فیزیکی دنبال می شود.

مدیرکل راه آهن استان قم خبرداد:

پیشرفت 70درصدی طرح اتصال منطقه ویژه سلفچگان به راه آهن 

عکاس:احسانتقیبیگلو


